


 ה:-בעזהשי"ת.                                                                ערב שבת קודש לסדר לִישׁועָתְךָ קִוִיתִי יהו

 

 

וַיְהִי יְמֵי יַעֲקֹב שְׁנֵי חַטָיו שֶׁבַע שָׁנִים וְאַרְבָעִים ומְאַת שָׁנָה: עס איז וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה 

געפילט'ן פרשה פון:  אָןדאך ממש נישט צום גלייבן וויפיל מען קען זיך אויס בעטן אין דעם הייליגן 

ר גרויסע ענינים ביי די "פַרְשַׁת וַיְחִי", און וויפיל צדיקים האבן דאך שוין אריין געטייטש'ט גאר גא

ווערטער: "עַד כִי יָבאֹ שִׁילֹה", און וויפיל צדיקים האבן דאך שוין פארגאסן טייכן טרערן ביי די ווערטער: 

"הֵאָסְפו וְאַגִידָה לָכֶם אֵת אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית הַטָמִים", און זיי האבן דאך דעמאלט'ס פראבירט 

מיט דעם די טיפ'קייט וואס ליגט באהאלטן אין דעם הייליגן פרשה פון פרשת: "וַיְחִי  ארויס צו ברענגען

ווי אזוי א יודיש קינד דארף צו לעבן אויף דער וועלט, אבער בכל אופן.. לאמיר גלייך צו גיין  –יַעֲקֹב" 

 פרשה: צום ענין, ווייל לכאורה דארף מען דאך פארשטיין א פָאר נקודות דא אין די וואכעדיגע

אז יעקב  –( אז פארוואס שטייט די וואך אין די פרשה אז: "וַיְחִי" יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה 1

אבינו האט "געלעבט" אין דעם לאנד מצרים זיבעצן יאר, עס וואלט דאך לכאורה געדארפט שטיין דא אין 

אז יעקב אבינו האט "געוואוינט" אין  –ץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה פסוק דעם לשון, אז: "וַטָגָר" יַעֲקֹב בְאֶרֶ 

דעם לאנד מצרים זיבעצן יאר, ווייל ווען איינער וויל איינעם זאגן אז איך האב א חבר וואס וואוינט אין 

דעם און דעם שטאט, זאגט ער דאך איהם דעמאלט'ס אזוי, אז דו ווייסט..?! איך האב א חבר וואס 

ואוינט" אין דעם און דעם שטאט, אבער ער זאגט איהם נישט דעמאלט'ס דעם לשון, אז דו ווייסט..?! "ו

איך האב א חבר וואס "לעבט" אין דעם און דעם שטאט, נאר ער זאגט איהם דעמאלט'ס דעם לשון, אז דו 

אך די נארמאל'ע ווייסט..?! איך האב א חבר וואס "וואוינט" אין דעם און דעם שטאט, ווייל דאס איז ד

 וועג פון רעדן..?!

און ממילא פארוואס זאגט אונז דא דער הייליגער הק' אז דו זאלסט וויסן אז יעקב אבינו האט "געלעבט" 

אין מצרים זיבעצן יאר..?! זאג אונז אז יעקב אבינו האט "געוואוינט" אין מצרים זיבעצן יאר..?! וואס איז 

אז יעקב אבינו האט "געלעבט" אין  –קֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה פשט פון דעם לשון: "וַיְחִי" יַעֲ 

 דעם לאנד מצרים זיבעצן יאר..?!

( און נאך א קשיא איז דאך שווער דא, ווייל מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז די וואכעדיגע 2

שה פון "לעבן", אבער איין מינוט ר' יוד, וואס הייסט די פר –פרשה ווערט דאך אָן גערופן: פַרְשַׁת "וַיְחִי" 

אז: פַרְשַׁת "וַיְחִי" איז די פרשה פון "לעבן", אויב עס איז דא א פרשה אין די גאנצע תורה וואס רעדט פון 

" איז "דאס פארקערט'ע פון לעבן".. דעמאלט'ס איז דאך דאס נאר: פַרְשַׁת "וַיְחִי", ווייל גאנץ: פַרְשַׁת "וַיְחִי

דאך נאר צוזאם געשטעלט פון איין זאך, און דאס איז, פון די "פטירה" פון יעקב אבינו, און אזוי אויך פון 

דאס וואס יעקב אבינו האט געטוהן גלייך פאר זיין פטירה, און וואס ער האט געזאגט פאר אלע זיינע 

גאנגען, און אין גאנץ: פַרְשַׁת "וַיְחִי" טוט קינדער גלייך פאר זיין פטירה, און ווי אזוי זיין פטירה איז צו גע

מען דאך נאר א דורך די "פטירה" פון יעקב אבינו, און אזוי אויך אלעס וואס האט פאסירט גלייך פאר זיין 

פטירה, און די פטירה פון: "יוֹסֵף הַצַדִיק" געפונט זיך דאך אויך אין די וואכעדיגע פרשה וואס ווערט אָן 

 שַׁת "וַיְחִי"..?!גערופן: פַרְ 

די פרשה פון "לעבן"..?! גאנץ:  –און ממילא פארוואס ווערט: פַרְשַׁת "וַיְחִי" אָן גערופן: פַרְשַׁת "וַיְחִי" 

פַרְשַׁת "וַיְחִי" רעדט זיך דאך נאר פון די "פטירה" פון "יעקב אבינו" און פון די "פטירה" פון "יוסף 

 כאורה "פונקט דאס פארקערט'ע פון לעבן"..?!הצדיק", און דאס אלעס איז דאך ל

 ויחי



 
 

( און נאך א קשיא איז דאך שווער דא, און דאס איז דאך, אז פארוואס שטייט גלייך די ערשטע זאך אין 3

אז א יעדער איינער זאל וויסן אז  –די וואכעדיגע פרשה, אז: וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם "שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה" 

בינו האט געלעבט "זיבעצן יאר" אין דעם לאנד מצרים, וואס איז אונז א נפקא מינה וויפיל יאר יעקב א

יעקב אבינו האט געלעבט אין דעם טמא'נעם לאנד "מצרים"..?! די עיקר איז דאך, אז די פסוק דערציילט 

בן, און ממילא אונז דא וויפיל יאר יעקב אבינו האט געלעבט "אלעס צוזאמען" דורך אויס זיין גאנץ לע

פארוואס ווען עס קומט צו זאגן וויפיל יאר יעקב אבינו האט "געלעבט" אלעס צוזאמען, זאגט אונז 

דעמאלט'ס די פסוק, אז עטץ זאלט'ס וויסן אז יעקב אבינו האט געלעבט "זיבעצן יאר" אין דעם לאנד 

צוזאמען", אזוי ווי עס איז דאך  "מצרים"..?! זאג אונז גלייך וויפיל יאר יעקב אבינו האט געלעבט "אלעס

שוין טאקע דער סדר פון דער הייליגער תורה הק' צו זאגן אלעמאל..?! אזוי ווי מען זעהט דאך שוין טאקע 

 בפירוש אין כמה וכמה פרשיות אין דער הייליגער תורה הק'..?!

דער הייליגער תורה  און מען זעהט דאך שוין טאקע אויך בפירוש "אין די וואכעדיגע פרשה אליין".. אז

הק' זאגט דאך אונז שוין דא קלאר אין די וואכעדיגע פרשה ]סוף פרשה[ דעם לשון, אז: "וַיְחִי יוֹסֵף מֵאָה 

 –אז יוסף הצדיק האט געלעבט "אלעס צוזאמען" הונדערט און צעהן יאר, און דאס איז עס  –וָעֶשֶר שָׁנִים" 

יוסף הצדיק האט געלעבט, איי.. וועט איינער אבער פרעגן, אז ווי און דאס איז געווען די סכום וויפיל יאר 

אזוי ווייסטו אז דאס איז טאקע געווען די צאל פון די יארן וואס יוסף הצדיק האט געלעבט דורך אויס זיין 

גאנץ "לעבן"..?! אפשר איז דאס נאר געווען די צאל פון די יארן וואס יוסף הצדיק האט געלעבט אין 

 ?!"מצרים"..

און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז די סיבה פארוואס עס מוז זיין אז די צאל פון: "בֶן מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים" 

איז געווען די צאל וויפיל יארן יוסף הצדיק האט געלעבט "אלעס צוזאמען" איז, ווייל די פסוק זאגט דאך 

פרשה )קפיטל נ' פסוק כ"ו(, אז: "וַטָמָת" יוֹסֵף בֶן  אונז שוין בפירוש אין די לעצטע פסוק פון די וואכעדיגע

אז יוסף הצדיק איז "אוועק פון די וועלט" ביי די "הונדערט און צעהן יאר", און ווען  –מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים 

דער הייליגער  און ווען –דער הייליגער הק' זאגט אונז די ווערטער אז: "וַטָמָת" יוֹסֵף בֶן מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים 

הק' זאגט אונז די ווערטער אז יוסף הצדיק איז "אוועק פון די וועלט" ביי די "הונדערט און צעהן יאר", 

ווערט דאך דעמאלט'ס נתגלה אז דאס וואס דער הייליגער תורה הק' האט אונז פריער געזאגט מיט די 

אז יוסף הצדיק האט געלעבט "אלעס צוזאמען"  ווערטער: "וַיְחִי" יוֹסֵף מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים מיינט טאקע

 הונדערט און צעהן יאר.

און ממילא פארוואס ווען מען רעדט פון די יארן פון "יעקב אבינו", זאגט אונז דא דער הייליגער תורה 

וויסן אז יעקב  אז דו זאלסט –הק', אז דו זאלסט וויסן אז: וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם "שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה" 

אבינו האט געלעבט "זיבעצן יאר" אין דעם לאנד "מצרים", וואס איז אונז א נפקא מינה וויפיל יאר יעקב 

אבינו האט געלעבט אין דעם טמא'נעם לאנד "מצרים"..?! די עיקר איז דאך, אז די פסוק דערציילט אונז 

 רך אויס זיין גאנץ לעבן..?!דו –דא וויפיל יאר יעקב אבינו האט געלעבט "אלעס צוזאמען" 

( און נאך א קשיא איז דאך שווער דא, ווייל פארוואס דארף אונז דא די פסוק קומען זאגן אז: וַיְהִי יְמֵי 4

פארוואס דארף אונז דא די פסוק קומען זאגן אז די יארן וואס יעקב אבינו האט  –יַעֲקֹב "שְׁנֵי חַטָיו" 

אוודאי  –"..?! אוודאי איז די יארן פון יעקב אבינו געווען: "שְׁנֵי חַטָיו" געלעבט זענען געווען "זיינע יארן

איז די יארן פון יעקב אבינו געווען די יארן פון זיין אייגענ'ע לעבן..?! וועמענ'ס דען איז דאס געווען..?! 

ן די פסוק וואלט דאך די ווערטער: "שְׁנֵי חַטָיו" זעהט דאך לכאורה אויס אביסעל'ע איבריג..?! ניין..?! או

אונז דא לכאורה געדארפט זאגן אזוי ווי די פסוק זאגט דאך אונז שוין אלעמאל, אז וואס..?! אז: "וַיְהִי יְמֵי 

וואו קומט אבער  –פְלוֹנִי בֶן פְלוֹנִי כַךְ וְכַךְ שָׁנִים"..?! וואו קומט אבער דא אריין די ווערטער: "שְׁנֵי חַטָיו" 

ווערטער אז די יארן פון יעקב אבינו זענען טאקע געווען "זיינע אייגענ'ע יארן"..?! אויב דו  דא אריין די

אויב דו זאגס'ט דאך מיר שוין בפירוש אז מען רעדט  –זאגס'ט דאך מיר שוין בפירוש אז: "וַיְהִי יְמֵי יַעֲקֹב" 

ייך נאך דעם זאגן אז די יארן דא פון די טעג פון יעקב אבינו, איז פארוואס דארפסטו מיר דעמאלט'ס גל



 
 

איז פארוואס דארפסטו מיר דעמאלט'ס גלייך  –וואס יעקב אבינו האט געלעבט זענען געווען: "שְׁנֵי חַטָיו" 

נאך דעם זאגן אז די יארן וואס יעקב אבינו האט געלעבט זענען געווען זיינע אייגענ'ע יארן, אוודאי איז 

 ו"..?! וועמענ'ס דען איז דאס געווען..?!דאס געווען די יארן פון "יעקב אבינ

( און נאך א קשיא איז דאך שווער דא, ווייל מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז רש"י הק' זאגט 5

אז פארוואס איז:  –דאך אונז שוין בפירוש אין די וואכעדיגע פרשה, וזלה"ק, אז: "למה פרשה זו סתומה" 

"סתומה", און דאס מיינט דאך צו זאגן אין אנדערע ווערטער, אז פארוואס איז פַרְשַׁת "וַיְחִי" אז: פרשה 

נישט דא אביסעל'ע ליידיג פלאץ אין די ספר תורה צווישן "פרשת ויגש" און "פרשת ויחי" אזוי ווי עס 

איז דא צווישן אלע אנדערע פרשיות התורה..?! און רש"י הק' ענטפערט דאך אונז שוין דא אויף דעם 

 שיינע תירוצים: צוויי

א( ווייל מען האט דאך שוין געהאלטן דא ממש פאר די גרויסע "גלות מצרים", און וויבאלד די יודישע 

קינדער זענען דאך שוין דא אָן געקומען צו אזא ביטער'ע מצב, איז דעמאלט'ס גלייך: "נסתמו עיניהם 

לייך פאר שטאפט געווארן די איז דעמאלט'ס ג –ולבם של ישראל מצרת השעבוד שהתחילו לשעבדם" 

אויגן און די הערצער פון די יודישע קינדער וויבאלד מען האט דאך זיי שוין דא אָן געהויבן משעבד צו 

זיין, ]און אדער מיינט דא רש"י הק' צו זאגן אביסעל'ע אנדערש, און דאס איז, אז ווי נאר "יעקב אבינו" 

געזעהן אז מען הייבט דאך שוין דא אָן משעבד צו זיין זיינע איז דא אָן געקומען צו א מצב וואס ער האט 

איז דעמאלט'ס גלייך פאר  –אייגענ'ע קינדער, איז דעמאלט'ס גלייך: נסתמו עיניהם ולבם של "ישראל" 

שטאפט געווארן די אויגן פון "יעקב אבינו" פון די: "צרת השעבוד שהתחילו לשעבדם", און ער איז 

ן בלינד אין א געוויסע בחינה, ווייל ער האט דאך נישט געקענט צו קוקען מיט דעמאלט'ס גלייך געוואר

 זיינע אייגענ'ע אויגן ווי מען גייט דא יעצט משעבד זיין זיינע אייגענ'ע קינדער צו די טמא'נע "מצריים"[.

קש לגלות את הקץ "ב ב( און די צווייטע תירוץ פארוואס: "פַרְשַׁת וַיְחִי" איז א "פרשה סתומה" איז, ווייל:

ווייל יעקב אבינו האט דאך דא אין אמת'ן געוואלט מגלה זיין פאר זיינע קינדער ווען  –לבניו ונסתם ממנו" 

אבער עס איז דאך דא פלוצלונג פארהוילן געווארן פון איהם,  –משיח ווען קומען, אבער: "נסתם ממנו" 

 רעדן פון אנדערע זאכן.און ער האט דא יעצט בלית ברירה געמוזט אָן הייבן צו 

אבער לכאורה איז דאך שווער א פָאר קשיות אויף די צווייטע פשט פון רש"י הק': א( אז פארוואס האט 

יעקב אבינו אזוי שטארק געוואלט אויס זאגן פאר זיינע קינדער "ווען משיח וועט קומען"..?! וואס וועט 

וועט קומען..?! ב( און אויב יעקב אבינו האט טאקע  מען האבן פון דעם אויב מען וועט וויסן "ווען" משיח

געהאלטן אז זיינע קינדער מוזן וויסן "ווען משיח וועט קומען", איז דעמאלט'ס מסתמא האט ער געהאט א 

גוטע "סיבה" פארוואס ער האט געוואלט אויס זאגן פאר זיינע קינדער "ווען משיח וועט קומען", יא..?! 

און ממילא פארוואס האט מען איהם דעמאלט'ס צו גענומען פון  –תם ממנו" און ממילא פארוואס: "נס

הימל די ידיעה "ווען משיח וועט קומען", און פארוואס האט מען איהם דעמאלט'ס צוריק געהאלטן פון 

הימל אז ער זאל "נישט" קענען אויס זאגן פאר זיינע קינדער "ווען משיח וועט קומען", אדער איז גוט אז 

 אל וויסן ווען משיח קומט, און אדער נישט..?! און ממילא וואס גייט דא פָאר..?!מען ז

( און נאך א קשיא איז דאך שווער דא, ווייל מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז דער הייליגער זוהר 6

אז מיר ווייסן  הק' פרעגט דאך אונז שוין די וואך אין די פרשה א מורא'דיגע אייזענ'ע קשיא, און דאס איז,

"תּוֹרַת אֱמֶת", און ממילא ווי דאך שוין אלע זייער גוט, אז דער הייליגער תורה הק' איז דאך איין שטיק: 

אזוי קען דעמאלט'ס שטיין דא קלאר און אפן אין די וואכעדיגע פרשה אז יעקב אבינו האט דא געזאגט 

אז  –"וְאַגִידָה לָכֶם" אֵת אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית הַטָמִים הֵאָסְפו ה".. אז: -פאר זיינע צוועלעף: "שִׁבְטֵי יָ 

קומט'ס און איך "וועל" ענק אויס זאגן ווען משיח וועט קומען, אבער איין מינוט יעקב אבינו, דו "גייסט" 

ויס זאגן..?! יעצט אויס זאגן פאר דיינע קינדער ווען משיח וועט קומען..?! דו גייסט דאך זיי דא "נישט" א

ווייל מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז יעקב אבינו האט דאך זיי טאקע למעשה סוף כל סוף "נישט" 



 
 

און ממילא ווי אזוי קען דעמאלט'ס שטיין קלאר און אפן אין די אויס געזאגט ווען משיח וועט קומען, 

דא שטיין קלאר און אפן אין די וואכעדיגע  וואכעדיגע פרשה א זאך וואס פאסירט נישט, און ווי אזוי קען

הֵאָסְפו "וְאַגִידָה לָכֶם" אֵת אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם פרשה אז יעקב אבינו האט דא געזאגט פאר זיינע קינדער אז: 

אז קומט'ס און איך "וועל" ענק אויס זאגן ווען משיח וועט קומען, דו גייסט דאך זיי  –בְאַחֲרִית הַטָמִים 

 שה סוף כל סוף "נישט" אויס זאגן ווען משיח וועט קומען..?!למע

און ממילא פארוואס זאגסטו דא יעקב אבינו אז דו "גייסט" אויס זאגן פאר דיינע קינדער ווען משיח וועט 

קומען, דו גייסט דאך זיי למעשה "נישט" אויס זאגן ווען משיח וועט קומען..?! און ממילא ווי אזוי קען 

דער הייליגער תורה הק' ]וואס איז דאך נצחיות[ א זאך וואס פאסירט נישט סוף כל סוף..?! א שטיין אין 

", און ממילא ווי אזוי קען דעמאלט'ס שטיין אֱמֶתיעדע ווארט אין דער הייליגער תורה הק' איז דאך ריין: "

"הֵאָסְפו וְאַגִידָה לָכֶם  אין דער הייליגער תורה הק' אז יעקב אבינו האט דא געזאגט פאר זיינע קינדער אז:

 אֵת אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית הַטָמִים" ווען ער גייט דאך זיי למעשה "נישט" פארציילן..?!

( און נאך א קשיא איז דאך שווער דא, ווייל עס איז אמת טאקע אז מיר גייען טאקע אלע אויס שרייען די 7

אבער ווי  –זַק וְנִתְחַזֵק"..! אבער ווי אזוי ענדיגט זיך "ספר בראשית" וואך נאך קריאת התורה אז: "חֲזַק חֲ 

אזוי ענדיגט זיך די וואכעדיגע פרשה וואס איז דאך די לעצטע פרשה פון "ספר בראשית" ]וואס אויף דעם 

 שרייען מיר דאך אלע אויס אז: "חֲזַק חֲזַק וְנִתְחַזֵק"[..?!

י וואכעדיגע פרשה ענדיגט זיך דאך מיט גאר גאר אינטרעסאנט'ע און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז ד

ווערטער, ווייל דער הייליגער תורה הק' זאגט דאך אונז שוין סוף פון די וואכעדיגע פרשה אזוי, אז דו 

ר איז אז יוסף הצדיק איז געשטארבן ווען ע –זאלסט וויסן ר' יוד, אז: "וַטָמָת יוֹסֵף בֶן מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים" 

און מען האט איהם געזאלב'ט, און: "וַטִישֶם  –געווען הונדערט און צעהן יאר אלט, און: "וַטַחַנְטו אֹתוֹ" 

און מען האט איהם אריין געלייגט אין א קאסטן אין דעם לאנד מצרים, און: "אֲשֶׁר עַל  –בָאָרוֹן בְמִצְרָיִם" 

און: "אֲשֶׁר עַל כֵן" לאמיר זיך שטארקן  –ן" איז: "חֲזַק חֲזַק וְנִתְחַזֵק" כֵן".. איז וואס..?! און: "אֲשֶׁר עַל כֵ 

 און שטארקן און שטארקן.

אבער איין מינוט ר' יוד, וואס איז פשט פון דעם..?! אזוי ענדיגט מען א "ספר בראשית"..?! אז א מענטש 

! מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער איז "געשטארבן" און מען האט איהם אריין געלייגט אין א קאסטן..?

גוט, אז קיינער ענדיגט דאך קיינמאל נישט קיין "מעשה" מיט די ווערטער אז "יענער איז געשטארבן און 

מען האט איהם באגראבן און פארטיג", ווייל א "מעשה" דארף זיך דאך ענדיגן "געשמאק" און 

 "איינגענעם"..?!

יליגער תורה הק' איז דאך טאקע למעשה נישט קיין "מעשה ביכל" און דו ביזט גערעכט טאקע אז דער הי

חס ושלום, אבער אפילו הכי ווייסן מיר דאך שוין אבער אלע זייער גוט, אז א מענטש דארף דאך שטענדיג 

אז א מענטש דארף דאך שטענדיג ענדיגן מיט א "גוטע זאך", און עס איז דאך  –ענדיגן מיט א: "דבר טוב" 

יך באקאנט פאר א יעדעם איינעם, אז אויב ענדיגט מען די הפטורה פון "שבת ראש חודש" שוין טאקע או

דֵרָאוֹן לְכָל בָשָר" וגו', זאגט מען דעמאלט'ס גלייך נאך אמאל איבער  וְהָיומיט נישט קיין גוטע פסוק פון: "

יגן מיט א שלעכטע זאך, ווייל א יודיש קינד שׁוֹ" וגו', כדי נישט צו ענדדְ חָ חֹדֶשׁ בְ  ידעם פסוק פון: "וְהָיָה מִדֵ 

 טאר דאך קיינמאל נישט ענדיגן מיט קיין: "דבר רע".

און אפילו: "אֵיכָה" ]וואס מען זאגט אין אזא ביטער'ע טאג ווי "תשעה באב"[ ענדיגט מען דאך אויך נישט 

מאל איבער דעם פסוק פון: מיט קיין: "דבר רע", נאר מען זאגט דעמאלט'ס ]נאכן ליינען: "אֵיכָה"[ נאך א

ה אֵלֶיךָ וְנָשׁובָה חַדֵשׁ יָמֵינו כְקֶדֶם", ווייל ניין ר' יוד, מען ענדיגט דאך קיינמאל נישט מיט -"הֲשִׁיבֵנו יהו

 קיין: "דבר רע".



 
 

שָׁנִים"  און ממילא פארוואס ענדיגט זיך "ספר בראשית" מיט די ווערטער: אז: "וַטָמָת יוֹסֵף בֶן מֵאָה וָעֶשֶר

וגו'..?! דער הייליגער תורה הק' זאגט דאך אונז דא אזוי, אז דו זאלסט וויסן ר' יוד, אז: "וַטָמָת יוֹסֵף בֶן 

אז יוסף הצדיק איז געשטארבן ווען ער איז געווען הונדערט און צעהן יאר אלט, און:  –מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים" 

און מען האט איהם אריין  –הם געזאלב'ט, און: "וַטִישֶם בָאָרוֹן בְמִצְרָיִם" און מען האט אי –"וַטַחַנְטו אֹתוֹ" 

און וועגן דעם..  –געלייגט אין א קאסטן אין דעם לאנד מצרים, און וועגן דעם.. איז: "חֲזַק חֲזַק וְנִתְחַזֵק" 

מינוט ר' יוד, ווי  שטארקט'ס ענק שטארקט'ס ענק און לאמיר זיך אלע צוזאמען שטארקן..?! אבער איין

אזוי ווילסטו פונקטליך אז איך זאל זיך מחזק זיין ווען איך הער אזעלכע שוידערליכ'ע ווערטער..?! ווי 

אזוי בין איך זיך מחזק ווען מען ענדיגט גאנץ ספר בראשית מיט די ווערטער אז "יוסף הצדיק איז 

 געשטארבן"..?!

און כדי צו פאר ענטפער'ן די אלע קשיות, דארף מען דאך אבער קודם פארשטיין וואס עס האט פאסירט 

בשעת ווען יעקב אבינו איז אָן געקומען קיין "מצרים" און זיך באזעצט אין דעם שטאט: "גֹשֶׁן", ווייל מיר 

אין פרשת ויגש )קפיטל מ"ז  ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז די פסוק זאגט דאך אונז שוין בפירוש

פסוק ט'(, אז יעקב אבינו האט דאך שוין דעמאלט'ס אליין געזאגט פאר פרעה, אז: "מְעַט וְרָעִים הָיו יְמֵי 

אז די יארן פון מיין לעבן וואס איך האב געלעבט זענען דאך ווייניג און שלעכט ]אנטקעגן די  –שְׁנֵי חַטַי" 

יצחק האט געלעבט[, ווייל איך האב זיך דאך שוין צוזאם געליטן א וועלט  יארן וואס מיין הייליגע טאטע

מיט צרות דורך אויס אלע מיינע יארן וואס איך האב געלעבט, ווייל איך האב דאך געהאט: "צָרַת עֵשָו", 

דענ'ע אנדערע און: "צָרַת לָבָן", און: "צָרַת אֱלִיפָז", און: "צָרַת יוֹסֵף הַצַדִיק", און נאך אסאך פארשי

 סארטן צרות האב איך זיך דאך שוין צוזאם געליטן דורך אויס אלע מיינע יארן ביז אהער.

און יעקב אבינו וואלט דאך דא רואיגערהייט געקענט טראכטן, אז.. איין מינוט, איך האב דאך שוין סיי ווי 

ברודער עשיו וואס האט מיר  סיי געהאט אזא שווערע לעבן, ווייל איך בין דאך שוין אנטלאפן פון מיין

געוואלט הארגע'נען, און איך האב זיך דאך שוין אפ גע'ארבעט גאנצע "פערצן יאר" כדי צו קענען חתונה 

האבן מיט די הייליגע צדיקת "רחל אמינו", ווייל מיין פעטער לבן הארמי האט דאך מיר אויס געפאפט 

אר, און שפעטער.. האב איך דאך פארלוירן מיין בשעת ווען עס האט זיך גע'ענדיגט די ערשטע זיבן י

באליבט'ע: "בֶן זְקֺנִים" וואס הייסט: "יוֹסֵף הַצַדִיק" פאר גאנצע "צוויי און צוואנציג יאר", און ממילא 

יעקב אבינו וואלט דאך שוין דא רואיגערהייט געקענט טראכטן ביי זיך, אז.. גענוג, איך מיין אז איך האב 

האט, און ממילא לאמיר זיך דא באזעצן אין דעם לאנד מצרים, און לאמיר דא אויס לעבן שוין גענוג גע

 אלע מיינע איבריגע יארן במנוחה, און שוין, און לאמיר שעפן אביסעל'ע פריש'ע "כוחות הנפש".

מת אבער.. ניין, יעקב אבינו האט נישט אזוי געזאגט, נאר יעקב אבינו האט דא געזאגט אזוי, אז עס איז א

טאקע אז איך האב דאך טאקע געהאט גאר גאר א שווערע לעבן, אבער פארוואס זאל איך נישט אריין 

כאפן די לעצטע פָאר יאר וואס עס איז מיר נאך פאר בליבן צום לעבן זיי אויס צו נוצן צום גוט'ן..?! עס 

וואס א אלטע יוד קען דאך  איז דאך אזא שאד, ווייל איך קען דאך נאך אריין כאפן אזוי פיל דברים טובים

"מִצְוֹת ומַעֲשִים טוֹבִים" טראץ דעם נאך יא מקיים זיין..?! און איך קען דאך נאך אריין כאפן אזוי פיל: 

און ממילא פארוואס זאל איך קוקען אויף מיין עבר און וואס איך בין דאך שוין זייער אלט און שוואך..?! 

סיי געהאט גאר גאר א שווערע לעבן..?! עס לוינט זיך דאך נישט..?! זאגן אז איך האב דאך שוין סיי ווי 

ווייל אויב דער אייבערשטער האט מיר נאך געגעבן צייט צו לעבן, דעמאלט'ס איז דאך א סימן אז איך קען 

 דאך נאך עפעס אויף טוהן אין די צייט.

ע פרשה גלייך נאך דעם וואס און ממילא וועגן דעם שטייט טאקע דא גלייך אין פסוק אין די וואכעדיג

יעקב אבינו האט גע'ענדיגט די פרשה פון: "צָרַת יוֹסֵף הַצַדִיק" אז: "וַיְחִי" יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה 

אז יעקב אבינו האט נאך זוכה געווען צו "לעבן" זיבעצן גוטע יארן אין דעם לאנד "מצרים", און יא  –שָׁנָה 

קב אבינו האט נאך זוכה געווען צו לעבן זיבעצן "גוטע" יארן אין דעם לאנד מצרים: כְמִנְיַן ר' יוד, יע

"טוֹב", ]און די ווערטער: "וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם" איז דאך טאקע אויך פונקט: "שְׁבַע עֶשְרֵה אוֹתִטוֹת"[, 



 
 

ווייזן מיט דעם פאר די יודישע קינדער, אז ווייל יא ר' יוד, דער אייבערשטער האט דאך דא געוואלט 

אפילו אזא איינער וואס איז "באמת" א דורך געגאנגען א שווערע לעבן, און ער האלט דאך שוין דא יעצט 

ממש פארן שטארבן, איז דאס אבער נאך אלץ נישט קיין סיבה אויף צו געבן אויפן לעבן..! נאר 

יגן באשעפער, און כאפ אריין נאך א "דבר טוב" פארן פארקערט, כאפ אריין נאך א מצוה פארן הייל

הייליגן באשעפער, און כאפ אריין נאך א ליכטיגע תפילה פארן גרויסן: "מֶלֶךְ שׁוֹמֵעַ תְּפִלָה", און מאך נאך 

 נַחַת רוחַ" פארן הייליגן: "בוֹרֵא כָל עוֹלָמִים".אמאל א: "

יז א סימן אז ער באלאנגט דאך נאך דא אויף דער וועלט, ווייל ווי לאנג א מענטש אטעמ'ט, דעמאלט'ס א

און והא ראי', ווייל ער אטעמט דאך נאך, און אויב דער אייבערשטער וואלט געוואלט אז דער מענטש זאל 

מער נישט זיין אויף דער וועלט, וואלט ער דאך איהם דעמאלט'ס אינגאנצן אוועק גענומען דעם אטעם, און 

עהסט אז דער מענטש אטעמט נאך יא, דעמאלט'ס איז דאך א סימן אז ער באלאנגט ממילא וויבאלד דו ז

דאך נאך יא אויף דער וועלט, און.. דער מענטש דארף זיך דאך פשוט פראבירן צו דער האלטן טראץ דעם 

 וואס עס גייט אריבער אויף איהם שוועריקייטן.

פון די תלמידי בעל שם טוב הק', אז עס איז און עס ווערט דאך שוין טאקע אויך געברענגט פון איינער 

דאך נישט קיין שום קונץ צו זיין א ערליכע יוד ווען אלעס גייט גוט און געשמירט, נאר די קונץ איז, צו 

זיין א ערליכע יוד ווען זאכן גייען נישט אזוי ווי דו וואלס'ט געוואלט אז עס זאל גיין, און אויב א יודיש 

זיין עבר, נאר ער קוקט א גאנצן צייט "פָאר אויס", דעמאלט'ס קען דאך איהם קינד קוקט נישט אויף 

קיינער נישט צוברעכן, ווייל דער יוד לעבט דאך שטענדיג מיט: "אֱמונָה" אז איך האב דאך נאך יא א 

 "תכלית" אויף דער וועלט.

ע פרשה, אז דו זאלסט וויסן און ממילא דאס זאגט אונז דא די פסוק גלייך אין די אנהייב פון די וואכעדיג

אז יעקב אבינו האט נאך זוכה געווען צו לעבן  –ר' יוד, אז: "וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה" 

אין מצרים נאך "זיבעצן גוטע יארן", און וויבאלד יעקב אבינו האט זיך מתגבר געווען אויף זיינע אלע 

וואס ער איז א דורך געגאנגען ביז אהער, און ער האט בכלל נישט געקוקט אויף צרות און שוועריקייטן 

דעם, ממילא וועגן דעם האט ער זוכה געווען איבער צו דרייען אלע זיינע אנדערע יארן ]וואס לפי רוב 

 קדושתו האט ער געמיינט אז עס איז געווען: "מְעַט וְרָעִים"[.. צום גוט'ן.

יט דאך טאקע דא ווייטער אין פסוק דעם לשון אז: "וַיְהִי" יְמֵי יַעֲקֹב וגו', ווייל און וועגן דעם טאקע שטי

אפילו די יארן: "שעברו עליו בצער" זענען אויך צוריק אריין געקומען אין די חשבון פון די יארן פון 

ווארן אין די "יעקב אבינו", און אפילו די אלע יארן: "שעברו עליו בצער" זענען אויך אריין גערעכנט גע

צאל פון די יארן וואס יעקב אבינו האט "געלעבט", און יא ר' יוד, אפילו די אלע יארן: "שעברו עליו 

אפילו די אלע יארן: "שעברו עליו בצער"  –בצער" זענען אויך פאר רעכנט געווארן פאר: "שְׁנֵי חַטָיו" 

 ו האט "געלעבט".זענען אויך פאר רעכנט געווארן פאר די יארן וואס יעקב אבינ

אבער איין מינוט ר' יוד, פארוואס טאקע..?! פארוואס טאקע זענען די אלע יארן: "שעברו עליו בצער" 

אויך אריין גערעכנט געווארן אין די צאל פון די יארן וואס יעקב אבינו האט "געלעבט", די אלע יארן: 

 יארן..?! ניין..?! "שעברו עליו בצער" זענען דאך לכאורה געווען אזעלכע ביטער'ע

אבער די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז די סיבה פארוואס די אלע יארן: "שעברו עליו בצער" זענען אויך 

אריין גערעכנט געווארן אין די צאל פון די יארן וואס יעקב אבינו האט "געלעבט" איז, ווייל דורך דעם 

ווייל דורך דעם וואס יעקב אבינו האט  –רַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה וואס עס איז געווען: "וַיְחִי" יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְ 

"געלעבט" אין דעם לאנד "מצרים", וועגן דעם איז נתהפך געווארן אפילו זיינע: "חַטֵי צַעַר".. צום גוט'ן, 

ענען אויך איבער און אפילו די יארן וואס זענען געווען: "חַטֵי צַעַר" ממש, ז –און: "וַיְהִי" יְמֵי יַעֲקֹב 

זענען אויך איבער געדרייט געווארן צו די חשבון פון די יארן וואס  –געדרייט געווארן צו: "שְׁנֵי חַטָיו" 

 יעקב אבינו האט "געלעבט".



 
 

און ממילא וועגן דעם לייגט אונז דא די פסוק צו די ווערטער פון: "שְׁנֵי חַטָיו", ווייל אויב עס וואלט נאר 

ן דעם פסוק דא אז יעקב אבינו האט געלעבט "הונדערט זיבן און פערציג יאר", דעמאלט'ס געשטאנען אי

וואלטן דאך מענטשן געזאגט, אז וואס..?! וואס זאגסטו מיר דא..?! דו זאגס'ט מיר דא אז יעקב אבינו האט 

בשעת'ן  געלעבט "הונדערט זיבן און צוואנציג יאר"..?! יעקב אבינו האט דאך געהאט אזוי פיל צרות

לעבן, ווייל יעקב אבינו האט זיך דאך צוזאם געליטן א וועלט מיט צרות דורך אויס זיינע אלע יארן וואס 

ער האט געלעבט, ווייל יעקב אבינו האט דאך געהאט: "צָרַת עֵשָו", און: "צָרַת לָבָן", און: "צָרַת אֱלִיפָז", 

האט דאך נאך אויך געהאט אסאך אנדערע פארשידענ'ע סארטן און: "צָרַת יוֹסֵף הַצַדִיק", און יעקב אבינו 

צרות וואס ער האט זיך דאך צוזאם געליטן דורך אויס זיינע אלע יארן, און ממילא פרעג איך דיר ר' יוד, 

 דאס הייסט דען "געלעבט"..?! אויך מיר "געלעבט", און אויך מיר א "לעבן".

ק צו די ווערטער: "שְׁנֵי חַטָיו" פאר די פסוק זאגט וויל אונז און ממילא וועגן דעם לייגט אונז דא די פסו

זאגן וויפיל יאר יעקב אבינו האט געלעבט "אלעס צוזאמען", כדי אונז קלאר צו שטעלן דא, אז יא ר' יוד, 

דו זאלסט וויסן, אז יעקב אבינו האט געלעבט א הונדערט פראצענטיג'ע לעבן, ווייל יעקב אבינו האט זיך 

ענדיג "דער האלטן", און יעקב אבינו האט דאך שטענדיג "געלעבט"..! און יעקב אבינו האט דאך דאך שט

 טראץ דעם וואס עס איז איהם געגאנגען גאר גאר שווער."שִמְחָה" שטענדיג "געלעבט" מיט א אמת'ע: 

ך נאך דינען דעם ווייל יעקב אבינו האט דאך שוין גאנץ גוט געוואוסט, אז ווי לאנג איך לעב, קען איך דא

" ווי דאס אז א יודיש קינד קען שִמְחָההייליגן באשעפער, און עס איז דאך נישט פארהאן קיין גרעסער'ע: "

און ארויס העלפן נאך א יודיש קינד וואס דארף א טובה, און עס איז דאך  "מִצְוֹת ומַעֲשִים טוֹבִים"טוהן: 

נַחַת רוחַ" פארן הייליגן: "בוֹרֵא כָל י צו פאר שאפן א: "" וו"שִמְחָהנישט פארהאן קיין גרעסער'ע: 

ווייל מיט דעם קויפט איך זיך דאך איין  –ווייל מיט דעם קויפט איך זיך דאך איין: "עוֹלָם הַבָא" עוֹלָמִים", 

עלט א אייביג'ע לעבן, און אויף יענע וועלט וועט דאך זיין מיין "אמת'ע לעבן", און דארטן אויף יענע וו

 ולְעוֹלְמֵי עַד ולְנֵצַח נְצָחִים". לְעוֹלָם וָעֶדוועט דאך מיר שוין גוט זיין: "

און ממילא יעצט פארשטייען מיר דאך שוין זייער גוט פארוואס עס שטייט דא אין פסוק דעם לשון אז: 

שטייען מיר דאך שוין זייער גוט און ממילא יעצט פאר –"וַיְחִי" יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה 

פארוואס עס שטייט דא אין פסוק דעם לשון אז יעקב אבינו האט "געלעבט" אין מצרים זיבעצן יאר, ]און 

און נישט אז יעקב אבינו האט "געוואוינט" אין  –נישט אז: "וַטָגָר" יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה 

 מצרים זיבעצן יאר[.

ווייל דורך דעם וואס יעקב אבינו האט זיך דאך שטענדיג "דער האלטן" און ער האט דאך שטענדיג 

"געלעבט" טראץ דעם וואס ער האט דאך שוין געהאלטן דא נאכן א דורך גיין אזוי פיל: "צָרוֹת" און: 

", און: "צָרַת יוֹסֵף הַצַדִיק", וכו' "יְסורִים", ווי למשל: "צָרַת עֵשָו", און: "צָרַת לָבָן", און: "צָרַת אֱלִיפָז

וכו' וכו', און ער האט "געלעבט" אין מצרים..! און ער האט זיך נישט נאך געלאזט נאך די אלע 

שוועריקייטן: "שעברו עליו בצער", דורך דעם האט ער זוכה געווען איבער צו דרייען זיינע אלע אנדערע 

ן אפילו די יארן: "שעברו עליו בצער" זענען אויך גערעכנט יארן: "שעברו עליו בצער" צום גוט'ן, או

און אפילו די יארן: "שעברו עליו בצער" זענען אויך גערעכנט  –געווארן צו די חשבון פון: "שְׁנֵי חַטָיו" 

 געווארן צו די חשבון פון די יארן וואס יעקב אבינו האט "געלעבט".

ווערט דאך גערעכנט לויט דעם "סוף", און וויבאלד יעקב  ווייל אלעס –ווייל: "הכל הולך אחר החתום" 

אבינו האט זיך "דער האלטן" טראץ דעם וואס ער האט שוין געהאלטן דא נאך אזוי פיל: "צָרוֹת" און: 

 –"יְסורִים", האט ער דורך דעם זוכה געווען איבער צו דרייען זיינע אלע אנדערע יארן צו: "שְׁנֵי חַטָיו" 

דעם זוכה געווען איבער צו דרייען זיינע אלע אנדערע יארן צו די חשבון פון די יארן וואס  האט ער דורך

 ער האט "געלעבט".



 
 

און מיר ווייסן דאך שוין טאקע אלע אויך זייער גוט, אז יעקב אבינו איז דאך ביז יעצט געווען ארום 

ר תורה הק' איז דאך שוין טאקע אליין גענומען מיט כל מיני: "צָרוֹת" און: "יְסורִים", און דער הייליגע

אז ווי נאר יעקב אבינו האט  –מעיד אויף יעקב אבינו אין פרשת וישב, אז: "ביקש יעקב לישב בשלוה" 

געוואלט האבן אביסעל'ע "מנוחה" פון זיינע אלע שוועריקייטן און פון די אלע: "מְצָרִים" וואס זענען 

האט ער דעמאלט'ס  –ט'ס: "מיד קפץ עליו רוגזו של יוסף" אריבער געגאנגען אויף איהם, איז דעמאל

 גלייך באקומען א פריש'ע צרה וואס האט געהייסן: "צָרַת יוֹסֵף הַצַדִיק".

אבער.. יעקב אבינו האט זיך אבער בכלל נישט נאך געלאזט פון די אלע שווערע: "מְצָרִים" וואס ער איז א 

יז דאך שוין געווען דא אזוי אלט און שוואך[, נאר ער האט דא דורך געגאנגען דא ]טראץ דעם וואס ער א

אז איך "לעב" אין מיינע: "מְצָרִים"..! און איך וועל  –אפ געמאכט ביי זיך, אז איך "לעב" אין "מצרים" 

ווייטער לעבן א ערליכע הייליגע אפ געהיטענ'ע יודישע לעבן טראץ דעם וואס איך בין ארום גענומען מיט 

"מְצָרִים" פון אלע זייטן, און איך וועל ווייטער לעבן א ערליכע הייליגע אפ געהיטענ'ע יודישע  כל מיני:

לעבן טראץ דעם וואס איך בין ארום גענומען מיט כל מיני שוועריקייטן פון אלע זייטן, און איך וועל 

ין ארום גענומען מיט ווייטער לעבן א ערליכע הייליגע אפ געהיטענ'ע יודישע לעבן טראץ דעם וואס איך ב

 אזא שרעקליכ'ע "טומאת מצרים".

ווייל איך בין דאך "יעקב אבינו"..! און דו ווייסט וואס די יסוד פון "יעקב אבינו" איז..?! איך וועל דיר 

אז איך וועל  –זאגן וואס די יסוד פון "יעקב אבינו" איז, די יסוד פון יעקב אבינו איז דאך, אז: "עֵקֶב יו"ד" 

דער האלטן" טראץ דעם וואס איך בין אינגאנצן צו קלאפט און אינגאנצן צו טרויטן, און יא ר' יוד, זיך "

איך וועל ווייטער בלייבן א ערליכע יוד טראץ דעם וואס איך בין אינגאנצן צו קלאפט און אינגאנצן צו 

בעצם צוזאם געשטעלט פון די טרויטן ווי ביליגע שטויב פון די פוס, און די ווארט: "יַעֲקֹב" איז דאך טאקע 

צוויי ווערטער: "עֵקֶב יו"ד", ווייל יא ר' יוד, דאס איז דאך די יסוד פון א "יודיש קינד", אז וואס..?! אז 

מען דער האלט זיך אויף די אייגענ'ע פוס טראץ דעם וואס מען איז אינגאנצן צו קלאפט און אינגאנצן צו 

 טרויטן ביי זיך אין הארץ.

בינו האט דאך שוין טאקע דא אויך געזאגט פאר זיינע טייערע הייליגע קינדער, אז וויסן זאלט און יעקב א

עטץ, אז דאס איז דאך בעצם אויך די יסוד ווי אזוי א יודיש קינד וועט זיך קענען דער האלטן אין דעם 

, און עס שטייט דאך שוין טאקע אויך בפירוש אין פסוק בְאַחֲרִית הַטָמִים" "גָלות אֱדוֹםשווער'ן ביטער'ן: 

אז "יעקב אבינו" האט  –אין די וואכעדיגע פרשה )קפיטל מ"ט פסוק א'(, אז: וַטִקְרָא "יַעֲקֹב" אֶל בָנָיו וגו' 

, און עס שטייט דאך נישט אין פסוק דא דעם לשון אז: ה"-"שִׁבְטֵי יָ דא גערופן צו זיינע אלע הייליגע: 

טִקְרָא "יִשְרָאֵל" אֶל בָנָיו וגו' אזוי ווי עס שטייט גלייך פאר דעם צוויי פסוקים פריער אז: וַטאֹמֶר "יִשְרָאֵל" וַ 

אז  –אֶל יוֹסֵף הִמֵה אָנֹכִי מֵת וגו', נאר עס שטייט דא אין פסוק דעם לשון, אז: וַטִקְרָא "יַעֲקֹב" אֶל בָנָיו וגו' 

 .ה"-"שִׁבְטֵי יָ ערופן צו זיינע אלע הייליגע: "יעקב אבינו" האט דא ג

ווייל יעקב אבינו האט דאך דא געוואלט מרמז זיין מיט דעם פאר זיינע אלע הייליגע ליכטיגע קינדער, אז 

אז דער  –אז דער ענין פון: "יַעֲקֹב"  –וויסן זאלט עטץ מיינע טייערע הייליגע ליכטיגע קינדער, אז: "אֵת" 

קינד וועט זיין אינגאנצן "צו קלאפט" און אינגאנצן "צו טרויטן" ביי זיך.. דאס איז א זאך  ענין אז א יודיש

דאס איז א זאך וואס וועט פלוצלונג פאסירן צו אייך:  –וואס: "אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית הַטָמִים" 

ו אייך אין די צייט וואס ווערט אָן דאס איז א זאך וואס וועט פלוצלונג פאסירן צ –"בְאַחֲרִית הַטָמִים" 

 גערופן: "עקבתא דמשיחא".

אז די ענין פון: "עֵקֶב  –און יא מיינע טייערע ליכטיגע קינדער, וויסן זאלט איר, אז די ענין פון: "יַעֲקֹב" 

יין גרייט יו"ד" איז א זאך וואס וועט פלוצלונג פאסירן צו אייך: "בְאַחֲרִית הַטָמִים", און איר וועט נישט ז

אויף דעם, און איר וועט דאך דעמאלט'ס אלע פלוצלונג אָן הייבן צו שפירן אזא "צו קלאפט'קייט" ביי זיך, 

און איר וועט דאך דעמאלט'ס אלע פלוצלונג אָן הייבן צו שפירן אזא "צובראכנ'קייט" ביי זיך, און: 



 
 

אז ווען  –פאר זיינע קינדער, אז ווען: "שֺׁבו" און יעקב אבינו האט דעמאלט'ס געזאגט  –"וַטאֹמֶר אָבִינו" 

אז ווען עס וועט שוין אָן קומען די צייט  –ה שְׁבות עַםוֹ -עס וועט שוין אָן קומען די צייט פון: "בְשׁוב" יהו

", און וואס דער אייבערשטער וועט שוין דארפן צוריק קערן זיין: "שֶה פְזורָה נִדָחָה" קיין: "אֶרֶץ יִשְרָאֵל

ה אֶת שְׁבות יַעֲקֹב, און עס -"שָׁב" יהו עס וועט דאך שוין דעמאלט'ס דארפן מקיום ווערן דעם פסוק פון:

וועט דאך שוין דעמאלט'ס דארפן מקיום ווערן דעם פסוק פון: וְתֶחֱזֶינָה עֵינֵינו "בְשׁובְךָ" לְצִטוֹן בְרַחֲמִים, 

 –'ס וועט מען זיך דאך פשוט דארפן "צוברעכן" פאר: "מְעַט אֹכֶל" דעמאלט –דעמאלט'ס: "שִׁבְרו לָנו" 

דעמאלט'ס וועט מען זיך דאך פשוט דארפן "צוברעכן" פאר אביסעל'ע "ברויט", ווייל עס וועט דאך 

 דעמאלט'ס הערש'ן אזא צובראכנ'קייט אין יודישע הערצער.

]מיטן כולל[, ווייל יא ר' יוד, אין די צייט פון: ה" -ה יהו-איז דאך גימטריא: "יהו –און די ווארט: "אֹכֶל" 

אין די צייט פון:  –"עקבתא דמשיחא" וועט מען זיך דאך דארפן "צוברעכן" פאר אביסעל'ע: "אֹכֶל" 

, ווייל עס וועט קִרְבַת אֱלֹקִים""עקבתא דמשיחא" וועט מען זיך דאך דארפן "צוברעכן" פאר אביסעל'ע: "

ר גרויסע נסיונות וואס וועלן "צוברעכן" גאנץ כלל ישראל, פון גרויס ביז דאך דעמאלט'ס זיין גאר גא

קליין, און עס וועט דאך דעמאלט'ס ממש הערש'ן אזא צו קלאפט'קייט אין יודישע הערצער, און עס וועט 

 דאך דעמאלט'ס זיין ביטער שווער זיך צו קענען "דער האלטן".

ו" האט דא ווייטער געזאגט פאר זיינע טייערע הייליגע און דער גרויסער הייליגער צדיק "יעקב אבינ

ליכטיגע קינדער, אז ענק ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז די נאמען: "יַעֲקֹב" ווייזט דאך אויף דעם ענין 

די נאמען: "יַעֲקֹב" ווייזט דאך אויף דעם ענין אז א יודיש קינד איז אינגאנצן "צו  –פון: "עֵקֶב יו"ד" 

און אינגאנצן "צו טרויטן" ביי זיך, אבער משא"כ די נאמען: "יִשְרָאֵל" ווייזט דאך אויף דעם ענין  קלאפט"

אבער משא"כ די נאמען: "יִשְרָאֵל" ווייזט דאך אויף דעם  –פון: "כִי שָרִיתָ עִם אֱלֹהִים וְעִם אֲנָשִׁים וַתּוכָל" 

 ענין פון זיין א "העלד".

אז  –, אז: "הִקָבְצו וְשִׁמְעו" ה"-"שִׁבְטֵי יָ עקב אבינו געזאגט פאר זיינע הייליגע: און ממילא דאס האט דא י

נעמט'ס ענק אלע צוזאמען, און חזרט'ס ענק אלע גוט איין דעם געדאנק, אז וואס..?! אז בשעת ווען ענק 

ק אז ענק זענען דאך שוין אז בשעת ווען ענק שפירן ביי ענ –שפירן ביי ענק אז ענק זענען: בְנֵי "יַעֲקֹב" 

נעבעך אינגאנצן "צו קלאפט" און אינגאנצן "צו טרויטן" פון די אלע שוועריקייטן וואס גייען נעבעך א 

דורך אויף ענק, דארף דאך דעמאלט'ס גלייך ארויף קומען ביי ענק דעם געדאנק פון: וְשִׁמְעו אֶל "יִשְרָאֵל" 

און ענק  –לט'ס גלייך דערמאנען אז ענק זענען דאך: "יִשְרָאֵלִים" אֲבִיכֶם, און ענק דארפן זיך דאך דעמא

דארפן זיך דאך דעמאלט'ס גלייך דערמאנען אז ענק זענען דאך "גרויסע העלד'ן", און ענק קענען דאך אין 

 אמת'ן יא מנצח זיין דעם שווער'ן "מלחמת היצר".

פונען זיך אין א צו קלאפט'ע מצב פון: "יַעֲקֹב" און אויב ענק וועלן זיך אלע מחזק זיין בשעת ווען ענק גע

"גְאולָה אז ענק זענען דאך אין אמת'ן גאר "גרויסע העלד'ן", וועט דאך דאס צו ברענגען די גרויסע: 

ווייל אויב דו וועסט זיך פראבירן מחזק צו זיין בשעת ווען דו געפונס'ט זיך  –, ווייל: "אָז תִּתְחַזֵק" שְׁלֵמָה"

דעמאלט'ס וועסטו זוכה זיין אויס געהיילט צו ווערן פון דיין  –ערע מצב, דעמאלט'ס: "וְתִתְרַפֵא" אין א שוו

און עס וועט דאך שוין  –שווערע צרה וואו דו געפונס'ט זיך יעצט, און: "וְהָיְתָה לָה שִמְחַת עוֹלָם" 

ישראל, און פאר די גאנצע וועלט,  דעמאלט'ס אויך קומען גאר א גרויסע: "שִמְחַת עוֹלָם" פאר גאנץ כלל

 ."גְאולָה שְׁלֵמָה"ווייל עס וועט דאך שוין דעמאלט'ס אָן קומען די גרויסע: 

און מיר האלטן דאך שוין טאקע יעצט אלע נאך דעם גרויסן הייליגן יום טוב: "חֲנוכָה", און מיר האבן דאך 

ה" טעג "דעם געדאנק" וואס מיר רעדן דא יעצט, שוין טאקע אלע אויך דערמאנט אין די הייליגע: "חֲנוכָ 

ווייל מיר האבן דאך שוין אלע געבעטן דעם הייליגן באשעפער אין די הייליגע: "חֲנוכָה" טעג, אז: "חֲשוֹף 

אז דער אייבערשטער זאל אונז שוין באווייזן זיין שטארקע האנט און אונז אויס לייזן פון  –זְרוֹעַ קָדְשֶׁךָ" 

 וואו מיר געפונען זיך יעצט. "גָלות אֱדוֹם"ר'ן ביטער'ן: דעם שווע



 
 

שטארק זיך ר' יוד..!  –איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות: "חֲזַק"  –דְשֶׁךָ" קֲ רוֹעַ זֲ שוֹף חֲ און די ווערטער: "

יך ווייל יא ר' יוד, מיר ווילן זיך דא אלע אליין דערמאנען און מרמז זיין מיט דעם, אז אויב דו וועסט ז

, "גָלות אֱדוֹם""דער האלטן" טראץ דעם וואס דו געפונס'ט זיך שוין אזוי לאנג אין דעם שווער'ן ביטער'ן: 

דעמאלט'ס ביזטו פאר זיכער'ט אז אט אט אט.. וועט דאך שוין טאקע בקרוב מקיום ווערן דעם: "וְקָרֵב קֵץ 

לע בקרוב ממש אויס לייזן פון דעם שווער'ן הַיְשׁועָה", און דער אייבערשטער וועט דאך אונז שוין טאקע א

און ער וועט דאך אונז שוין טאקע אלע  –, און: "וְהוא יוֹלִיכֵנו קוֹמְמִטות לְאַרְצֵנו" "גָלות אֱדוֹם"ביטער'ן: 

 ".הַקְדוֹשָׁה"אַרְצֵנו בקרוב ממש פירן מיט א שטארקע האנט קיין: 

יא ר' יוד, דאס איז די שליסל וואס וועט ברענגען די גרויסע: "גְאולָה שְׁלֵמָה", וואס איז די שליסל ווייל 

וואס וועט ברענגען די גרויסע: "גְאולָה שְׁלֵמָה"..?! און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז די שליסל וואס 

מיר וועלן זיך אלע "דער האלטן" טראץ דעם  וועט ברענגען די גרויסע: "גְאולָה שְׁלֵמָה" איז דאך, דאס אז

 "צָרוֹת" און: "יְסורִים"וואס מיר זענען אינגאנצן צו קלאפט און אינגאנצן צו טרויטן פון די שרעקליכ'ע: 

וואס גייען א דורך אויף אונז, און דאס אז מיר וועלן אלע ווייטער פראבירן צו "לעבן" א ערליכע יודישע 

וי ווי אונזער הייליגע זיידע יעקב אבינו האט געלעבט אין דעם טמא'נעם לאנד אפ געהיטענ'ע לעבן אז

 ."צָרוֹת" און: "יְסורִים" "מצרים" בשעת ווען ער האט דאך שוין געהאלטן נאכן א דורך גיין אזוי פיל:

יְחִי יַעֲקֹב און ממילא דאס דארפן מיר אלע גוט געדענקען, אז וואס..?! אז יא ר' יוד, דו זאלסט וויסן אז: "וַ 

דו זאלסט וויסן אז די פאר צרה'טע יעקב אבינו האט נאך אָן געיאגט צו  –בְאֶרֶץ מִצְרַיִם שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה" 

"לעבן" אין דעם טמא'נעם לאנד מצרים "זיבעצן גוטע יארן", און די זיבעצן גוטע יארן האט איבער 

ן אפילו זיינע שווערע יארן זענען אויך צו געלייגט געווארן געדרייט אלע זיינע שווערע יארן צום גוט'ן, או

צו די רשימה פון די יארן וואס יעקב אבינו האט "געלעבט", איי פארוואס..?! די תירוץ אויף דעם איז, 

ווייל יעקב אבינו האט זיך דאך "דער האלטן", און ער האט נישט אויף געגעבן ווען ער האט זיך געזעהן 

יט: "צָרַת עֵשָו" און מיט: "צָרַת לָבָן" און מיט: "צָרַת אֱלִיפָז" און מיט: "צָרַת יוֹסֵף ארום גענומען מ

 הַצַדִיק".

נאר יעקב אבינו האט דאך דעמאלט'ס געזאגט אזוי, אז אויב דער אייבערשטער האט מיר געזאגט אז: "אַל 

אט מיר געזאגט אז איך זאל נישט מורא האבן אז אויב דער אייבערשטער ה –תִּירָא מֵרְדָה מִצְרַיְמָה" וגו' 

" אין דעם הייליגן באשעפער וואס איז דאך דער אֱמונָהפון אראפ גיין קיין מצרים, דעמאלט'ס האב איך: "

ן הייבן א פריש'ן און איך גיי אראפ קיין מצרים, און איך וועל דארטן אָ  "מֶלֶךְ טוֹב ומֵטִיב"גרעסט'ער: 

ן הייבן צו דינען דעם הייליגן באשעפער מיט א פרייליכ'ע פריש'קייט: דארטן אָ  בלעט'ל, און איך וועל

טראץ דעם וואס איך זעה ברוח הקודש אז מיינע קינדער גייען דא א דורך גיין א אום  א""לַעֲבוֹדַת הַבוֹרֵ 

 דער טרעגליכ'ע שרעקליכ'ע: "עבודת פרך המפרכת את הגוף ומשברתו".

יך גיי יעצט אראפ קיין "מצרים"..?! ווייל איך האב דאך: "אֱמונָה" און: "בִטָחוֹן" און דו ווייסט פארוואס א

אז ער ווייסט וואס ער טוט, און יא ר' יוד, איך "מֵאִתּוֹ לאֹ תֵצֵא הָרָעוֹת" אין דעם הייליגן באשעפער וואס: 

יליכ'ע פריש'קייט טראץ ן הייבן צו דינען דעם הייליגן באשעפער מיט א פריוועל דא יעצט נאך אמאל אָ 

דעם וואס איך זעה ברוח הקודש אז מיינע קינדער גייען דא א דורך גיין א אום דער טרעגליכ'ע 

 שרעקליכ'ע שווערע ביטער'ע "גלות מצרים".

אז איך דארף זיך דאך  –ה" -ווייל מיין ארבעט איז דאך נאר איין זאך, און דאס איז דאך, אז: "בְטַח בַיהו

און איך דארף נאר טוהן ווייטער גוט'ס, און איך  –ן אויפן אייבערשטן, און: "וַעֲשֵה טוֹב" נאר פארלאז

דארף נאר ווייטער פראבירן צו דינען דעם הייליגן באשעפער, און יא ר' יוד, דו זאלסט וויסן, אז: "שְׁכָן 

. און אפילו הכי קענסטו אבער אז דו קענסט אפילו וואוינען אין דעם טמא'נעם: "אֶרֶץ מִצְרַיִם". –אֶרֶץ" 

נאך אלץ זיין א בחינה פון: "וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם", אבער עס איז נאר דא איין וויכטיגע תנאי קודם 

אז דו דארפס'ט זיך "פאשע'נען" אין: "אֱמונָה" בשעת ווען דו  –למעשה, און דאס איז, אז: "ורְעֵה אֱמונָה" 



 
 

יינע שווערע: "מְצָרִים", ווייל ניין ר' יוד, אין מצרים איז נישט גענוג אז דו וועסט האבן געפונס'ט זיך אין ד

אביסעל'ע: "אֱמונָה", ניין ניין ניין, אין מצרים מוזטו זיין "אָן געפאשע'ט" מיט: "אֱמונָה" פון קאפ ביז פוס, 

גלות ארום גענומען מיט כל מיני ווייל בשעת ווען א יודיש קינד געפונט זיך אין א שווערע פינסטער'ע 

שווערע ווייטאג'ן און: "מְצָרִים", דארף ער דאך דעמאלט'ס זיין "אָן געפאשע'ט" מיט: "אֱמונָה" פון קאפ 

 ביז פוס..!

און וויבאלד יעקב אבינו האט דאס אלעס געוואוסט, ממילא וועגן דעם איז ער אראפ געגאנגען קיין מצרים 

ה" און: "בִטָחוֹן" אין דעם הייליגן באשעפער וואס טוט דאך נאר גוט'ס פאר זיינע מיט א זיכער'ע: "אֱמונָ 

טייערע יודישע קינדערלעך, און ער האט דאך טאקע דעמאלט'ס נאך אמאל אָן געהויבן א נייע פריש'ע 

ער האט זיך  , אוןא""לַעֲבוֹדַת הַבוֹרֵ התחלה צו דינען דעם הייליגן באשעפער מיט א פרייליכ'ע פריש'קייט: 

 נישט וויסנ'דיג געמאכט פון די אלע: "צָרוֹת" און: "יְסורִים" וואס זענען א דורך געגאנגען אויף איהם.

נאר ער האט דעמאלט'ס געזאגט אזוי, אז טראץ דעם וואס: "כָל מִשְׁבָרֶיךָ וְגַלֶיךָ עָלַי עָבָרו", גלייב איך 

גלייב איך אבער נאך אלץ:  –ז דאס איז אלעס געווען: "יוֹמָם" א "בֶאֱמונָה שְׁלֵמָה"אבער נאך אלץ: 

ווייל אין  –ה חַסְדוֹ" -ליכטיגע צייטן, ווייל: "יְצַוֶה יהו –אז דאס איז אלעס געווען "טאג"  "בֶאֱמונָה שְׁלֵמָה"

דארף  אמת'ן שיקט דאך דער אייבערשטער שטענדיג נאר: "חֲסָדִים" פאר א מענטש, און ממילא פארוואס

 .איך דעמאלט'ס זיין "צובראכן"..?! עס איז דאך אלעס בלויז: "חֲסָדִים וְרַחֲמִים מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ"

און דער הייליגער שפת זאגט דאך אונז שוין טאקע אויך בפירוש אין די וואכעדיגע פרשה, וזלה"ק, אז: 

אל נישט אראפ אויף דער וועלט קיין שום שלעכט'ס..! אז עס נידער'ט דאך קיינמ –"אין רע יורד משמים" 

און ממילא פארוואס זאל איך דעמאלט'ס זיין "צובראכן"..?! עס איז דאך אלעס בלויז "גוט'ס"..?! און עס 

איז דאך אלעס בלויז: "חֲסָדִים וְרַחֲמִים מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ"..?! און דאס וואס עס זעהט אויס 

, אבער אין אמת'ן איז דאס דאך בלויז "גוט'ס", און "הֶסְתֵּר"'ס" איז דאך נאר איין גרויסע: "שלעכט

 ממילא פארוואס זאל איך זיך דעמאלט'ס דערשרעקן פון די אלע צרות וואס גייען א דורך אויף מיר..?!

אך שוין טאקע און עס איז דאך טאקע אויך כדי צו דערמאנען דא ביי דעם געלעגענהייט, אז עס ווערט ד

אויך געברענגט אין דעם הייליגן שפת אמת די וואך אין די פרשה, אז יעקב אבינו האט דאך שוין גאנץ גוט 

געוואוסט ביי זיך אז עס גייט דאך דא יעצט קומען גאר גאר א שווערע לאנגע "גלות מצרים", אבער יעקב 

ה ברורה, אז די גאנצע גלות איז דאך בלויז אבינו האט דאך שוין אויך גאנץ גוט געוואוסט ביי זיך בידיע

"שֶׁקֶר", און די גאנצע גלות איז דאך אין אמת'ן בלויז א פאלטש'ע זאך, און עס איז דאך איין גרויסע: 

וואס זעהט אויס שלעכט פון אויבן  "הֶסְתֵּר"בעצם בכלל נישט קיין אמת'ע זאך, נאר עס איז איין גרויסע: 

 ט אין דעם הייליגן שפת אמת די וואך אין די פרשה.אויף, אזוי ווערט געברענג

און די גאנצע גלות איז דאך ממש דומה צו דאס וואס מיר וועלן דא יעצט פארציילן, ווייל לאמיר דיר נאר 

ווי א "שרעקעדיגע בער", וועסטו  "פורִים"פרעגן ר' יוד אזא שאלה, אויב דיין חבר וועט זיך פאר שטעלן: 

בן צו צו גיין צו דיין חבר..?! און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז.. ניין, אוודאי דעמאלט'ס מורא הא

וועסטו נישט מורא האבן צו צו גיין צו דיין חבר, ווייל דו ווייסט דאך שוין קלאר ביי דיר אין הארץ אז 

איין גרויסע:  דיין חבר איז דאך נאר "פאר שטעלט" ווי א "בער", אבער אין אמת'ן איז דאך די גאנצע בער

, אבער וואס וועט אבער זיין אויב דיין חבר וועט זיך נעמען מאכן שרעקליכ'ע קולות ממש אזוי ת"טו"שְׁ 

ווי א אמת'ע "בער" און ער וועט זיך דעמאלט'ס נעמען מאכן משונה'דיגע קולות ממש אזוי ווי א "אמת'ע 

וין דעמאלט'ס זאגן אז אוי וויי.. איך הייב בער"..?! וואס וועסטו דעמאלט'ס זאגן..?! צו דען וועסטו ש

 שוין אָן צו טראכטן אז דאס איז דאך טאקע באמת א "אמת'ע בער"..?! אדער נישט..?!

און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז.. ניין, דו וועסט נישט זאגן דעמאלט'ס אז איך הייב שוין אָן צו 

דו וועסט דאך דעמאלט'ס גלייך זאגן, אז יא.. "מיין  טראכטן אז דאס איז דאך טאקע א "אמת'ע בער", נאר

חבר קען זיך גוט מאכן", און אוי איז ער גוט מיין חבר, ווייל מיין חבר קען זיך דאך "גוט" מאכן ממש אזוי 



 
 

ווי א אמת'ע בער, און יא.. מיין חבר איז דאך טאקע מורא'דיג, ווייל ער מאכט דאך דא ממש נאך א 

ס וועט דאך דיר נישט איין פאלן דעמאלט'ס פאר קיין איין רגע צו טראכטן אז דאס "אמת'ע בער", אבער ע

זאל דיין חבר מאכן קולי קולות  –איז דאך טאקע באמת א "אמת'ע בער", זאל זיין: "יהיה מה שיהיה" 

ן צו צוזאמען מיט משונה'דיגע תנועות, אבער דו וועסט קיינמאל נישט זאגן אז אוי וויי.. איך הייב שוין אָ 

 טראכטן אז דאס איז דאך טאקע באמת א "אמת'ע בער".

ווייל אויב דו ווייסט פאר א פאקט אז דער בער דא איז דאך נישט קיין אמת'ע בער, און אויב דו ווייסט 

פאר א פאקט אז דער שרעקעדיג'ער בער דא איז דאך נאר א "פארשטעלאכטץ", וועסטו דאך דעמאלט'ס 

פון דעם גרויסן שרעקעדיג'ן בער, ווייל דו ווייסט דאך שוין זייער גוט ביי דיר קיינמאל נישט מורא האבן 

אין הארץ פאר א פאקט אז דער גרויסער בער דא איז דאך דיין בעסטע "חבר" וואס האט זיך דאך נאר 

 "פאר שטעלט" ווי א בער.

ך נאר ארויף גיין אויף א זאך " קען דאאֱמֶתאון מיר ווייסן דאך שוין אלע אויך זייער גוט, אז די ווארט: "

" קען דאך נאר ארויף גיין אויף א זאך וואס האט נישט קיין "סוף", אֱמֶתדי ווארט: " –וואס איז: "נצחי" 

די "גלות" איז דאך א זאך וואס מוז דאך  –ץ" אבער די "גלות" איז דאך א זאך וואס מוז דאך האבן א: "קֵ 

, און אזא סארט זאך וואס מוז האבן א "סוף" קען דאך נישט זיין קיין "אמת'ע זאך", און האבן א "סוף"

אויב די "גלות" איז נישט קיין אמת'ע זאך, דעמאלט'ס גייט עס נישט "ווערן" קיין: "שֶׁקֶר" ווען עס גייט 

ת הייסט שוין "יעצט" זיך "ענדיגן", נאר עס איז שוין יעצט: "שקר מעיקרא", און יא ר' יוד, די גאנצע גלו

איין גרויסע: "שֶׁקֶר", און די גאנצע גלות איז דאך שוין "יעצט" נישט קיין אמת'ע זאך, ווייל א זאך וואס 

 ענדיגט זיך קען דאך נישט זיין קיין אמת'ע זאך.

און ממילא די ווערטער: "ביקש יעקב לגלות את הקץ" מיינט דאך נישט ממש צו זאגן אז יעקב אבינו האט 

דא געוואלט אויס זאגן פאר זיינע קינדער "ווען משיח וועט קומען", נאר די ווערטער: "ביקש יעקב לגלות 

אז יעקב אבינו האט דא געוואלט קלאר מאכן פאר  –את הקץ" מיינט צו זאגן, אז: "ביקש יעקב לגלות" 

עם טאג, און אויב די גלות אז די גלות גייט זיך דאך "ענדיגן" איין שיינ –זיינע קינדער, אז: "את הקץ" 

גייט זיך דאך "ענדיגן" איין שיינעם טאג, דעמאלט'ס איז דאך עס שוין "יעצט" איין גרויסע: "שֶׁקֶר", און 

אויב די גלות גייט זיך דאך "ענדיגן" איין שיינעם טאג, דעמאלט'ס איז דאך עס שוין "יעצט" איין גרויסע 

 יין גרויסע "פארשטעלאכטץ".פאלטש'ע זאך, און עס איז שוין "יעצט" א

 "אָבִינו אָב הָרַחֲמָן"ווייל טיף אין דעם שווער'ן גלות ליגט דאך באהאלטן דער גרויסער רחמנות'דיגער: 

וואס טוט דאך נישט קיין שום שלעכט'ס פאר קיינעם, ווייל עס קומט דאך נישט אראפ קיין שום שלעכט'ס 

זאגט דאך אונז שוין טאקע קלאר בפירוש אין די וואכעדיגע  פון הימל, אזוי ווי דער הייליגער שפת אמת

אז עס נידער'ט דאך קיינמאל נישט אראפ אויף דער וועלט קיין שום  –פרשה, אז: "אין רע יורד משמים" 

"הֶסְתֵּר נאר די גאנצע "שלעכט'ס" איז דאך נאר איין גרויסע:  –שלעכט'ס..! נאר: "והוא רק הסתר" 

און ממילא וועגן דעם האט דאך דאס טאקע א "סוף" און א  –: "ולכן יש לו סוף וקץ" , און ממילאפָנִים"

 "ענד'ע".

אז: "שֶׁקֶר" האט דאך נישט קיין  –"שֶׁקֶר אֵין לוֹ רַגְלַיִם" ווייל מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז: 

נצע "גלות" קען זיך דאך אויך שום "קיום", און: "שֶׁקֶר" קען זיך דאך נישט האלטן, און ממילא די גא

נישט האלטן, ווייל די גאנצע גלות האט דאך א "סוף", און אויב האט עס א "סוף", דעמאלט'ס איז דאך 

 דאס שוין "יעצט" איין גרויסע: "שֶׁקֶר", ווייל עס האט דאך א "סוף".

טץ זאלט'ס וויסן מיינע און ממילא דאס האט דא יעקב אבינו געוואלט קלאר מאכן פאר זיינע קינדער, אז ע

די  –טייערע הייליגע ליכטיגע קינדער, אז די גאנצע "גלות" איז דאך נישט מער ווי איין גרויסע: "שֶׁקֶר" 

גאנצע "גלות" איז דאך נישט מער ווי איין גרויסע פאלטש'ע זאך, און די גאנצע "גלות" איז דאך בעצם 



 
 

ווייל די "גלות" האט  –ץ" "קֵ ל די "גלות" האט דאך א: בכלל נישט קיין אמת'ע זאך, און והא ראי', וויי

 "שֶׁקֶר".דאך א "סוף", און אויב האט עס א "סוף", דעמאלט'ס איז דאך דאס שוין "יעצט" איין שטיק: 

אבער פון הימל האט מען דאך אבער נישט געוואלט אז יעקב אבינו זאל אויס זאגן דעם גרויסן סוד פאר 

צע גלות איז דאך נישט מער ווי איין גרויסע: "שֶׁקֶר", ווייל אויב מיר וואלטן אלע זיינע קינדער אז די גאנ

געוואוסט בידיעה ברורה אז די גאנצע גלות איז דאך נישט קיין אמת'ע זאך, דעמאלט'ס וואלט דאך נישט 

ט געווען געווען קיין שום קונץ נישט מורא צו האבן פון דעם שווער'ן גלות, און עס וואלט דאך שוין ניש

דעמאלט'ס קיין שום "גלות" פאר קיין שום יוד, ווייל די גאנצע גלות וואלט דאך דעמאלט'ס אויס געזעהן 

אזוי ווי איין גרויסע פאר שטעלט'ע מענטש וואס האט זיך פאר שטעלט אזוי ווי א שרעקעדיגע בער, און 

א בער דערשרעקט א מענטש,  אויב די גלות וואלט געשריגן אויף דיר און דיר דערשראקן אזוי ווי

וואלסטו דאך איהם דעמאלט'ס גלייך צוריק געשריגן אזוי ווי א קליין קינד שרייט אָן א קליינע פייגעל'ע 

וואס לויפט אנטקעגן איהם, ווייל דו וואלס'ט דאך שוין דעמאלט'ס גאנץ גוט געוואוסט ביי דיר אויף זיכער 

 'ע זאך.אז די גאנצע גלות איז דאך נישט קיין אמת

אבער דער הייליגער באשעפער האט דאך אבער יא געוואלט אז די "גלות" זאל זיין א געוויסע "גלות" 

אויף דער וועלט, און ממילא וועגן דעם האט ער נישט צו געלאזט אז יעקב אבינו זאל אויס זאגן פאר זיינע 

 קינדער אז די גאנצע גלות איז נישט מער ווי איין גרויסע: "שֶׁקֶר".

אבער דער הייליגער שפת אמת זאגט דאך אונז שוין דא ווייטער נאך א וויכטיגע נקודה, ווייל דער 

הייליגער שפת אמת זאגט דאך אונז שוין דא אויך ווייטער, אז וויסן זאלסטו ר' יוד, אז אין אמת'ן האט 

צע גלות איז דאך אין דאך יעקב אבינו "יא" אויס געזאגט דעם גרויסן סוד פאר זיינע קינדער אז די גאנ

אמת'ן נישט מער ווי איין גרויסע: "שֶׁקֶר", אבער.. ער האט דאס נאר אויס געזאגט אויף א אופן אז מען 

זאל זיך מוזן אסאך אסאך פלאגן כדי צו קענען צו קומען צו די הכרה אז די גאנצע "גלות" איז נישט מער 

ועט זיך מוזן אסאך אסאך פלאגן כדי צו קענען צו קומען צו ווי איין גרויסע: "שֶׁקֶר", און יא ר' יוד, מען ו

 די הכרה אז די גאנצע "גלות" איז דאך בעצם נישט קיין אמת'ע זאך.

און ממילא די סיבה פארוואס יעקב אבינו האט געוואלט מגלה זיין פאר זיינע קינדער אז די גלות איז איין 

" פאר אֱמֶת" ך געהאלטן ביי זיך אז מען מוז אויס זאגן די:גרויסע: "שֶׁקֶר" איז, ווייל יעקב אבינו האט דא

אז די גאנצע גלות וואס זיי גייען דא א דורך גיין איז דאך בעצם נישט מער ווי  ה"-"שִׁבְטֵי יָ די הייליגע: 

און יא ר' יוד, יעקב אבינו האט געשפירט ביי זיך אז ער מוז דאס אויס זאגן פאר  ,"שֶׁקֶר"איין גרויסע: 

"תִּתֵּן אֱמֶת ינע קינדער, ווייל יעקב אבינו האט דאך נישט געקענט דער ליידן קיין: "שֶׁקֶר", ווייל: זי

"שֶׁקֶר", און ", און די "גלות" איז דאך איין שטיק: אֱמֶתווייל יעקב איז דאך געווען איין שטיק: " –לְיַעֲקֹב" 

גלות", און ממילא וועגן דעם האט יעקב אבינו ממילא "יעקב אבינו" איז געווען א פשוט'ע סתירה מיט די "

אז די גאנצע גלות וואס זיי גייען דא א דורך גיין געוואלט אויס זאגן פאר זיינע קינדער דעם גרויסן סוד 

 ."שֶׁקֶר"איז דאך בעצם נישט מער ווי איין גרויסע: 

אגן פאר זיינע קינדער אז די אבער פון הימל האט מען דאך אבער נישט געוואלט אז יעקב אבינו זאל אויס ז

, ווייל פון הימל איז דאך געווען א גזירה אז עס זאל יא "שֶׁקֶר"גאנצע גלות איז נישט מער ווי איין גרויסע: 

זיין א געוויסע סארט "גלות" אויף דער וועלט, און אויב א יעדער איינער וועט וויסן בידיעה ברורה אז די 

גרויסע "גארנישט", וועט דאך נישט זיין דעמאלט'ס קיין שום "גלות"  גאנצע "גלות" איז דאך בעצם איין

אויף דער וועלט, ווייל א יעדער איינער וועט דאך שטענדיג זאגן פאר אלע זיינע צרות וואס ער גייט 

אריבער אז "וואס ביזטו"..?! דו ביזט דאך איין גרויסע "גארנישט", ווייל אונטער דיר ליגט דאך 

"אָבִינו אָב הָרַחֲמָן" וואס איז דאך די מקור פון גוט'ס קייט, און אויב די צרה ויסער: באהאלטן דער גר

און אויב די צרה וואלט דיר  –וואלט דיר דעמאלט'ס געפרעגט אז "ווער האט דיר דאס אויס געזאגט" 

ר ווי איין דעמאלט'ס געפרעגט אז ווער האט דיר אויס געזאגט אז די גאנצע גלות איז דאך בעצם נישט מע



 
 

גרויסע: "הֶסְתֵּר פָנִים"..?! וועסטו דאך איהם דעמאלט'ס גלייך ענטפער'ן, אז וואס הייסט ווער האט מיר 

דאס אויס געזאגט..?! אונזער הייליגע זיידע "יעקב אבינו", און ממילא גיי קריג זיך מיט אונזער הייליגע 

 דעמאלט'ס קיין שום "גלות" אויף דער וועלט.זיידע "יעקב אבינו", און עס וואלט דאך נישט געווען 

און ממילא וועגן דעם איז עס פאר שטאפט געווארן פון יעקב  –און ממילא וועגן דעם: "ונסתם ממנו" 

אבער וואס מיינט אז עס איז פאר שטאפט געווארן פון  –אבינו, אבער וואס מיינט אז: "ונסתם ממנו" 

ם איז, אז: "ונסתם ממנו" מיינט, אז מען האט סוף כל סוף יא יעקב אבינו..?! נאר די תירוץ אויף דע

געגעבן רשות ]פון הימל[ פאר יעקב אבינו מגלה צו זיין דעם גרויסן סוד פאר זיינע קינדער אז די גאנצע 

אבער מען האט איהם דעמאלט'ס  –"גלות" איז דאך בעצם נישט קיין אמת'ע זאך, אבער: "ונסתם ממנו" 

 –ימל, אז ער מעג דאס נאר איבער געבן פאר זיינע קינדער אויף א אופן פון: "סתומה" ן געזאגט פון האָ 

 אז ער מעג דאס נאר איבער געבן פאר זיינע קינדער אויף א אופן פון "פאר שטאפט'קייט".

ן געזאגט פון הימל, אז און דאס מיינט דאך צו זאגן אין אנדערע ווערטער, אז מען האט איהם דעמאלט'ס אָ 

מעג טאקע אויס זאגן פאר זיינע קינדער דעם גרויסן סוד אז די גאנצע גלות איז דאך בעצם נישט מער ער 

ן געזאגט פון הימל, אז ער זאל דאס ווי איין גרויסע פאלטש'ע בער, אבער מען האט איהם דעמאלט'ס אָ 

ויסע "גארנישט", נאר ער נישט מאכן אזוי גרינג, און ער זאל נישט מאכן די גאנצע "גלות" אזוי ווי איין גר

"אֱמונָה", דעמאלט'ס זאל זאגן פאר זיינע קינדער, אז אויב ענק וועלן אסאך הארעווען אויף דעם ענין פון: 

 וועלן דאך ענק שוין אליין זעהן אז די גאנצע גלות איז דאך בעצם נישט מער ווי איין גרויסע "גארנישט".

אז די "יא" מגלה געווען פאר זיינע קינדער דעם גרויסן סוד  און ממילא יעקב אבינו האט דאך אין אמת'ן

אבער די גרויסע  –, אבער: "ונסתם ממנו" "שֶׁקֶר"גאנצע גלות איז דאך בעצם נישט מער ווי איין גרויסע: 

סוד איז אביסעל'ע "פאר שטאפט", און כדי צו קענען צו קומען צו זעהן מיט די אייגענ'ע אויגן אז די 

דארף מען דאך אסאך אסאך הארעווען  "שֶׁקֶר",איז דאך בעצם נישט מער ווי איין גרויסע:  גאנצע "גלות"

 "אֱמונָה".אויף דעם ענין פון: 

ווייל עס איז:  –" אֱמֶתאון טאקע וועגן דעם האט יעקב אבינו מתקן געווען "תפילת ערבית", ווייל: "

שום "גלות" אויף דער וועלט, ווייל אלעס איז  " טאקע אז אין אמת'ן איז דאך בעצם נישט דא קייןאֱמֶת"

 אבער מען דארף דאך אבער האבן אסאך אסאך: –דאך דער "אייבערשטער", אבער: "וֶאֱמונָה כָל זאֹת" 

"אֱמונָה" כדי צו קענען איין זעהן אז די גאנצע "גלות" איז דאך טאקע באמת איין גרויסע פאלטש'ע: 

האסטו: "אֱמונָה" אין דעם הייליגן באשעפער און דו גלייבס'ט טאקע באמת אז , און אויב "הֶסְתֵּר פָנִים"

דער גרויסער רחמנות'דיגער באשעפער ליגט דאך טאקע באהאלטן אונטער א יעדע צרה וואס עס איז נאר 

ר דעמאלט'ס וועט זיך טאקע קענען האלטן ביי די –פארהאן אויף דער וועלט, דעמאלט'ס: "וְקַטָם עָלֵינו" 

 "שֶׁקֶר".דעם געדאנק אז די גאנצע גלות איז דאך בעצם נישט מער ווי איין גרויסע: 

"אֱמונָה" אין דעם הייליגן באשעפער און דו גלייבס'ט טאקע באמת אז דער  און יענע רגע וואס דו האסט:

ארהאן גרויסער רחמנות'דיגער באשעפער ליגט טאקע באהאלטן אונטער א יעדע צרה וואס עס איז נאר פ

און  "גָלות אֱדוֹם"אויף דער וועלט, ווערסטו דעמאלט'ס גלייך אויס געלייזט פון דיין שווער'ן פינסטער'ן: 

דו געפונס'ט זיך דאך שוין מער נישט דעמאלט'ס אין קיין שום סארט "גלות", און אט די ווערטער האט 

כמה רבי נחמן מברסלב חקור מובע נחל נדער הייליגער איש צדיק וקדוש דאך אונז שוין מגלה געווען 

זכותו יגן עלינו ועל כל ישראל, אז וואס..?! אז אויב א יודיש קינד גלייבט טאקע באמת: "בֶאֱמונָה שְׁלֵמָה" 

אז: "ובכל תנועה ותנועה שם אלופו של עולם", דעמאלט'ס איז ער דאך א אויס געלייזט'ער מענטש, און 

 דעמאלט'ס אין קיין שום סארט "גלות". ער געפונט זיך דאך שוין מער נישט

און טאקע וועגן דעם האט יעקב  –און טאקע וועגן דעם האט יעקב אבינו מתקן געווען "תפילת ערבית" 

אבינו מתקן געווען אז מיר זאלן דאווענען צום אייבערשטן אין א צייט וואס עס איז שוין טונקל און 

ט אונז דא געוואלט שטארקן אין אונזערע שווערע גלות'ן וואס פינסטער, ווייל יא ר' יוד, יעקב אבינו הא



 
 

מיר גייען דא אלע א דורך גיין, און יעקב אבינו האט דאך אונז דא געוואלט אויס לערנען מיט דעם, אז 

אז אפילו ווען עס איז מיר פינסטער ווי די נאכט, דארף איך זיך דאך  –אפילו ווען עס איז מיר: "עֶרֶב" 

ה בַםָקוֹם הַזֶה", און אפילו עס איז: "כִי בָא -ץ קענען שטארקן און זאגן אז: "אָכֵן יֵשׁ יהואבער נאך אל

און אפילו עס ווערט מיר טונקל און פינסטער, דארף איך זיך אבער נאך אלץ קענען מתגבר זיין  –הַשֶמֶשׁ" 

און ארויס כאפן נאך א מצוה ]וואס  –קוֹם" אויף מיין שווער'ן מצב.. און מאכן דעם: "וַטִקַח מֵאַבְנֵי הַםָ 

"[ פארן הייליגן באשעפער, ווייל ווי אזוי קענען מיר דען אפ שאצן די אֲבָנִיםווערט דאך אָן גערופן: "

 ..?!"גָלות אֱדוֹם"ווערד פון א מצוה וואס ווערט געטוהן אין אזא טיפע שווערע לאנגע: 

על כל פנים.. דאס האט דא פאסירט ביי די מעשה פון: "ביקש יעקב לגלות את הקץ", אז יעקב אבער 

די גאנצע גלות איז דאך בעצם נישט מער ווי אבינו האט דא געוואלט אינגאנצן גרינג מאכן די געדאנק אז 

ן גרינג "שֶׁקֶר", אבער דער אייבערשטער האט איהם אבער דאס נישט געלאזט אינגאנצאיין גרויסע: 

מאכן, נאר דער אייבערשטער האט איהם דא געזאגט, אז ער מעג דאס נאר מגלה זיין פאר זיינע קינדער 

"אֱמונָה" כדי צו  אויף א אופן פון: "סתומה", און זיינע קינדער וועלן מוזן פארמאגן גאנצע'טע בערג פון:

יבער איז דאך טאקע באמת איין גרויסע קענען איין זעהן אז די גאנצע "גלות" וואס זיי גייען דא אלע אר

 ."הֶסְתֵּר פָנִים"פאלטש'ע: 

און וואס האט יוסף הצדיק געזאגט פאר זיינע ברודער'ס גלייך פאר ער איז נפטר געווארן..?! און די 

תירוץ אויף דעם איז דאך, אז יוסף הצדיק האט דאך געזאגט פאר זיינע ברודער'ס גלייך פאר ער איז נפטר 

, אז באגראבט'ס מיר נישט נאך מיין פטירה, נאר איך וויל אז ענק זאלן מיר אריין לייגן אין א געווארן

און ווען דער אייבערשטער וועט ענק  –קאסטן נאך מיין פטירה, און ווען: "פָקֹד יִפְקֹד אֱלֹקִים אֶתְכֶם" 

ערשט  –עַצְמֹתַי מִזֶה" ארויס נעמען פון ענקער "גלות מצרים", ערשט דעמאלט'ס: "וְהַעֲלִתֶם אֶת 

 צוזאמען מיט ענק. "אֶרֶץ יִשְרָאֵל"דעמאלט'ס זאלט איר ארויף נעמען מיינע ביינער קיין: 

און מיר קענען זיך דאך שוין פָאר שטעלן ווי צובראכן די שבטים זענען געווען בשעת ווען זיי האבן 

טאטן "יעקב אבינו" אין די מערת המכפילה,  געזעהן אז מען האט דאך שוין באגראבן זייער גרויסן הייליגן

און זיי האבן זיך דאך שוין דעמאלט'ס ארויס געלאזט אויפן וועג צוריק קיין מצרים, און זיי האבן דאך 

שוין דעמאלט'ס געזעהן, אז.. שוין, דאס איז עס, אונזער הייליגע טאטע "יעקב אבינו" איז דאך שוין מער 

דא אָן הייבן א שווערע ביטער'ע "גלות מצרים", און פרעה גייט דא יעצט אָן נישט דא, און יעצט גייט זיך 

הייבן אויס צו שעכט'ן אונזערע קינדער, און אוי גייט זיך יעצט אָן הייבן א שווערע ביטער'ע "גלות 

 מצרים".

דאס איז געווען, דער גרויסער הייליגער האבן זיי אבער נאך געהאט דעמאלט'ס, און  "נֶחָמָה"אבער איין: 

האט דאך שוין געהאלטן ממש פארן נפטר ווערן,  "יוֹסֵף הַצַדִיק", אבער איינמאל: "יוֹסֵף הַצַדִיק"צדיק: 

דעמאלט'ס זענען דאך שוין די שבטים ממש געווען אינגאנצן צובראכן, ווייל זיי האבן דאך שוין געזעהן דא 

, אבער "יוֹסֵף הַצַדִיק"ן אז זיי גייען דאך דא אויך פארלירן דעם גרויסן הייליגן צדיק: מיט די אייגענ'ע אויג

איז אוועק פון די וועלט, האט ער דעמאלט'ס געזאגט פאר זיינע ברודער'ס, אז  "יוֹסֵף הַצַדִיק"גלייך פאר: 

לייגן אין א קאסטן נאך מיין  באגראבט'ס מיר נישט נאך מיין פטירה, נאר איך וויל אז ענק זאלן מיר אריין

און ווען דער אייבערשטער וועט ענק ארויס נעמען פון  –פטירה, און ווען: "פָקֹד יִפְקֹד אֱלֹקִים אֶתְכֶם" 

ערשט  –ענקער שווערע ביטער'ע "גלות מצרים", ערשט דעמאלט'ס: "וְהַעֲלִתֶם אֶת עַצְמֹתַי מִזֶה" 

 צוזאמען מיט ענק. "אֶרֶץ יִשְרָאֵל"ע ביינער קיין: דעמאלט'ס זאלט איר ארויף נעמען מיינ

האט דא געזאגט דא פאר זיינע  "יוֹסֵף הַצַדִיק"און דאס מיינט דאך צו זאגן אין אנדערע ווערטער, אז: 

ברודער'ס, אז הערט'ס מיר צו מיינע טייערע ברודער'ס, איך בין א "משכון" אז ענקער גלות וועט זיך איין 

ווייל ענק קענען דאך מיר נישט באגראבן ביז ווען ענק וועלן ארויס גיין פון דעם שווער'ן טאג ענדיגן, 

 ביטער'ן "גלות מצרים", ווייל מען מוז דאך מקיים זיין די צוואה פון א נפטר.



 
 

די דורך אויס  "יוֹסֵף הַצַדִיק"און יא טייערע יודן, ווען איינער האט נאר געגעבן א קוק אויף די ארון פון: 

אלע יארן וואס די יודישע קינדער זענען געווען אין דעם שווער'ן ביטער'ן "גלות מצרים", וואס האט ער 

דעמאלט'ס געזעהן..?! ער האט טאקע געזעהן דעמאלט'ס א "ארון", אבער אויב ער האט געפרעגט זיין 

יינער פון דעם גרויסן חבר דעמאלט'ס אז.. זאג מיר נאר יענק'ל, פארוואס טראגט מען נישט ארויף די ב

 ..?!"אֶרֶץ יִשְרָאֵל"קיין:  "יוֹסֵף הַצַדִיק"הייליגן צדיק: 

האט איהם זיין חבר גע'ענטפערט דעמאלט'ס, אז אַה.. דו ווילס'ט וויסן פארוואס מען טראגט נאך נישט 

..?! איך וועל דיר זאגן שְרָאֵל""אֶרֶץ יִ קיין:  "יוֹסֵף הַצַדִיק"ארויף די ביינער פון דעם גרויסן הייליגן צדיק: 

"אֶרֶץ קיין:  "יוֹסֵף הַצַדִיק"פארוואס מען טראגט נאך נישט ארויף די ביינער פון דעם גרויסן הייליגן צדיק: 

, די סיבה פון דעם איז, ווייל עס גייט דאך נאך איין טאג זיין: "פָקֹד יִפְקֹד אֱלֹקִים אֶתְכֶם", און מיר יִשְרָאֵל"

דאך נאך אלע איין טאג ארויס גיין פון דעם שווער'ן ביטער'ן "גלות מצרים", און ווען דאס וועט  גייען

ערשט דעמאלט'ס וועלן מיר ארויף נעמען די  –געשעהן, ערשט דעמאלט'ס: "וְהַעֲלִתֶם אֶת עַצְמֹתַי מִזֶה" 

"יוֹסֵף , ווייל אזוי האט דאך: יִשְרָאֵל" "אֶרֶץקיין:  "יוֹסֵף הַצַדִיק"ביינער פון דעם גרויסן הייליגן צדיק: 

 "אֶרֶץ יִשְרָאֵל"אליין באפוילן גלייך פאר זיין פטירה, אז מיר זאלן איהם נאר ארויף נעמען קיין: הַצַדִיק" 

 בשעת ווען מיר וועלן אויס געלייזט ווערן: "מִבֵית עֲבָדִים".

די: "ארונו של יוסף" האט דאך סימבאלאזירט אז די  און דאס מיינט דאך צו זאגן אין אנדערע ווערטער, אז

גאנצע "גלות" גייט דאך נאך איין טאג קומען צו א עק, און די: "ארונו של יוסף" האט דאך סימבאלאזירט 

אז די גאנצע "גלות" איז דאך בעצם נישט מער ווי איין גרויסע: "הֶסְתֵּר פָנִים", און יא טייערע יודן, די: 

ווייל  "אֱמונָה" אין: "ישועתן של ישראל",ף" האט דאך סימבאלאזירט גאנצע'טע בערג פון: "ארונו של יוס

"יוֹסֵף מען האט דאך נאך אויס דרוק'לעך נאך נישט "באגראבן" די ארון פון דעם גרויסן הייליגן צדיק: 

 "., נאר מען האט איהם נישט מער ווי אריין געלייגט אין א קאסטן אין "מצריםהַצַדִיק"

און ווען א קינד האט געפרעגט זיין טאטן אז.. טאטע, זאג מיר נאר, ווען גייט מען באגראבן דעם גרויסן 

..?! האט דאך איהם זיין טאטע דעמאלט'ס גלייך גע'ענטפערט, אז דו ווייסט "יוֹסֵף הַצַדִיק"הייליגן צדיק: 

ן מיר גייען ארויס גיין פון דא", און יא ווען מען גייט איהם באגראבן..?! מען גייט איהם באגראבן "ווע

טייערע יודן, די יודישע קינדער אין מצרים האבן דאך נישט דעמאלט'ס אויף געהערט איבער צו חזר'ן די 

 ווערטער אז "מיר גייען דאך אלע ארויס גיין פון דא איין שיינעם טאג".

ש די ווערטער אז: "וַטָמָת יוֹסֵף בֶן מֵאָה אר די וואך שבת קודאון ממילא ווען די בעל קורא ליינט אונז פָ 

וָעֶשֶר שָׁנִים וַטַחַנְטו אֹתוֹ וַטִישֶם בָאָרוֹן בְמִצְרָיִם", שרייען מיר דאך דעמאלט'ס אלע אויס אלע אינאיינעם: 

שטארקן און שטארקן, אז לאמיר זיך אלע שטארקן און  –"חֲזַק חֲזַק וְנִתְחַזֵק" אז: "כְאִישׁ אֶחָד בְלֵב אֶחָד", 

איז דאך געווען א "משכון" און א אפענ'ע ראי' אז די  "יוֹסֵף הַצַדִיק"ווייל דער גרויסער הייליגער צדיק: 

 "גלות ישראל" וועט דאך נאך איין טאג קומען צו א עק..!

אז: "וַטָמָת  און ממילא ווען מיר הערן ווי די בעל קורא ליינט אונז פָאר די וואך שבת קודש די ווערטער

יוֹסֵף בֶן מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים וַטַחַנְטו אֹתוֹ וַטִישֶם בָאָרוֹן בְמִצְרָיִם", הערן מיר דאך דעמאלט'ס אין אנדערע 

ווערטער ווי אזוי איינער רופט אויס הויעך, אז.. רבותי, מיר גייען אלע אט אט אט ארויס גיין פון דעם 

און ווען מיר הערן ווי די בעל קורא ליינט אונז פָאר די וואך שבת קודש די  שווער'ן ביטער'ן גלות..!

ווערטער אז: "וַטָמָת יוֹסֵף בֶן מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים וַטַחַנְטו אֹתוֹ וַטִישֶם בָאָרוֹן בְמִצְרָיִם", הערן מיר דאך 

די גאנצע "גלות" וואס אז.. רבותי,  דעמאלט'ס אין אנדערע ווערטער ווי אזוי איינער רופט אויס הויעך,

 "שֶׁקֶר".מיר גייען דא אלע א דורך איז דאך בעצם נישט מער ווי איין גרויסע: 

איז דאך א זאך וואס גייט זיך דאך "ענדיגן" איין די גאנצע "גלות" וואס מיר גייען דא אלע א דורך ווייל 

קענען דאך  "יוֹסֵף הַצַדִיק"גרויסן הייליגן צדיק: שיינעם טאג, און.. והא ראי', ווייל די ביינער פון דעם 

 נישט באגראבן ווערן ביז ווען די גלות ווען זיך ענדיגן.



 
 

און ווען מיר הערן אז יוסף הצדיק גייט דאך נישט אין ערגעץ נאר ער בלייבט דא צוזאמען מיט אונז ביז 

ביטער'ן "גלות", דעמאלט'ס קומט דאך שוין  ווען מיר וועלן אלע זוכה זיין ארויס צו גיין פון דעם שווער'ן

דעם "חֲזַק חֲזַק וְנִתְחַזֵק", ווייל ווען מיר הערן אז די ארון הקודש פון איינמאל אריין נאך דעם א פעסט'ע: 

"יוֹסֵף הַצַדִיק" גייט נאר באגראבן ווערן נאך דעם וואס די יודישע קינדער וועלן גרויסן הייליגן צדיק: 

ון דעם שווער'ן ביטער'ן "גלות", איז דאך דאס דעמאלט'ס א אפענ'ע ראי' אז מיר גייען דאך ארויס גיין פ

דעם ווייל מען קען דאך נישט לאזן  אט אט אט ארויס גיין פון דעם שווער'ן ביטער'ן "גלות",שוין אלע 

 ן קיין קבורה."יוֹסֵף הַצַדִיק" ליגן צו לאנג אָ גרויסן הייליגן צדיק: 

"וַטָמָת יוֹסֵף בֶן " וואס מיר פרייען זיך אלע ווען מיר הערן די ווערטער פון: "שִמְחָהדאס איז די: און ממילא 

מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים וַטַחַנְטו אֹתוֹ וַטִישֶם בָאָרוֹן בְמִצְרָיִם", ווייל מיר הערן דאך דא אלע אין אנדערע ווערטער 

ז.. רבותי, "אט אט אט גייען מיר דאך שוין אלע אויס געלייזט ווערן ווי אזוי איינער רופט אויס הויעך, א

 פון דעם שווער'ן ביטער'ן גלות".

פארוואס ווערט:  און איינער פון די קשיות וואס מיר האבן פריער געהאט געפרעגט איז דאך געווען, אז

: פַרְשַׁת "וַיְחִי" אָן גערופן די פרשה פון אז פארוואס ווערט –פַרְשַׁת "וַיְחִי" אָן גערופן: פַרְשַׁת "וַיְחִי" 

און די תירוץ אויף  "לעבן", גאנץ: פַרְשַׁת "וַיְחִי" רעדט זיך דאך נאר פון די "פטירה" פון יעקב אבינו..?!

יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת" דעם איז דאך זייער פשוט, ווייל קודם כל.. ווערט דאך שוין געברענגט אין חז"ל אז: "

 יעקב אבינו איז דאך אין אמת'ן קיינמאל נישט געשטארבן, נאר ער לעבט ווייטער אויף אייביג. אז –

און בכלל.. האבן מיר דאך שוין פריער דערמאנט, אז דער הייליגער תורה הק' איז דאך דא מעיד אויף 

ם לאנד מצרים די פאר צרה'טע יעקב אבינו האט נאך אָן געיאגט צו לעבן אין דעם טמא'נעיעקב אבינו אז 

טמא'נעם ", און דורך אויס די זיבעצן גוטע יארן וואס ער האט זיך געפונען אין דעם "זיבעצן גוטע יארן

לאנד מצרים האט ער דאך "געלעבט"..! און ער האט זיך דאך נישט נאך געלאזט דעמאלט'ס נאך די אלע 

 שוועריקייטן: "שעברו עליו בצער", נאר ער האט "געלעבט"..!

א יודיש קינד, ווייל יא ר'  –]מיטן כולל[  יְהודִי"איז דאך טאקע אויך גימטריא: " –י ווארט: "וַיְחִי" דאון 

אִישׁ יְהודִי" לעבט דאך אויף דער וועלט..! און א: "אִישׁ יְהודִי" נוצט דאך אויס זיינע אלע יארן יוד, א: "

: "אִישׁ נהייט, און אייטן אין די פארגאנגע"לטובה" טראץ דעם וואס ער איז אריבער געגאנגען שוועריק

: "אִישׁ יְהודִי" , און אא""לַעֲבוֹדַת הַבוֹרֵ א אמת'ע פרייליכ'ע פריש'קייט: יְהודִי" לעבט דאך שטענדיג מיט 

 ."ה טְהוֹרָה-יִרְאַת יהועֲבוֹדָה ולְ לַ וְ א אמת'ע פרייליכ'ע פריש'ע חיות: "לְתּוֹרָה לעבט דאך שטענדיג מיט 

 –ה אָז" -איז דאך טאקע אויך גימטריא: "אוֹתָה אֲבַקֵשׁ מֵיהו –און די ווערטער: "וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם" 

דאס בעט איך פון דעם אייבערשטן דעמאלט'ס בשעת ווען איך געפון זיך אין מיינע שווערע: "מְצָרִים", 

ען איך געפון זיך אין מיינע שווערע: "מְצָרִים"..?! וואס בעט איך פון דעם אייבערשטן דעמאלט'ס בשעת וו

און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז איך בעט דאך דעמאלט'ס פון דעם אייבערשטן בלויז, אז איך זאל 

אז איך זאל זוכה זיין צו בלייבן מיט מיין  –"וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם"  זוכה זיין מקיים צו זיין דעם:

"מְצָרִים" און 'ע פריש'ע "חיות" טראץ דעם וואס עס גייט אויף מיר אריבער גאר גאר שווערע: פרייליכ

 גאר גאר שווערע "פראבלעמען".

און יא טייערע יודן, ווען מיר הערן אלע אז אזא איינער ווי "יעקב אבינו" האט זיך "דער האלטן" און 

וואס  "צָרוֹת" און: "יְסורִים"נאך אזוי פיל:  "געלעבט" טראץ דעם וואס ער האט דאך שוין געהאלטן דא

ער איז דאך שוין נעבעך אריבער געגאנגען דא, דעמאלט'ס איז דאך דאס די גרעסטע "חיזוק" פאר אונז, 

און עס איז דאך די גרעסטע "חיות" פאר אונז, ווייל דאס ווייזט דאך אונז שוין קלאר און אפן, אז.. יא, עס 

מענטש קען זיך "דער האלטן" טראץ דעם וואס ער איז אריבער געגאנגען גאר גאר איז דא אזא זאך אז א 

שווערע צייטן אין זיין לעבן, און יא טייערע יודן, מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז חז"ל זאגן דאך 

געשטארבן, נאר  אז יעקב אבינו איז דאך קיינמאל נישט –"יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת"  אונז שוין בפירוש, אז:



 
 

ה -יִרְאַת יהועֲבוֹדָה ולְ לַ וְ אמת'ע פרייליכ'ע פריש'ע חיות: "לְתּוֹרָה ער איז שטענדיג געבליבן מיט זיין 

 ."טְהוֹרָה

שטארק, ווייל יא  –ים" לִ איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות: "אַ  –ת" מֲ א ל ֲבִינו אֲ עֲקֹב יֲ און די ווערטער: "

דו זאלסט  –ים" לִ ר אַ אונזער הייליגע זיידע "יעקב אבינו" איז געווען א: "גְבַ  ר' יוד, דו זאלסט וויסן אז

וויסן אז אונזער הייליגע זיידע "יעקב אבינו" איז געווען א שטארק'ער מענטש, און אונזער הייליגע זיידע 

ם "יעקב אבינו" האט געקעמפ'ט מיט ציין און נעגל אנטקעגן די אלע שוועריקייטן וואס האבן איה

פראבירט צו צוברעכן, און ער איז ווייטער געגאנגען כאילו לא היה מיט זיין אמת'ע פרייליכ'ע פריש'קייט: 

א", און ער האט זיך דאך בכלל נישט נאך געלאזט נאך די אלע שווערע נסיונות הזמן וואס "לַעֲבוֹדַת הַבוֹרֵ 

נאר יעקב אבינו האט זיך "געשטארקט"..!  –אֵל" "וַטִתְחַזֵק יִשְרָ  האבן איהם פראבירט צו צוברעכן, נאר:

און ער האט זיך ארויף געזעצט אויף דעם קראנק'ן בעט וואס איז דאך רומז אויף  –און: "וַטֵשֶׁב עַל הַםִחָה" 

"שוואכ'קייט", און ממילא ווען מיר הערן אז אזא מיט געמאכט'ע יוד ווי "יעקב אבינו" האט זיך "מחזק" 

 דאך דאס אונז דעמאלט'ס נאך אמאל אריין א פריש'ע "חיות" דאס נאך צו מאכן.געווען, געבט 

און מיר זעהען דאך שוין טאקע אויך בפירוש אין די וואכעדיגע פרשה, אז ווען: "וַטַגֵד לְיַעֲקֹב וַטאֹמֶר הִמֵה 

ווייסט "ווער" עס קומט דיר  אז ווען מען האט דערציילט פאר יעקב אבינו אז דו –בִנְךָ יוֹסֵף בָא אֵלֶיךָ" 

יעצט באזוכן..?! דער גרויסער הייליגער צדיק: "יוֹסֵף הַצַדִיק" וואס האט זיך דאך "דער האלטן" פאר א 

ערליכע יוד בשעת ווען ער האט זיך געפונען אין דעם טמא'נעם לאנד "מצרים" פאר גאנצע צוויי און 

 צוואנציג יאר.

אס געהערט, האט דאך דאס דעמאלט'ס גלייך אריין געבלאזן אין איהם א און ווי נאר יעקב אבינו האט ד

פריש'ע גייסט פון "חיות", און דאס האט דאך טאקע גורם געווען דעמאלט'ס אז ער זאל דעמאלט'ס קענען 

און דאס האט דאך טאקע גורם געווען דעמאלט'ס אז ער זאל זיך טאקע  –מאכן דעם: "וַטִתְחַזֵק יִשְרָאֵל" 

און ער האט זיך דאך  –עמאלט'ס גלייך קענען שטארקן אויף זיין שוואכ'קייט, און: "וַטֵשֶׁב עַל הַםִחָה" ד

טאקע דעמאלט'ס גלייך אויף געזעצט אויף דעם קראנק'ן בעט וואס איז דאך געווען די מקור פון 

 ",ה טְהוֹרָה-יִרְאַת יהועֲבוֹדָה ובְ ובַ  "שוואכ'קייט", ווייל ווען איין יודיש קינד איז זיך מחזק: "בַתּוֹרָה

 דעמאלט'ס איז דאך דאס משפיע אויף זיין גאנצע סביבה אז זיי זאלן זיך אויך קענען מחזק זיין: "בַתּוֹרָה

 ".ה טְהוֹרָה-יִרְאַת יהועֲבוֹדָה ובְ ובַ 

אז יעקב  –"חַזֵק יִשְרָאֵל"  :"חֲנוכָה" טעג..?! אזאון ווי אזוי האבן מיר אלע אויס גערופן אין די הייליגע: 

און נאר אזוי האט ער געקענט  –אבינו איז דאך געווען די מקור פון "שטארקייט", און: "וְתַכְנִיעַ יִשְׁמָעֵאל" 

מצליח זיין מכניע צו זיין אלע זיינע פיינט, און אויב מיר וועלן דאס אלע נאך מאכן, און מיר וועלן זיך 

א הייליג פייער פון: "חַזֵק יִשְרָאֵל", וועלן מיר דאך שוין טאקע דעמאלט'ס גאר אלע אונטער גארטל'ן מיט 

בקרוב קענען זוכה זיין צו דעם: "ומֵאֱדוֹם תִּפְדֶה נַפְשִׁי", און מיר וועלן דאך שוין טאקע דעמאלט'ס אלע 

לט'ס מקיום ווערן דעם פסוק , און עס וועט דאך שוין דעמא"גְאולָה שְׁלֵמָה"קענען זוכה זיין צו די גרויסע: 

ה -פון: "וְעָלו מוֹשִׁעִים בְהַר צִטוֹן לִשְׁפֹט אֶת הַר עֵשָו", און עס וועט דאך שוין דעמאלט'ס זיין: "וְהָיְתָה לַיהו

 הַםְלוכָה", און עס וועט דאך שוין דעמאלט'ס זיין דעם גרויסן "תיקון השלם".

", און ה טְהוֹרָה-יִרְאַת יהועֲבוֹדָה ובְ ובַ  בירן מחזק צו זיין: "בַתּוֹרָהאבער מיר דארפן זיך נאר ווייטער פרא

אז ביי דעם "הייליגן  –ה הַיְשׁועָה" -מיר דארפן נאר אלע ווייטער גלייבן: "בֶאֱמונָה שְׁלֵמָה", אז: "לַיהו

און דער אייבערשטער איז  –" באשעפער" ליגט דאך: "ישועתן של ישראל", און: "אַךְ הוא צורִי וִישׁועָתִי

דאך: "אַךְ וְרַק" דער איינציגסט'ער וואס קען אויס לייזן די יודישע קינדער פון זייער שווער'ן ביטער'ן 

גלות, און "נאר" פון איהם וועט קומען אונזער "ישועה", ווייל: כִי "אַתָּה" הוא בַעַל הַיְשׁועוֹת ובַעַל 

אייבערשטער" איז דאך דער איינציגסט'ער גרויסער: "בַעַל הַיְשׁועוֹת ובַעַל ווייל דער " –הַמֶחָמוֹת 



 
 

הַמֶחָמוֹת", און דער "אייבערשטער" איז דאך דער איינציגסט'ער וואס קען אונז אלע ברענגען אונזער 

 "יְשׁועָה שְׁלֵמָה מִן הַשָמַיִם". גרויסע:

יִרְאַת עֲבוֹדָה ובְ ובַ  "בַתּוֹרָה נדער וואס פראבירן זיך מחזק צו זיין:און אויף די יודישע קי –און: "עַל עַםְךָ" 

איז דא די ברכה פון:  –" אין דעם שווער'ן ביטער'ן פינסטער'ן גלות, איז: "בִרְכָתֶךָ ןֶלָה" ה טְהוֹרָה-יהו

.?! און די תירוץ אויף "ןֶלָה", אבער איין מינוט ר' יוד, וואס הייסט..?! וואס איז די ברכה פון: "ןֶלָה".

אז סוף כל סוף וועלן  –בוֹא" לֲ כָבוֹד הֲ ף וֹסאיז דאך ראשי תיבות: " –דעם איז דאך, אז די ווארט: "ןֶלָה" 

דאך אלע יודישע קינדער וואס האבן זיך "דער האלטן" אין דעם שווער'ן ביטער'ן "גלות" באקומען זייער 

וואס זיי האבן זיך פארדינט, און ווען וועט דאס טאקע פאסירן..?! און די תירוץ אויף " "כָבוֹד ריכטיגע:

 ".מֶלֶךְ הַםָשִׁיחַ בוֹא שֶׁיָ דעם איז דאך, אז דאס וועט דאך פאסירן: "לֶעָתִיד לָבוֹא כְ 

ויל און די אמת איז דאך, אז דער הייליגער תורה הק' איז דאך די גרעסטע "חיזוק" פאר א מענטש וואס ו

זיך נאר מחזק זיין, און די אמת איז דאך, אז עס שטייט דאך שוין טאקע אויך בפירוש אין פסוק אין פרשת 

עקב )קפיטל י"א פסוק ח'(, אז דער הייליגער באשעפער האט דאך שוין דעמאלט'ס אליין געזאגט פאר די 

אז ענק זאלן אלע זעהן אפ צו  –י מְצַוְךָ הַטוֹם" יודישע קינדער, אז: "ושְׁמַרְתֶּם אֶת כָל הַםִצְוָה אֲשֶׁר אָנֹכִ 

ווייל דורך דער הייליגער "תורה" הק' וועלן ענק  –היטן דער הייליגער "תורה" הק', ווייל: "לְמַעַן תֶּחֶזְקו" 

דאך באקומען די גרעסטע "חיזוק" וואס ענק דארפן נאר האבן, ווייל די גרעסטע "חיזוק" פאר א מענטש 

וען ער זעהט אז דער הייליגער "תורה" הק' איז: "חַי וְקַטָם" טראץ דעם וואס זי איז דאך שוין איז דאך ו

נעבעך א דורך געגאנגען אזעלכע שווערע פינסטער'ע גלות'ן וואס מען האט דאך שוין נעבעך געשניטן פון 

 איר גאנצע'טע שטיקער רח"ל.

שַׁת "וַטִגַשׁ" תש"פ איז דאך שוין טאקע פָאר געקומען די און די אמת איז דאך, אז די פארגאנגענ'ע וואך: פַרְ 

גרויסע סיום הש"ס בכל תפוצות ישראל וואס איז געלערנט געווארן במסגרת לימוד דף היומי וואס איז 

גע'גרינדע'ט געווארן דורך דעם הייליגן גאון וצדיק דער הייליגער רבי מאיר שפירא מלובלין זכותו יגן 

שראל, און מיר ווייסן דאך שוין טאקע אלע אויך זייער גוט, אז חז"ל זאגן דאך אונז שוין עלינו ועל כל י

אז עס איז דאך נישט פארהאן קיין שום זאך אויף דער  –בפירוש, אז: "ליכא דבר דלא רמיזא באורייתא" 

 וועלט וואס עס איז נישט מרומז אין דער הייליגער תורה הק'.

און לויט דעם קען מען דאך טאקע אפשר דערמאנען דא א מורא'דיגע געדאנק, און דאס איז דאך, אז די 

אז יודישע  –"ס" שֲ ים ילִ חִ מַתְ וּים רִ וֹמְ גם הודִייֲ איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות: " –ווארט: "וַטִגַשׁ" 

ר' יוד, אין: פַרְשַׁת "וַטִגַשׁ" האט דאס קינדער ענדיגן דעמאלט'ס און הייבן דעמאלט'ס אָן ש"ס, ווייל יא 

פאסירט, ווייל די וואך האבן דאך צענדליגע טויזנט'ער יודישע קינדער גע'ענדיגט און אָן געהויבן ש"ס, 

אז עס איז  –און חז"ל זאגן דאך אונז שוין טאקע אויך בפירוש, אז: "ליכא דבר דלא רמיזא באורייתא" 

 זאך אויף דער וועלט וואס עס איז נישט מרומז אין דער הייליגער תורה הק'.דאך נישט פארהאן קיין שום 

און יא ר' יוד, דא זעהען מיר דאך שוין אלע קלאר: "עַיִן בְעַיִן" אז אין דעם ווארט: "וַטִגַשׁ" איז דאך מרומז 

יגן דעמאלט'ס און הייבן אז יודישע קינדער ענד –"ס" שֲ ים ילִ חִ מַתְ וּים רִ וֹמְ גם הודִייֲ דעם ענין פון: "

דעמאלט'ס אָן ש"ס, און די וואך איז דאך טאקע די פאסיג'סטע פלאץ אויס צו שרייען הויעך אין אלע גאסן 

 "אשרי מי שגדול בתורה ועמלו בתורה ועושה נחת רוח ליוצרו"..!אז: "אשריכם תלמידי חכמים"..! און: 

ועלט איז דאך דער יוד וואס זיצט און לערנט דער און די אמת איז דאך, אז די ערשטע זאך אויף דער ו

הייליגער תורה הק', און די חשוב'סטע זאך אויף דער וועלט איז דאך דער יוד וואס זיצט און לערנט דער 

הייליגער תורה הק', און מיר האבן דאך שוין טאקע דערמאנט ביי א אנדערע געלעגענהייט, אז די ווארט: 

אז וואויל איז  –טאקע אויך גימטריא: "אַשְׁרֵי הַמְשַׁנֶה" ]מיט די צוויי ווערטער[ איז דאך  –"בְרֵאשִׁית" 

 פאר דער מענטש וואס לערנט דער הייליגער "תורה" הק'..!



 
 

וואויל איז פאר דער מענטש וואס שטייגט אין דער הייליגער –"אשרי מי שגדול בתורה" ווייל יא ר' יוד: 

און ער פלאגט זיך טאקע באמת אויף דער הייליגער "תורה" הק',  – "תורה" הק', און: "ועמלו בתורה"

נַחַת רוחַ" פאר זיין "און ער פאר שאפט דורך דעם גאר גאר א גרויסע:  –און: "ועושה נחת רוח ליוצרו" 

גרויסן הייליגן טאטן אין הימל, און אויב פלאגסטו זיך טאקע באמת אויף דער הייליגער "תורה" הק' ווי 

 ף צו זיין, דעמאלט'ס איז: "אַשְׁרֶיךָ בָעוֹלָם הַזֶה וְטוֹב לָךְ לָעוֹלָם הַבָא".עס דאר

און עס שטייט דאך שוין טאקע אויך בפירוש אין די משנה אין אבות, אז די תנא פון די משנה זאגט דאך 

ך אויף דער הייליגער אז אויב פלאגסטו זי –אונז שוין דארטן בפירוש קלאר, אז: "ובַתּוֹרָה אַתָּה עָמֵל" 

און אויב טוסטו טאקע אזוי, און דו פלאגס'ט זיך טאקע "באמת"  –"תורה" הק', און: "אִם אַתָּה עֹשֶה כֵן" 

דעמאלט'ס וואויל איז  –אויף די ווערטער פון דער הייליגער "תורה" הק', דעמאלט'ס: "אַשְׁרֶיךָ וְטוֹב לָךְ" 

 יךָ בָעוֹלָם הַזֶה וְטוֹב לָךְ לָעוֹלָם הַבָא".דיר און גוט איז דיר, און: "אַשְׁרֶ 

און דער הייליגער תורה שבכתב און דער הייליגער תורה שבעל פה זענען דאך אין אמת'ן די הייליגע 

"כִי הֵם חַטֵינו וְאֹרֶךְ יָמֵינו "קוועלער" פון א יעדע יודיש קינד, און פון דעם לעבן מיר דאך אלע, ווייל: 

און דער ענין איז דאך שוין טאקע אויך מרומז אין די ווארט: "בְרֵאשִׁית", ווייל נֶהְגֶה יוֹמָם וָלָיְלָה", ובָהֶם 

די ווארט: "בְרֵאשִׁית" איז דאך טאקע אויך די זעלבע אותיות ווי: "יֶשׁ בְאֵרֹת", ווייל יא ר' יוד, דער 

זענען דאך אין אמת'ן די: "בְאֵר מַיִם חַטִים" פון הייליגער תורה שבכתב און דער הייליגער תורה שבעל פה 

 א יעדע יודיש קינד.

ן צו מערקן דא, אז גלייך נאך דעם גרויסן סיום הש"ס וואס און עס איז דאך טאקע אויך אינטרעסאנט אָ 

ן געקומען: כלל ישראל האט דא געמאכט די וואך במסגרת לימוד דף היומי.. איז דא פלוצלונג גלייך אָ 

נֶען", און עס איז דא ערְ לֲ ט שְׁ ינֲ ן ארְ טֲ ן דְ וין געקומען די זמן וואס: "איז דא פלוצלונג גלייך אָ  –יטְ"ל" "נִ 

ליידער געווארן: "נחַֺל" כָבוֹד מִבֵית חַטֵינו אין א געוויסע בחינה, אבער דו ווייסט פארוואס דאס האט 

פאסירט..?! פארוואס פונקט יעצט..?! נאר די תירוץ אויף דעם איז, ווייל די "סטרא פונקט "יעצט" 

אר געקומען די וואך, אחרא" האט דאך נישט געקענט צו קוקען אזא גרויסע סיום הש"ס וואס עס איז דא פָ 

 און די "סטרא אחרא" האט דאך נישט געקענט אויס האלטן צו זעהן ווי צענדליגע טויזנט'ער יודישע

קינדער האבן מסיים געווען גאנץ ש"ס די וואך, און די "סטרא אחרא" האט דאך נישט געקענט אויס 

האלטן צו זעהן ווי צענדליגע טויזנט'ער יודישע קינדער האבן געטאנצן די וואך מיט א אמת'ע: "שִמְחָה שֶׁל 

 "."שִישו וְשִמְחו בְשִמְחַת תּוֹרָהאויף דעם ניגון:  ה"מִצְוָ 

און מיר ווייסן דאך שוין טאקע אלע אויך זייער גוט, אז די ערגסט'ע שטעך וואס א מענטש קען נאר געבן 

סֶכֶת", ווייל די נאמען פון דעם יצר הרע איז דאך: ם מְ יופאר די ס"מ איז דאך, ווען ער מאכט א: "סִ 

" כידוע, און ממילא עֲשֹוֹתלֲ ן יאֲ סֶכֶת מֲ ם יוסֲ איז דאך ראשי תיבות: " –סמא"ל, און די ווארט: סמא"ל 

לאמיר יעצט אלע צוזאמען מאכן דעם חשבון, אויב דער יצר הרע באקומט גאר גאר א גרויסע שטעך ווען 

סֶכֶת", דעמאלט'ס ווי א גרויסע שטעך באקומט ער ם מְ יוער זעהט אז א "יודיש קינד" מאכט אמאל א: "סִ 

סֶכֶת"..?! ער באקומט דאך דעמאלט'ס גאר גאר ם מְ יו"סִ  ווען ער זעהט אז "אסאך" יודן האבן געמאכט א:

א גרויסע שטעך, יא..?! און ווי גרויס איז די שטעך ווען דער יצר הרע זעהט אז איין יוד האט געמאכט א: 

ם הַשַׁ"ס" וואס איז דאך צוזאם געשטעלט פון קרוב צו "פערציג" מסכתות..?! די שטעך וואס דער יו"סִ 

 דאך דעמאלט'ס איז דאך שוין גאר גאר גאר גרויס. יצר הרע באקומט

און ווי גרויס איז די שטעך ווען דער יצר הרע זעהט אז "צענדליגע טויזנט'ער יודישע קינדער האבן 

צוזאמען גע'ענדיגט גאנץ ש"ס"..?! די שטעך וואס דער יצר הרע באקומט דאך דעמאלט'ס איז דאך אום 

האט מען איהם דארטן געדארפט צו ווארפן עפעס א קליינעם:  באשרייבליך, און ממילא וועגן דעם

"נִיטְ"ל" כדי אז ער זאל זיך אביסעל'ע בארואיגן פון זיין גרויסע כעס וואס ער האט דא געהאט די 

 פארגאנגענ'ע וואך ביי די גרויסע סיומי הש"ס העולמי.



 
 

געשמועס'ט, ווייל מיר האבן דאך אבער על כל פנים.. לאמיר צוריק גיין צו דאס וואס מיר האבן פריער 

פריער געהאט געשמועס'ט, אז אויב א מענטש זוכט "חיזוק", זאל ער דעמאלט'ס געבן א קוק אויף דער 

הייליגער "תורה" הק', ווייל דער הייליגער "תורה" הק' איז דאך שוין נעבעך אריבער געגאנגען אזוי פיל 

גאנצע'טע שטיקער רח"ל, אבער דער הייליגער "תורה" הק' וואו מען האט נעבעך געשניטן פון איר גלות'ן 

איז דאך אבער ווייטער: "חַי וְקַטָם" טראץ דעם וואס זי איז נעבעך א דורך געגאנגען אזעלכע שווערע 

גלות'ן וואו מען האט נעבעך געשניטן גאנצע'טע שטיקער פון איר רח"ל, און דאס איז דאך די גרעסטע 

ווייל ווען א יודיש קינד געבט א קוק אויף דער "לעבעדיגער ספר תורה" וואס איז "חיזוק" פאר א מענטש, 

נאך: "חַי וְקַטָם" טראץ דעם וואס זי איז נעבעך צו שטאכן געווארן און צו שלאגן געווארן דורך אויס אזוי 

פריש'ע חיות  פיל גלות'ן וואס זי איז נעבעך אריבער געגאנגען, באקומט ער דאך דעמאלט'ס גלייך אריין א

 ".ה טְהוֹרָה-יִרְאַת יהועֲבוֹדָה ובְ ובַ  ת בַתּוֹרָההִתְחַזְקו"פון: 

איז דאך אויך  "יוֹסֵף הַצַדִיק"און מיר האבן דאך שוין טאקע אויך פריער דערמאנט, אז די פטירה פון: 

יין פטירה, נאר ער נישט געווען קיין געהעריגע פטירה, ווייל מען האט דאך איהם נישט באגראבן נאך ז

איז געבליבן א "משכון" און א ראי' אז די יודישע קינדער וועלן נאך איין טאג ארויס גיין פון דעם שווער'ן 

ביטער'ן "גלות מצרים", און ממילא די: "ארונו של יוסף" האט דאך אונז נישט געוויזן קיין "סימני מיתה", 

יוסף" האט דאך אונז נאר געוויזן "סימני חיים", און די:  ניין ניין ניין, נאר פארקערט, די: "ארונו של

"ארונו של יוסף" האט דאך אונז נאר געוויזן אז מיר וועלן נאך אלע איין שיינעם טאג ארויס גיין פון דעם 

שווער'ן ביטער'ן "גלות", און די: "ארונו של יוסף" האט דאך אונז נאר געוויזן אז אונזער שווערע 

 גייט זיך דאך איין שיינעם טאג "ענדיגן".ביטער'ע "גלות" 

איז דאך בעצם בכלל נישט געווען קיין טויט'ע פטירה, נאר  "יוֹסֵף הַצַדִיק"און ממילא די פטירה פון: 

ֹ  יִשְרָאֵלח צַ "נֶ האט דאך אונז געוויזן אז:  "יוֹסֵף הַצַדִיק"פארקערט, די פטירה פון:  די ר", און קֵ שַׁ א יְ ל

אז עס וועט דאך נאך איין שיינעם טאג מקיום ווערן די האט דאך אונז געוויזן  יוֹסֵף הַצַדִיק""פטירה פון: 

ה", און -הוווערטער פון: "נֶצַח יִשְרָאֵל מִצָרוֹתֵינו גְאָלֵנו ומִבוֹר גָלות דְלֵנו וְהַעֲלֵנו לְנַצֵחַ עַל מְלֶאכֶת בֵית י

נז נאר געוויזן אז "אט אט אט גייען מיר דאך שוין אלע אויס געלייזט די: "ארונו של יוסף" האט דאך או

 ווערן פון דעם שווער'ן ביטער'ן גלות".

און מיר ווייסן דאך שוין טאקע אלע אויך, אז נאך "גלות" קומט דאך: "תְּחִטַת הַםֵתִים", און מיר האבן דאך 

ך איין טאג איז דאך נישט קיין אמת'ע זאך", שוין פריער געהאט געשמועס'ט, אז "א זאך וואס ענדיגט זי

איז דאך אויך קיינמאל נישט געשטארבן, ווייל א צדיק  "יוֹסֵף הַצַדִיק"און לויט דעם קומט דאך אויס, אז: 

גייט דאך נאך איין שיינעם טאג אויף שטיין: "תְּחִטַת הַםֵתִים" צוזאמען מיט אלע אנדערע צדיקים פון אלע 

, און אויב זיין טויט גייט דאך נאך איין טאג האבן א "סוף", דעמאלט'ס איז דאך עס שוין: דורות הקודמים

דעמאלט'ס איז דאך עס שוין פון "יעצט" א פאלטש'ע זאך, און וועגן דעם זאגן דאך  –"שקר מעיקרא" 

צדיק דא  אונז שוין טאקע חז"ל בפירוש, אז: "צדיקים במיתתן" זענען אויך: "קרויים חיים", ווייל דער

"תְּחִטַת הַםֵתִים" צוזאמען מיט אלע אנדערע צדיקים פון אלע גייט דאך איין שיינעם טאג אויף שטיין: 

דורות הקודמים, און אויב זיין טויט גייט דאך נאך איין טאג האבן א "סוף", דעמאלט'ס איז דאך עס שוין 

 טארבן בכלל."יעצט" א פאלטש'ע זאך, און דער צדיק איז קיינמאל נישט געש

אבער על כל פנים.. דאס איז אונזער "גלות", ווייל די גאנצע "גלות" וואו מיר געפונען זיך יעצט איז דאך 

ווייל די גאנצע "גלות" וואו מיר געפונען זיך יעצט איז דאך נאר איין גרויסע  – "הֶסְתֵּר"נאר איין גרויסע: 

אין אמת'ן.. איז דאך דאס אלעס: "כָל כֺלוֹ טוֹב  פאר שטעלט'ע בער וואס זעהט אויס שרעקעדיג, אבער

מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ", און ממילא פארוואס זאלן מיר מורא האבן פון אזא שרעקעדיגע "גלות", דאס 

 ים""הֶסְתֵּר פָנִ פון דעם הייליגן באשעפער..?! און אונטער דעם:  "הֶסְתֵּר פָנִים"איז דאך אלעס א בלויז'ע: 

 "אָבִינו אָב הָרַחֲמָן" וואס איז דאך די מקור פון גוט'ס קייט.ליגט דאך באהאלטן דער גרויסער: 



 
 

און ממילא דאס האט דא יעקב אבינו געזאגט פאר זיינע טייערע הייליגע ליכטיגע קינדער, אז פארוואס 

ן..?! מיר ווייסן דאך שוין זאל איך מורא האבן פון די אלע צרות וואס זעהען אויס צרות אין מיינע אויג

"אָבִינו אָב הָרַחֲמָן" דער גרויסער: אלע זייער גוט, אז אונטער די אלע שוועריקייטן ליגט דאך באהאלטן 

וואס איז דאך די מקור פון "גוט'ס קייט", און ממילא לאמיר אלע ווייטער דינען דעם הייליגן באשעפער 

 מיט א פרייליכ'ע פריש'קייט.

זוי זאגט אונז דער הייליגער בעל התניא אין זיין הייליגן אגרת הקודש )פרק י"א(..?! דער ווייל ווי א

הייליגער בעל התניא זאגט דאך אונז שוין בפירוש אין זיין הייליגן אגרת הקודש )פרק י"א(, וזלה"ק, אז: 

שום שלעכטע  אז אין אמת'ן קומט דאך נישט אראפ פון הימל קיין –"אבל באמת אין רע יורד מלמעלה" 

 ."כָל כֺלוֹ טוֹב מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ"נאר אלעס איז דאך:  –זאך, נאר: "והכל טוב" 

און מיר דארפן דאך נאר אלע זוכה זיין צו לעבן מיט: "אֱמונָה" אין די הייליגע ווערטער פון דעם הייליגן 

ן" אין בירן צו שטארקן מיט: "אֱמונָה" און: "בִטָחוֹבעל התניא, און מיר דארפן זיך דאך נאר שטענדיג פרא

דעם גרויסן: "מֶלֶךְ טוֹב ומֵטִיב", און געדענקען, אז אפילו ווען איך האב אמאל א שווערע מינוט, און אפילו 

ווען עס איז שווער צו פארשטיין די וועגן פון דעם הייליגן באשעפער, גלייב איך אבער דעמאלט'ס נאך 

"כָל כֺלוֹ טוֹב גלייב איך אבער דעמאלט'ס נאך אלץ אז אלעס איז דאך אין אמת'ן:  –הכל טוב" אלץ אז: "

, ווייל דער הייליגער באשעפער איז דאך דער זעלב'ער גרויסער: "מֶלֶךְ טוֹב מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ"

 טוֹב ומֵטִיב". ומֵטִיב", און ער וועט דאך שטענדיג בלייבן דער גרויסער: "מֶלֶךְ

אבער על כל פנים.. דאס איז געווען אונזער הייליגע זיידע "יעקב אבינו", אונזער הייליגע זיידע "יעקב 

אבינו" האט דאך נאך אָן געיאגט צו לעבן "זיבעצן גוטע יארן" אין דעם לאנד מצרים מיט די כח פון: 

ן דא נאכן א דורך גיין אזוי פיל צרות, ווי און טראץ דעם וואס ער האט דאך שוין געהאלט "אֱמונָה",

למשל: "צָרַת עֵשָו", און: "צָרַת לָבָן", און: "צָרַת אֱלִיפָז", און: "צָרַת יוֹסֵף הַצַדִיק", וכו' וכו' וכו', האט ער 

אבער אפילו הכי "געלעבט" אין מצרים..! און ער האט זיך בכלל נישט נאך געלאזט נאך די אלע 

: "שעברו עליו בצער", נאר ער האט "געלעבט" א ערליכע יודישע הייליגע לעבן אין דעם שוועריקייטן

לאנד מצרים, און דורך דעם האט ער זוכה געווען איבער צו דרייען זיינע אלע אנדערע יארן: "שעברו 

די  עליו בצער" צום גוט'ן, און אפילו די יארן: "שעברו עליו בצער" זענען אויך גערעכנט געווארן צו

און אפילו די יארן: "שעברו עליו בצער" זענען אויך גערעכנט געווארן צו די  –חשבון פון: "שְׁנֵי חַטָיו" 

 חשבון פון די יארן וואס יעקב אבינו האט "געלעבט", ווייל: "הכל הולך אחר החתום".

ב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם" וגו', ווייל די און דער ענין איז דאך שוין טאקע אויך מרומז אין דעם פסוק פון: "וַיְחִי יַעֲקֹ 

ליכטיג, ווייל יא ר'  –איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות: "בַיוֹם"  –צְרַיִם" מ ֲאֶרֶץ בֲ עֲקֹב יֲ יְחִי וֲ ווערטער: "

אֶרֶץ בֲ עֲקֹב יֲ יְחִי וֲ יוד, דער הייליגער תורה הק' וויל דאך אונז דא זאגן, אז דו זאלסט וויסן ר' יוד, אז: "

 –אז די יארן וואס יעקב אבינו האט געלעבט אין דעם לאנד מצרים זענען דאך געווען: "בַיוֹם"  –רַיִם" צְ מֲ 

 די יארן וואס יעקב אבינו האט געלעבט אין דעם לאנד מצרים זענען דאך געווען "ליכטיגע יארן".

ם זענען דאך געווען: און די יארן וואס יעקב אבינו האט נאך אָן געיאגט צו לעבן אין דעם לאנד מצרי

און די יארן וואס יעקב אבינו האט נאך אָן געיאגט צו לעבן אין דעם לאנד מצרים  –"שְׁבַע עֶשְרֵה שָׁנָה" 

זענען דאך געווען: כָל כֺלוֹ "טוֹב", ]ווייל: "שְׁבַע עֶשְרֵה" איז דאך גימטריא: "טוֹב"[, און פון די 

", און אפילו די טונקעל'ע יארן וואס יעקב אבינו האט יָאִירכַטוֹם  יְלָהוְלַ ליכטיג'קייט איז דאך געווארן: "

געהאלטן לפי רוב קדושתו אז עס איז געווען טונקעל'ע יארן, זענען אויך איבער געדרייט געווארן צו 

ליכטיגע יארן, און די אלע טונקעל'ע יארן וואס יעקב אבינו האט געהאלטן לפי רוב קדושתו אז עס איז 

 עווען טונקעל'ע יארן, זענען אויך גערעכנט געווארן פאר: "שְׁנֵי חַטָיו".ג

 –איז דאך טאקע אויך גימטריא: "נֹחַ"  –צְרַיִם" מֲ אֶרֶץ בֲ עֲקֹב יֲ יְחִי וֲ און די ראשי תיבות פון די ווערטער: "

גייט א דורך גרינג, ווייל יא ר' יוד, אויב א יודיש קינד לעבט ליכטיגע טעג טראץ דעם וואס ער 



 
 

שוועריקייטן און: "צָרוֹת" און: "יְסורִים", האט ער דאך דעמאלט'ס גאר גאר א "גרינגע" לעבן, און אויב 

איינער וועט דיר אמאל פרעגן אזא שאלה, אז פון וואו נעמט זיך אזא גרויסע שטארקייט וואס "יעקב 

האט נאך יעקב אבינו געהאט א: "רָצוֹן" אבינו" האט פארמאגט אין דעם לאנד "מצרים"..?! און ווי אזוי 

צו לעבן בכלל אין דעם שרעקליכ'ן טמא'נעם לאנד "מצרים"..?! ער האט דאך שוין געהאלטן דעמאלט'ס 

 נאך אזוי פיל: "צָרוֹת" און: "יְסורִים" וואס ער איז דאך שוין נעבעך א דורך געגאנגען..?!

'ט וויסן פון וואו עס נעמט זיך אזא שטארקייט וואס יעקב אבער די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז דו ווילס

אבינו האט דעמאלט'ס געהאט..?! קום איך וועל דיר זאגן פון וואו דאס נעמט זיך, דאס נעמט זיך פון: 

אז דער  "בֶאֱמונָה שְׁלֵמָה"", ווייל יעקב אבינו האט דאך טאקע דעמאלט'ס באמת גע'גלייבט: "אֱמונָה

טוט דאך נישט קיינמאל ח"ו קיין שום  "מֶלֶךְ טוֹב ומֵטִיב", און ערער איז דאך א אמת'ע: הייליגער באשעפ

 שלעכטע זאך פאר קיין שום מענטש.

און דער ענין איז דאך שוין טאקע אויך מרומז אין דעם פסוק פון: "וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם" וגו', ווייל די 

, אֱמונָה"פון: " –" אֱמונָהאיז דאך גימטריא: "מֵ  –" םמִצְרַיִ  ץבְאֶרֶ  ביַעֲקֹ  יוַיְחִ סופי תיבות פון די ווערטער: "

ווייל יא ר' יוד, אויב דו וועסט מיר אמאל פרעגן אזא שאלה, אז פון וואו נעמט זיך אזא גרויסע שטארקייט 

ין אז: "וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ וואס יעקב אבינו האט פארמאגט אין דעם לאנד "מצרים"..?! און ווי אזוי קען זי

און ווי אזוי קען זיין אז יעקב אבינו האט נאך געהאט א: "רָצוֹן" צו לעבן בכלל אין דעם  –מִצְרַיִם" 

שרעקליכ'ן טמא'נעם לאנד "מצרים"..?! ער האט דאך שוין געהאלטן דעמאלט'ס נאך אזוי פיל: "צָרוֹת" 

 ן נעבעך א דורך געגאנגען..?!און: "יְסורִים" וואס ער איז דאך שוי

ענטפערט אונז אויף דעם די פסוק דא, און דער הייליגער תורה הק' זאגט אונז דא, אז דו ווייסט פון וואו 

עס נעמט זיך אזא שטארקייט וואס יעקב אבינו האט דא געהאט..?! און דו ווייסט פון וואו עס נעמט זיך 

דאס נעמט זיך פון די יסוד פון א  –" אֱמונָהרָאֵל"..?! דאס נעמט זיך: "מֵ אזא גרויסע שטארקע: "וַטִתְחַזֵק יִשְ 

, און דאס מיינט טְהוֹרָה" "אֱמונָה שְׁלֵמָה" און: "אֱמונָה פְשׁוטָה" און: "אֱמונָהיודיש קינד וואס רופט זיך: 

זאלסטו, אז יעקב אבינו האט דאך טאקע באמת דאך צו זאגן אין אנדערע ווערטער, אז יא ר' יוד, וויסן 

"אַךְ וְרַק" אויס גע'גלייבט: "בֶאֱמונָה שְׁלֵמָה" אז אלעס וואס פאסירט נאר צו איהם איז דאך טאקע בלויז: 

 דרוק'לעך: "להנאתו ולטובתו".

ט ער "אֱמונָה" אין דעם הייליגן באשעפער, האאבער טראץ דעם וואס יעקב אבינו האט געלעבט מיט: 

אבער נאך אלץ נישט אויף געהערט צו דאווענען צום הייליגן באשעפער אז דער הייליגער באשעפער זאל 

, און ער האט ווייטער געבעטן דעם הייליגן באשעפער אז: ה"-יהו יְשׁועַת" איהם שוין ווייזן זיין אפענ'ע:

ם הייליגן באשעפער אז איך האף דאך נאך און ער האט ווייטער געבעטן דע –ה" -"לִישׁועָתְךָ קִוִיתִי יהו

 ".עַיִןהֶרֶף ה כְ -יהו יְשׁועַת"אלץ צו זעהן בקרוב ממש דיין גרויסע אפענ'ע: 

ה -"הַרְאֵנו" יהואון איך בעט דיר טאקע נאך אמאל און נאך אמאל גרויסער הייליגער טאטע אין הימל, אז: 

" וואס ליגט באהאלטן אין אונזערע צרות, און מיר חֲסָדִים" אז "ווייז" אונז שוין דיינע גרויסע: –חַסְדֶךָ 

און מיר זאלן שוין אלע זוכה  –זאלן שוין אלע זוכה זיין אויף צו דעקן דעם: "הסתרה שבתוך ההסתרה" 

זיין אויף צו דעקן דעם: "הֶסְתֵּר" וואס ליגט באהאלטן אין דעם: "הֶסְתֵּר", און מיר זאלן שוין אלע זוכה 

פארשטיין וואס דאס מיינט אז: "כל מה דרחמנא עביד לטב עביד", און מיר זאלן שוין אלע זוכה זיין צו 

"כָל כֺלוֹ זיין צו פארשטיין וואס דאס מיינט אז אלעס וואס פאסירט נאר צו אונז איז דאך טאקע באמת: 

 .חֲסָדִים וְרַחֲמִים גְדוֹלִים מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ"

אבער ביז מיר וועלן אלע זוכה זיין צו די  –אבער "ביז משיח וועט קומען"  –עַד כִי יָבאֹ שִׁילֹה" אבער: "

אין דעם "אֱמונָה שְׁלֵמָה" גרויסע: "יְשׁועָה שְׁלֵמָה מִן הַשָמַיִם", וועלן מיר אבער אלע ווייטער לעבן מיט: 

גייען דא אריבער איז דאך אין אמת'ן אויס דרוק'לעך "בוֹרֵא כָל עוֹלָמִים" אז אלעס וואס מיר הייליגן: 

, און מיר וועלן דאך טאקע אלע ווייטער בעטן "חֲסָדִים וְרַחֲמִים גְדוֹלִים מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ"בלויז: 



 
 

 יסע:דעם הייליגן באשעפער אז מיר ווילן שוין אלע זוכה זיין צו זעהן מיט אונזערע אייגענ'ע אויגן די גרו

 ה".-", ווייל: "לִישׁועָתְךָ קִוִיתִי יהוה-יהו יְשׁועַת"

מונָה", און בי"ת איז דאך: אֲ און ווי אזוי זאגן אונז די הייליגע ספרים הק'..?! אז אל"ף איז דאך: "

הייליגן באשעפער, ן" אין דעם טָחוֹבֲ מונָה" און: "אֲ ן", און אויב מען פארמאגט די צוויי זאכן פון: "טָחוֹבֲ "

קומט דאך דעמאלט'ס גלייך א גימ"ל, און וואס איז א גימ"ל..?! און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז א 

אולָה שְׁלֵמָה", ווייל יא ר' יוד, אויב מיר וועלן גֲ א גימ"ל איז דאך די גרויסע: " –אולָה" גֲ גימ"ל איז דאך: "

ן" אין דעם הייליגן באשעפער, וועלן מיר דאך שוין טָחוֹבֲ ן: "מונָה" אואֲ אלע האבן א אמת'ע ריינע: "

וועלן מיר דאך שוין דעמאלט'ס אלע קענען זוכה  –דעמאלט'ס אלע קענען זוכה זיין צו דעם גרויסן גימ"ל 

אולָה שְׁלֵמָה" וואס וועט דאך אונז שוין טאקע בקרוב ממש באפרייען פון דעם גֲ זיין צו די גרויסע: "

ביטער'ן: "גָלות אֱדוֹם" וואו מיר געפונען זיך יעצט, ווייל: "בזכות האמונה נגאלו אבותינו שווער'ן 

ממצרים", און אין דעם זכות פון: "אֱמונָה" וועלן מיר דאך אלע בעזרת השם יתברך אויך זוכה זיין ארויס 

שׁ בְבִיאַת מָשִׁיחַ צִדְקֵינו ובְבִנְיַן בֵית מַםָ צו גיין פון דעם יעצטיג'ן שווער'ן ביטער'ן: "גָלות אֱדוֹם בְקָרוֹב 

 הַשְלִישִׁי בִמְהֵרָה בְיָמֵינו":הַםִקְדָשׁ 

שווער דא  וַיְחִי יַעֲקֹב בְאֶרֶץ מִצְרַיִם וגו' וַטִקְרְבו יְמֵי יִשְרָאֵל לָמות וַטִקְרָא לִבְנוֹ לְיוֹסֵף וגו': לכאורה איז דאך

ווייל פארוואס שטייט דא אין פסוק דעם לשון אז: וַיְחִי "יַעֲקֹב", און גלייך נאך דעם א מורא'דיגע קשיא, 

טוישט די פסוק איר לשון, און די פסוק זאגט אונז דא גלייך נאך דעם דעם לשון פון: וַטִקְרְבו יְמֵי "יִשְרָאֵל" 

: "יַעֲקֹב" און גענומען דעם נאמען: לָמות..?! פארוואס איז די פסוק אוועק געגאנגען פון איר ערשט'ן לשון

 "יִשְרָאֵל"..?!

שוט נישט גוט אפ געלערנט דעם פסוק דא, ווייל מיר נאר די תירוץ אויף דעם איז, אז מיר האבן דאך פ

אז  –יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת" ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט, אז חז"ל זאגן דאך אונז שוין בפירוש, אז: "

איז דאך קיינמאל נישט געשטארבן, נאר ער איז ארויף לעבעדיגערהייט אויבן אין הימל, און יעקב אבינו 

אויב עס איז טאקע אמת אז יעקב אבינו איז דאך קיינמאל נישט געשטארבן, איז ווי אזוי קען דעמאלט'ס 

 מאלט'ס שטיין אין פסוק דא אזאיז ווי אזוי קען דע –וַטִקְרְבו יְמֵי "יִשְרָאֵל" לָמות שטיין אין פסוק דא אז: 

עס האט זיך דער נענטער'ט די טעג פון "יעקב אבינו" צו זיין "שטארבן", עס קען דאך נישט זיין אזא 

ווייל חז"ל זאגן דאך  –יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת" "זאך..?! ווייל חז"ל זאגן אונז דאך אונז שוין בפירוש אז: 

דאך קיינמאל נישט געשטארבן, נאר ער איז ארויף לעבעדיגערהייט  אז יעקב אבינו איזאונז שוין בפירוש 

 אויבן אין הימל..?!

און אויב יעקב אבינו איז קיינמאל נישט געשטארבן, דעמאלט'ס איז דאך נישט שייך קיין "קריבה" צו זיין 

אזוי קענען דעמאלט'ס איז דאך נישט שייך קיין "נאנט'קייט" צו זיין שטארבן, און ממילא ווי  –שטארבן 

מיר דעמאלט'ס בכלל אפ לערנען פשוט פשט אין דעם פסוק דא און זאגן אז: וַטִקְרְבו יְמֵי "יִשְרָאֵל" לָמות 

מיינט צו זאגן אז עס האט זיך דער נענטער'ט די טעג פון יעקב אבינו צו זיין "שטארבן", עס קען דאך 

 יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת"..?!"ונז שוין בפירוש אז: נישט זיין אזא זאך..?! ווייל חז"ל זאגן אונז דאך א

און ממילא וועגן דעם מוז מען דאך על כרחך אפ לערנען פשט אין דעם פסוק דא אז מען רעדט דאך טאקע 

יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת", "נישט דא פון די "שטארבן" פון "יעקב אבינו", ווייל אויב חז"ל זאגן אונז אז: 

 יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת"..! און עס איז דאך נישט פארהאן קיין שום פשרות אין דעם."אך: דעמאלט'ס איז ד

און וועגן דעם טאקע האט די פסוק: "מְשַׁנֶה" געווען פון איר פריער'דיגע לשון, און די פסוק האט אונז דא 

די כוונה פון דעם פסוק דא איז דאך  ווייטער געזאגט דעם לשון, אז: וַטִקְרְבו יְמֵי "יִשְרָאֵל" לָמות, און

אז דאס וואס איך האב  –געווען, אז דאס וואס איך האב דיר דא געזאגט אז: "וַיְחִי יַעֲקֹב" בְאֶרֶץ מִצְרַיִם 

דיר דא געזאגט אז יעקב אבינו האט געלעבט אין דעם לאנד מצרים.. מיינט דאך טאקע פשוטו כמשמעו, 

יגע זיידע יעקב אבינו האט דאך טאקע "געלעבט" אין דעם טמא'נעם לאנד ווייל יא ר' יוד, אונזער הייל



 
 

מצרים, און ער האט זיך דאך טאקע שטענדיג מחזק געווען מיט: "אֱמונָה" און: "בִטָחוֹן" אין דעם הייליגן: 

ערט אָן טראץ דעם וואס ער האט זיך דאך געפונען אין דעם ערגסט'ן טומאה וואס וו "בוֹרֵא כָל עוֹלָמִים"

גערופן "טומאת מצרים" וואס איז דאך ממש דעם שטערקסט'ן "כח הטומאה" וואס עס איז נאר פארהאן 

", אזוי "שְׁטופֵי זִמָהאויף דער וועלט, ווייל אלע מענטשן פון דעם גאנצן לאנד מצרים זענען דאך געווען: 

גאנצע געדאנק פון: "מִצְרַיִם"  ווי עס ווערט דאך שוין טאקע קלאר מבואר אין די ספרים הק', אז די

 "."שְׁטופֵי זִמָהסימבאלאזירט דאך נאר: 

און מען זעהט דאך שוין טאקע אויך, אז בשעת ווען די יודישע קינדער האבן שוין געדארפט ארויס גיין פון 

דעם טמאנ'עם לאנד מצרים, האט דעמאלט'ס דער אייבערשטער געמאכט אז מען זאל זיי "ארויס טרייבן" 

פון דעם לאנד מצרים, אבער איין מינוט, פארוואס טאקע..?! פארוואס טאקע האט אויס געפעלט אז: "כִי 

פארוואס טאקע האט אויס געפעלט "ארויס צו טרייבן" די יודישע קינדער פון דעם  –גֹרְשׁו מִםִצְרַיִם" 

פארוואס האט אויס געפעלט "ארויס לאנד מצרים..?! זיי גייען דאך שוין סיי ווי סיי ארויס..?! און ממילא 

 צו טרייבן" די יודישע קינדער בשעת'ן גיין..?!

און חוץ פון דעם ווייסן מיר דאך שוין טאקע אלע אויך, אז פרעה האט דאך בעצם בכלל נישט "געוואלט" 

ווייל ארויס שיקן די יודישע קינדער פון זיין לאנד, נאר ער האט פשוט נישט געהאט קיין אנדערע ברירה, 

פרעה האט דאך געציטער'ט פאר זיין לעבן אז ער וועט אויך שטארבן צוזאמען מיט אלע אנדערע בכורים 

ביי "מכת בכורות", און ממילא וועגן דעם האט ער ארויס געשיקט די יודישע קינדער "בלית ברירה", 

לויט דעם איז דאך אבער אין אמת'ן.. האט ער דאך זיי בעצם בכלל נישט געוואלט ארויס שיקן, און 

לכאורה שווער דא א מורא'דיגע קשיא, ווייל פארוואס האט פרעה "ארויס געטריבן" די יודישע 

קינדער..?! די יודישע קינדער גייען דאך שוין יעצט סיי ווי סיי ארויס..?! און די יודישע קינדער האלטן 

ון ממילא פארוואס האט זיי דא פרעה דאך שוין יעצט אינמיטן אריבער גיין דעם טויער פון מצרים..?! א

 געדארפט "ארויס טרייבן" פון זיין לאנד מצרים..?!

און בכלל.. איז דאך שווער, ווייל משה רבינו האט דאך שוין געהאט צו געזאגט פאר פרעה אינמיטן די 

", ]ווייל איהם נאכט: "כַחֲצֹת הַלַיְלָה" אז פרעה אליין וועט נישט שטארבן ביי די מכה פון "מכת בכורות

דארף מען נאך האבן לעבעדיגערהייט פאר "קריעת ים סוף", כדי אז ער זאל קענען זעהן די אלע: "נִןִים 

וְנִפְלָאוֹת" וואס דער אייבערשטער וועט מאכן פאר די יודישע קינדער ביי "קריעת ים סוף"[, און לויט די 

פארוואס פרעה האט געדארפט "ארויס טרייבן"  אלע זאכן איז דאך לכאורה גאר גאר שווער צו פארשטיין

די יודישע קינדער פון דעם לאנד מצרים, פרעה האט דאך שוין געהאט א קלאר'ע "הבטחה" פון משה 

פרעה האט דאך שוין געהאט א קלאר'ע "צו זאג" פון משה רבינו אז  –רבינו אז ער וועט נישט שטארבן 

 ער וועט נישט שטארבן..?!

יף דעם איז, אז דא איז דאך טאקע געלעגן באהאלטן גאר גאר א גרויסע "נס" פון דעם נאר די תירוץ או

הייליגן באשעפער, ווייל דער הייליגער באשעפער האט דאך טאקע דא געמאכט א "נס", אז דער זעלב'ער 

צט "ארויס פרעה וואס האט געהאט געשריגן אזוי פיל מאל אז: וְגַם אֶת יִשְרָאֵל "לאֹ" אֲשַׁלֵחַ, האט יע

געטריבן" די יודישע קינדער מיט זיין אייגענ'ע הענט פון זיין לאנד מצרים, און ער האט זיי יעצט "ארויס 

 געטריבן" פון זיין לאנד מצרים ממש אזוי ווי איינער וואס פאר טרייבט זיין גרעסטע "שונא" פון זיך.

יבה פארוואס דער אייבערשטער האט אזוי און עס שטייט דאך שוין טאקע אויך בפירוש אין חז"ל, אז די ס

געמאכט איז געווען, ווייל די "טומאת מצרים" איז דאך געווען גאר גאר שטארק, און עד כדי כך איז די 

"טומאת מצרים" געווען שטארק.. אז אויב די יודישע קינדער וואלטן זיך נאך געפונען נאך איין רגע אין 

וואלטן זיי דאך שוין ח"ו אריין געפאלן אין די נ' שערי טומאה, דעם טמא'נעם לאנד מצרים, דעמאלט'ס 

און פון די נ' שערי טומאה וואלטן זיי דאך שוין קיינמאל מער נישט געקענט ארויס קומען ח"ו, אבער על 

 כל פנים.. זעהט מען דאך שוין פון דעם ווי גרויס די "טומאת מצרים" איז געווען.



 
 

צוריק צו דאס וואס מיר האבן פריער געשמועס'ט, און מיר זאגן דא יעצט און ממילא קומען מיר דא יעצט 

אז דאס  –אלע אזוי, אז דאס וואס דער הייליגער תורה הק' זאגט אונז דא אז: "וַיְחִי יַעֲקֹב" בְאֶרֶץ מִצְרַיִם 

".. מיינט וואס דער הייליגער תורה הק' זאגט אונז דא אז "יעקב אבינו האט געלעבט אין דעם לאנד מצרים

דאך טאקע פשוטו כמשמעו, און דאס מיינט דאך טאקע צו זאגן אז אונזער הייליגע זיידע "יעקב אבינו" 

האט "געלעבט" אין דעם טמא'נעם לאנד מצרים, און טראץ דעם וואס ער האט זיך געפונען אין דעם 

סט ביי זיך אז זיינע קינדער ערגסט'ן טומאה וואס ווערט אָן גערופן: "טומאת מצרים", און ער האט געוואו

וועלן דאך נאך נעבעך מוזן א דורך גיין אזא שווערע גלות אין דעם שרעקליכ'ן "טומאת מצרים", האט ער 

זיך אבער נאך אלץ נישט פארלוירן, נאר ער האט זיך דאך שטענדיג מחזק געווען מיט: "אֱמונָה" און: 

אז דער אייבערשטער וועט דאך שוין זיכער שטענדיג  וֹלָמִים""בוֹרֵא כָל ע"בִטָחוֹן" אין דעם הייליגן: 

 האלטן זיין רעכטע האנט אויף זיינע אלע קינדער און אייניקלעך.

", אבער דו ווייסט אין וועלכע "שִמְחָהאון יעקב אבינו האט "געלעבט" מיט א אמת'ע:  –און: "וַיְחִי יַעֲקֹב" 

ער האט געלעבט אין דעם טמא'נעם לאנד  –"בְאֶרֶץ מִצְרַיִם"  פלאץ ער האט געלעבט..?! ער האט געלעבט:

מצרים וואס איז דאך געווען מלא וגדיש מיט כוחות פון די "סטרא אחרא", און יא ר' יוד, "דארטן" האט 

" צוזאמען מיט: "אֱמונָה" און: "בִטָחוֹן" "שִמְחָהיעקב אבינו באוויזן א קונץ און "געלעבט" מיט א אמת'ע: 

 אז דער אייבערשטער ווייסט דאך שוין זיכער וואס ער טוט. "בוֹרֵא כָל עוֹלָמִים"אין דעם הייליגן: 

דו זאלסט וויסן אז יעקב אבינו איז קיינמאל  –יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת" "און ניין ר' יוד, דו זאלסט וויסן אז: 

ט, ער האט שטענדיג פראבירט צו דינען נישט אריין אין דעם מצב פון: "מת מעבודת השם", נאר פארקער

דעם הייליגן באשעפער אין סיי וועלכע מצב ער איז נאר געווען, און די ווארט: "מֵת" איז דאך טאקע אויך 

יעקב אבינו איז קיינמאל  –יַעֲקֹב אָבִינו לאֹ מֵת" "די זעלבע אותיות ווי די ווארט: "תָּם", ווייל ניין ר' יוד: 

"בִתְּמִימות , נאר ער איז שטענדיג געגאנגען מיטן אייבערשטן: "תְּמִימות"פון זיין: נישט אוועק זיין 

און ער האט זיך דאך שטענדיג מחזק געווען מיט: "אֱמונָה" און:  –, און: "וַטִתְחַזֵק יִשְרָאֵל" ובִפְשִׁיטות"

אז דער  –ה עַםוֹ וְנַחֲלָתוֹ לאֹ יַעֲזֹב" -ו"בִטָחוֹן" אין דעם הייליגן באשעפער, אז: "כִי לאֹ יִחֹשׁ יה

 אייבערשטער וועט דאך אונז זיכער קיינמאל נישט פאר לאזן.

ווייל אויב דער  –שטער האט מיר צו געזאגט אז: "אָנֹכִי אֵרֵד עִםְךָ מִצְרַיְמָה" ווייל אויב דער אייבער

דיר קיין מצרים, דעמאלט'ס האב איך  שטער האט מיר צו געזאגט אז איך גיי אראפ צוזאמען מיטאייבער

דאך בכלל נישט פארוואס צו ווערן צובראכן, ווייל דער אייבערשטער געפונט זיך דאך לעבן מיר א יעדע 

 רגע וואס איך געפון זיך דא אין דעם שווער'ן ביטער'ן "גלות מצרים".

מיר שוין זיכער העלפן, און  און איך דארף נאר פשוט "האפן צום איהם", און דער אייבערשטער וועט דאך

ה" איז דאך געווען: "שגור בפיו כל ימיו", אזוי ווי עס איז דאך שוין טאקע -דעם: "לִישׁועָתְךָ קִוִיתִי יהו

 קלאר מבואר אין דער הייליגער תורה הק' אין די וואכעדיגע פרשה.

ווען דעם סוד אז יעקב אבינו און גלייך נאך דעם וואס דער הייליגער תורה הק' האט אונז שוין מגלה גע

האט "געלעבט" א ערליכע יודישע הייליגע לעבן טראץ דעם וואס ער האט זיך נאך געפונען אין דעם 

אז די טעג פון די: "בְנֵי  –טמאנ'עם לאנד מצרים, זאגט אונז דא די פסוק, אז: וַטִקְרְבו יְמֵי "יִשְרָאֵל" 

צו שטארבן, פשוטו כמשמעו, און: וַטִקְרְבו  –דער נענטער'ט: "לָמות"  יִשְרָאֵל" האבן זיך דאך שוין ליידער

און די טעג פון די: "בְנֵי יִשְרָאֵל" וואס: בְשֵׁם "יִשְרָאֵל" יְכונֶה האבן זיך דאך שוין ליידער  –יְמֵי "יִשְרָאֵל" 

 צו שטארבן, פשוטו כמשמעו. –דער נענטער'ט: "לָמות" 

ך שוין דא געהאלטן ממש פארן אריין גיין אין דעם שווער'ן ביטער'ן "גלות מצרים" ווייל מען האט דא

וואס די מצריים האבן דאך דארטן אויס געשאכט'ן צענדליגע טויזנט'ער יודישע קינדער טאג טעגליך, סיי 

ך מיט דעם וואס זיי האבן געשאכטן צענדליגע טויזנט'ער יודישע קינדער פאר פרעה כדי אז ער זאל זי

קענען באדן אין זייער בלוט, און סיי מיט דעם וואס זיי האבן גענומען קליינע יודישע קינדער און זיי אריין 



 
 

געבויעט אין די ווענט פון: "פִתֹם וְרַעַמְסֵס", און סיי מיט דעם וואס די מצריים האבן אריין געווארפן 

שוין טאקע בפירוש אין פסוק קומענדיגע  יודישע קינדער אין דעם טייך נילוס, אזוי ווי עס שטייט דאך

וואך אין די פרשה )קפיטל א' פסוק כ"ב(, אז פרעה האט דאך שוין דעמאלט'ס אליין אָן געזאגט פאר די 

אז מען זאל אריין ווארפן אין דעם טייך א יעדע יודיש  –מצריים, אז: "כָל הַבֵן הַטִלוֹד הַיְאֹרָה תַּשְׁלִיכֺהו" 

 עט נאר געבוירן ווערן.יונגל וואס וו

און סיי מיט דעם וואס פרעה האט געהייסן הארגע'נען יודישע קינדער אָן קיין שום סיבה, אזוי ווי די פסוק 

זאגט דאך אונז שוין טאקע בפירוש קומענדיגע וואך אין די פרשה )קפיטל א' פסוק ט"ו און ט"ז(, אז פרעה 

יודישע הייבאמ'ס: "אֲשֶׁר שֵׁם הָאַחַת שִׁפְרָה וְשֵׁם הַשֵנִית  האט דאך שוין דעמאלט'ס אליין געזאגט פאר די

אז מען זאל פשוט הארגע'נען א יעדע יודיש יונגל וואס וועט נאר  –פועָה", אז: "אִם בֵן הוא וַהֲמִתֶּן אֹתוֹ" 

ט געשניטן שטיקער געבוירן ווערן, און אזוי ווייטער איז דאך געווען כל מיני וועגן ווי אזוי פרעה האט פשו

פון דעם יודיש'ן פאלק, און דאס איז דאך טאקע פשט פון די ווערטער: וַטִקְרְבו יְמֵי "יִשְרָאֵל" לָמות, אז די 

טעג פון די: "בְנֵי יִשְרָאֵל" וואס: בְשֵׁם "יִשְרָאֵל" יְכונֶה האבן זיך דאך שוין ליידער דער נענטער'ט: "לָמות" 

 שוטו כמשמעו.צו שטארבן, פ –

און מען זעהט דאך שוין פון דעם א מורא'דיגע זאך, ווייל מען זעהט דאך שוין פון דעם קלאר, אז די גאנצע 

"גלות מצרים" איז דאך נישט געווען מער ווי א פשוט'ע טויט לאגער, און איינמאל מען פארשטייט שוין 

ין גרויסע פלאץ פון: "שפיכות דמי ישראל", טאקע באמת דעם געדאנק אז: "מִצְרַיִם" איז דאך געווען אי

קען מען דאך שוין דעמאלט'ס זייער גוט פארשטיין וואס די פסוק מיינט דא צו זאגן מיט די ווערטער: 

קען מען דאך שוין דעמאלט'ס זייער גוט פארשטיין וואס די פסוק מיינט דא  –"וַטִקְרְבו יְמֵי יִשְרָאֵל לָמות" 

ערטער אז די טעג פון די: "בְנֵי יִשְרָאֵל" וואס: בְשֵׁם "יִשְרָאֵל" יְכונֶה האבן זיך דאך שוין צו זאגן מיט די וו

 צו שטארבן, "פשוטו כמשמעו". –ליידער דער נענטער'ט: "לָמות" 

דאך, אז די  אבער וואס איז די הקדמה צו דעם: "וַטִקְרְבו יְמֵי יִשְרָאֵל לָמות"..?! און די תירוץ אויף דעם איז

אז יעקב אבינו האט  –הקדמה צו דעם: "וַטִקְרְבו יְמֵי יִשְרָאֵל לָמות" איז דאך, אז: "וַיְחִי יַעֲקֹב" 

"געלעבט"..! ווייל יעקב אבינו האט זיך דאך שטענדיג מחזק געווען מיט: "אֱמונָה" און: "בִטָחוֹן" אין דעם 

ער אייבערשטער וועט דאך זיכער קיינמאל נישט פאר לאזן זיינע טייערע אז ד "בוֹרֵא כָל עוֹלָמִים"הייליגן: 

ליכטיגע קינדער אין קיין שום מצב אויף דער וועלט, און יעקב אבינו האט זיך דאך בכלל נישט 

"אֱמונָה" דערשראקן פון די גאנצע "גלות" וואס עס גייט דא קומען אויף זיינע קינדער, ווייל זיין הייליגע: 

ם הייליגן: "מֶלֶךְ טוֹב ומֵטִיב" וואס איז דאך: "כל כולו טוב מתחילה ועד סוף" איז דאך געווען אין דע

 פעלזן פעסט.

וואס יעקב אבינו האט געהאט אין דעם הייליגן באשעפער איז דאך בעצם בכלל  "אֱמונָה"און די הייליגע: 

ט זיך דאך שוין געפונען דעמאלט'ס אין דעם נישט געווען אזוי גרינג ווי מען מיינט, ווייל יעקב אבינו הא

טמא'דיג'סטע פלאץ אויף דער וועלט, און יעקב אבינו האט דאך שוין דעמאלט'ס אויך געזעהן ברוח הקודש 

די הבטחה וואס דער אייבערשטער האט צו געזאגט פאר זיין הייליגע זיידע אברהם אבינו, אז: "וַעֲבָדום 

אז מען גייט פייניגן זיינע אייניקל'עך פאר פיר הונדערט יאר )אלעס  –ת שָׁנָה" וְעִמו אֹתָם אַרְבַע מֵאוֹ

צוזאמען, כידוע(, און נישט סתם פייניגן, נאר מען גייט דאך אויך "הארגע'נען" גאר גאר אסאך פון זיי, 

אבער נישט סתם און די וואס וועלן שוין בלייבן לעבן, וועלן דאך אבער דארפן ארבעטן א: "עֲבֹדָה קָשָׁה", 

נאר א  –א: "עֲבֹדָה קָשָׁה", נאר א: "עֲבֹדָה קָשָׁה" וואס איז א: "עבודה המפרכת את הגוף ומשברתו" 

 ארבעט וואס צוברעכט אינגאנצן די גוף פון א מענטש.

אבער טראץ דעם וואס יעקב אבינו האט דאס אלעס געוואוסט, און ער האט דאך שוין געזעהן דא מיט די 

האט אבער  –אויגן דעם: "וַטִקְרְבו יְמֵי יִשְרָאֵל לָמות", איז אבער נאך אלץ געווען: "וַיְחִי יַעֲקֹב"  אייגענ'ע

"אֱמונָה" אין דעם הייליגן: יעקב אבינו נאך אלץ אויף "געלעבט" מיט א פריש'ע חיות און מיט א ריינע: 



 
 

און יעקב  –און: "וַטִתְחַזֵק יִשְרָאֵל" לה ועד סוף", "מֶלֶךְ טוֹב ומֵטִיב" וואס איז דאך: "כל כולו טוב מתחי

"מֵאִתּוֹ לאֹ אבינו האט זיך דאך געשטארקט מיט: "אֱמונָה" און: "בִטָחוֹן" אין דעם הייליגן באשעפער וואס: 

" אז נָה שְׁלֵמָהובֶאֱמוווייל יעקב אבינו האט דאך שוין גאנץ גוט געוואוסט: "בִידִיעָה בְרורָה  תֵצֵא הָרָעוֹת",

דער אייבערשטער פאר לאזט דאך קיינמאל נישט קיין שום יודיש קינד, נאר דער אייבערשטער שטייט 

דאך שטענדיג לעבן א יודיש קינד, און ער היט דאך איהם שטענדיג אפ פון אלעם בייזען און פון אלעם 

 שלעכט'ן וואס עס איז נאר שייך אויף דער וועלט.

הִמֵה לאֹ יָנום וְלאֹ שוין טאקע אלע אויך ביי קריאת שמע שעל המטה א יעדע נאכט, אז: " און מיר זאגן דאך

אז דער אייבערשטער שלאפט דאך קיינמאל נישט, און דער אייבערשטער דרימל'ט דאך אויך  –יִישָׁן" 

קינד באזונדער,  נאר ער היט דאך שטענדיג אויף א יעדע יודיש –קיינמאל נישט, נאר: "שׁוֹמֵר יִשְרָאֵל" 

און א יעדער איינער וואס איז נאר א "חלק" פון כלל "ישראל" פארמאגט דאך אויף זיך שטענדיג א 

און פארשטייט זיך אז א יעדער  –"שמירה עליונה", און פארשטייט זיך אז: "כל אחד ואחד לפי מדריגתו" 

האט דאך שוין א יעדע פשוט'ע יוד  איינער האט דאך דאס אויף זיין מדריגה, אבער א פשוט'ע "שמירה"..

שטענדיג, ווייל אויב טראגסטו דעם נאמען: "יִשְרָאֵל", האסטו דאך שוין דעמאלט'ס גלייך לעבן דיר דער 

 גרויסער: "שׁוֹמֵר יִשְרָאֵל".

אבער דאס איז דאך נאר ווען די יודישע קינדער פירן זיך טאקע אויף אזוי ווי א "כלל" ישראל, און די 

ט: "כלל" ווייזט דאך אויף א ענין פון: "אַחֲדות", ווייל א "כלל" איז דאך ווען א יעדער איינער איז וואר

 –און משא"כ א "פרט" איז, ווען א יעדער איינער איז "באזונדער"  אַחֲדות","בְ  "צוזאמען" און אייניג:

און שלום צווישן יודישע  "אַחֲדות" ווען א יעדער איינער איז "פאר זיך אליין" און עס איז נישט דא קיין:

קינדער, און דאס איז דאך טאקע אונזער געדאנק דא, אז א יודיש קינד דארף דאך זיין א חלק פון "כלל" 

 ".אַהֲבָה וְאַחֲוָה וְשָׁלוֹם וְרֵעותישראל, און אז א יודיש קינד דארף זיך דאך שטענדיג פירן: "בְ 

וין שטענדיג פאר די יודישע קינדער, אז אויב עס איז דא דעם: ווייל דער אייבערשטער זאגט דאך ש

ה", אבער אויב עס איז נישט ח"ו נישט דא דעם: -, דעמאלט'ס איז דא דער: "אֲנִי יהווְאָהַבְתָּ לְרֵעֲךָ כָמוֹךָ""

טע, ווייל איך , דעמאלט'ס זאגט דער הייליגער באשעפער אז איך בין נישט דיין טאוְאָהַבְתָּ לְרֵעֲךָ כָמוֹךָ""

האב דאך א זוהן וואס הייסט יענק'ל, און אויב פירסטו זיך נישט אויף מיט מיין זוהן יענק'ל ברודער'לעך, 

דעמאלט'ס בין איך דאך נישט דיין טאטע, ווייל נאר אויב יענק'ל איז דיין ברודער.. דעמאלט'ס בין איך 

 'ל.דיין טאטע, ווייל איך האב דאך א זוהן וואס הייסט יענק

און מען זעהט דאך שוין טאקע אויך ביי אברהם אבינו, אז אברהם אבינו האט דאך שוין געזאגט פאר די 

פאסטעכער פון לוט, אז דו ווייסט וואס די "יסוד" פון א יודיש קינד איז..?! איך וועל דיר זאגן וואס די 

אז  –ל נָא תְהִי מְרִיבָה בֵינִי ובֵינֶיךָ" יסוד פון א יודיש קינד איז, די יסוד פון א יודיש קינד איז, אז: "אַ 

"לאמיר זיך נישט קריגן צווישן זיך"..! און ממילא לאמיר זיך נישט קריגן מער צווישן אונז, ווייל: כִי 

נאר אויב מען לעבט: ווייל מיר זענען דאך אלע ברודער'ס פון איין טאטן, און  –אֲנָשִׁים "אַחִים" אֲנָחְנו 

 " קען מען דאך זוכה זיין אז די תפילות זאלן אָן גענומען ווערן אויבן אין הימל.בְשַׁלְוָהו שָׁלוֹםבְ "

איז דאך  –אַהֲבַת יִשְרָאֵל"..?! די ווארט: "אַהֲבָה" "ווייל וואס איז דען א יודיש קינד בכלל אויב נישט: 

, דעמאלט'ס מוזטו "אֶחָד" יָחִיד ומְיוחָד: גימטריא: "אֶחָד"..?! ווייל יא ר' יוד, אויב ווילסטו זיין נאנט צום

" קען בְשַׁלְוָהשָׁלוֹם ובְ , ווייל נאר אויב מען לעבט: "זיך דאך אויף פירן: "בְאַהֲבָה" וְאַחֲוָה וְשָׁלוֹם וְרֵעות

 מען דאך זוכה זיין אז די תפילות זאלן אָן גענומען ווערן אויבן אין הימל.

איז דאך  –וָה" וָה", ווייל די ווארט: "שַׁלְ שַׁלְ און דער ענין איז דאך שוין טאקע אויך מרומז אין די ווארט: "

תִין", ווייל יא ר' יוד, נאר אויב עס איז דא: "שָׁלוֹם בָעווּין תִּ אִלְ ש ֲן לֲ ב הֲ טאקע אויך ראשי תיבות: "

צווישן יודישע קינדער, און עס הערשט א: "אַחֲדות" צווישן יודישע קינדער, קען מען דעמאלט'ס וְשַׁלְוָה" 

קען מען דעמאלט'ס זוכה זיין אז דער  –תִין" בָעוין ותִּ אִלְ זוכה זיין צו דעם ברכה פון: "הַב לָן שְׁ 



 
 

נו לְטוֹבָה ל מִשְׁאֲלוֹת לִבֵ ה כָ -ואייבערשטער זאל אונז נאך געבן אונזערע תפילות ובקשות, און: "וִימַלֵא יה

 וְלִבְרָכָה".

אבער אויב א מענטש איז ח"ו פוגם אין דעם דיבור, און עס הערשט נישט קיין: "שָׁלוֹם וְשַׁלְוָה" צווישן 

יודישע קינדער, נאר עס הערשט ח"ו א קריגעריי צווישן יודישע קינדער, קענען דעמאלט'ס זיינע תפילות 

ומען ווערן אויבן אין הימל, ווייל עס פעלט דאך דעם: "שָׁלוֹם וְשַׁלְוָה" וואס איז דאך: "שמו נישט אָן גענ

של הקדוש ברוך הוא" כידוע, און עס איז דאך שורה א רוח פון "מחלוקת", און "מחלוקת" פאר טרייבט 

ם קען מען ליידער דאך ח"ו די הייליגע שכינה וואס געפונט זיך דאך צווישן אונז, און ממילא וועגן דע

אז די תפילות זאלן אָן גענומען ווערן אויבן אין הימל אויב עס איז שורה א רוח פון נישט זוכה זיין 

 "קריגעריי" און "מחלוקת".

, "דְבָרִים הָאֲסורִים"און די ענין פון פוגם זיין אין דעם דיבור מיינט דאך נישט דוקא צו זאגן אז מען רעדט: 

ן דעם דיבור מיינט דאך אויך אויב מען טוט ח"ו וויי א צווייטן: "באונאת דברים", ווייל נאר פוגם זיין אי

ווען איינער טוט ח"ו וויי זיין חבר: "באונאת דברים" איז ער דאך דעמאלט'ס עובר אויף דעם הארב'ן 

דף: נ"ח עמוד ב'( איז איסור תורה פון: "וְלאֹ תוֹנו אִישׁ אֶת עֲמִיתוֹ", און די גמרא אין מסכת בבא מציעא )

 דאך שוין טאקע מבאר די הארב'קייט פון דעם הארב'ן איסור פון: "וְלאֹ תוֹנו אִישׁ אֶת עֲמִיתוֹ".

און די גמרא זאגט דאך אונז שוין טאקע דארטן, אז וואס מיינט: "אונאת דברים"..?! ענטפערט אונז אויף 

זאגט דאך אונז שוין דארטן, אז ]למשל[: "אם  דעם די גמרא דארטן א תירוץ מיט א משל, און די גמרא

אז אויב איינער איז געווארן אמאל א "בעל תשובה", דעמאלט'ס: "אל יאמר לו זכור  –היה בעל תשובה" 

דעמאלט'ס זאלסטו איהם נישט זאגן אז.. דו געדענקס'ט אז דו האסט אמאל געטוהן  –מעשיך הראשונים" 

דו טארס'ט דאך דאס נישט זאגן ר' יוד, ווייל דאס איז דאך ממש:  אזא און אזא סארט עבירה..?! יא..?!

"אונאת דברים", ווייל דו טשעפעס'ט דאך דיין חבר מיט דעם, און דו ביזט דאך איהם ממש: "מַשְׁפִיל" ביז 

ון צו דער ערד דורך דיינע שפיזיג'ע ווערטער, און ווי אזוי מעג מען דען אזוי וויי טוהן א יודיש קינד..?! א

ווי אזוי מעג מען דען אזוי: "מַשְׁפִיל" זיין א יודיש קינד..?! ווער האט דיר דען געגעבן דיין מויל אז דו 

 מיינס'ט שוין אז דו קענסט שוין מיט דעם: "מַשְׁפִיל" זיין דיין חבר..?!

מענטש וויל ח"ו  און דער ענין איז דאך שוין טאקע אויך מרומז אין דעם ווארט: "מַשְׁפִיל", און ווען א

אמאל: "מַשְׁפִיל" זיין א חבר, זאל ער זיך דעמאלט'ס גוט איין קוקען אין דעם ווארט: "מַשְׁפִיל", און ער 

איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות:  –זאל זיך דעמאלט'ס גלייך אליין דערמאנען, אז די ווארט: "מַשְׁפִיל" 

אט דיר דען געגעבן דיין מויל אז דו מיינס'ט שוין אז דו קענסט אז ווער ה –ה" -הויאָדָם לֲ ה פֲ ם שֲ י מֲ "

דער "אייבערשטער" האט דאך דיר געגעבן  –ה" -שוין: "מַשְׁפִיל" זיין מענטשן מיט דעם..?! דער: "יהו

דיין מויל..! און ממילא ווי אזוי קענסטו נעמען א זאך וואס דער אייבערשטער האט דיר געגעבן כדי אז דו 

אס נוצן פאר תורה ותפילה.. און דאס ארום דרייען פאר א שפיזיג'ע שווערד און הארגע'נען זאלסט ד

 מענטשן מיט דעם..?! ווי אזוי מעג מען טוהן אזא זאך..?!

און די גמרא אין מסכת בבא מציעא )דף: נ"ט עמוד ב'( איז דאך אונז שוין טאקע אויך קלאר מסביר דעם 

אֶת עֲמִיתוֹ", און די גמרא זאגט דאך אונז שוין דארטן אויך קלאר, אז די כוונה  פסוק פון: "וְלאֹ תוֹנו אִישׁ

אז דיין  –פון דעם פסוק: "וְלאֹ תוֹנו אִישׁ אֶת עֲמִיתוֹ" איז דאך, אז: "עם שאתך בתורה ובמצות אל תונהו" 

, ווייל מיר האבן דען חבר וואס איז מקיים תורה ומצות פונקט ווי דיר זאלסטו ח"ו קיינמאל נישט וויי טוהן

א השגה בכלל וואס דאס מיינט א יודיש קינד וואס איז מקיים תורה ומצות..?! מיר האבן דאך ניט אמאל 

 ".א בָרוךְ הואהַבוֹרֵ  רָצוֹןקיין שום השגה בכלל וואס דאס מיינט א יודיש קינד וואס איז מקיים דעם: "

חִי יַעֲקֹב" צוזאמען מיט דעם: "וַטִתְחַזֵק יִשְרָאֵל", דארף ער און ממילא ווען א יודיש קינד מאכט דעם: "וַיְ 

דאך דעמאלט'ס זיכער מאכן אז ער מאכט דאס טאקע אויפן ריכטיג'ן וועג, און נישט ח"ו: "מַשְׁפִיל" זיין א 

און הייב  צווייטן דורך דיינע הצלחות און שטארקייטן, ניין ניין ניין, נאר פארקערט, הייב זיך אליין אויף,



 
 

אויך אויף "דיין חבר" צוזאמען מיט דיר, און א יודיש קינד דארף דאך טאקע אויך שטענדיג געדענקען, אז 

איך קען דאך בעצם קיינעם נישט: "מַשְׁפִיל" זיין, און איך קען דאך בעצם אויך קיינעם נישט גרויס מאכן, 

יז עוסק אין אזעלכע זאכן ווי: "מִי יִשָׁפֵל ומִי ווייל דער אייבערשטער איז דאך דער איינציגסט'ער וואס א

יָרום", און דער אייבערשטער איז דאך דער איינציגסט'ער: "מַשְׁפִיל גֵאִים עֲדֵי אָרֶץ", און דער 

 אייבערשטער איז דאך דער איינציגסט'ער: "מַגְבִיהַ שְׁפָלִים עֲדֵי מָרוֹם".

מענטש זאל זאגן אז איך בין: "מַשְׁפִיל" א צווייטן און איך מאך עס איז דאך נישט דא אזא זאך אז א און 

גרויס א צווייטן, ווייל נאר דער "אייבערשטער" קען גרויס מאכן, און נאר דער "אייבערשטער" קען 

קליין מאכן, אזוי ווי מיר זאגן דאך שוין טאקע אלע א יעדן טאג ביים דאווענען, אז: "מַשְׁפִיל גֵאִים עֲדֵי 

אז דער אייבערשטער איז דאך: "מַשְׁפִיל" א בעל גאוה ביז צו דער ערד, אבער פון די אנדערע  –רֶץ" אָ 

אבער פון די אנדערע הייבט ער דאך אבער  –זייט איז ער דאך אבער אויך א: "מַגְבִיהַ שְׁפָלִים עֲדֵי מָרוֹם" 

דער "אייבערשטער" קען דאך טוהן די אויך אויף א נידריגע ארימ'ע מענטש ביז צום הימל, ווייל נאר 

 סארט ארבעט.

אז דער און מיר זאגן דאך שוין טאקע אלע אויך ראש השנה און יום כיפור ביים דאווענען, 

ווער עס זאל דער נידער'ט ווערן,  –"אייבערשטער" איז דאך דער וואס שרייבט אפ קלאר: "מִי יִשָׁפֵל" 

ל דערהויבן ווערן, ווייל די סארט ארבעט באלאנגט דאך אויס דרוק'לעך און ווער עס זא –און: "ומִי יָרום" 

נאר פארן "אייבערשטן", און קיינער פון אונז קען דאך נישט צו רירן צו די סארט ארבעט און אליין: 

ווייל דער אייבערשטער שרייבט דאך שוין " זיין איינעם אדער אליין אויף הייבן איינעם, "מַשְׁפִיל

אפ וועמען: "מַשְׁפִיל" צו זיין, און וועמען גרויס צו מאכן, און ממילא מיר האבן דאך אפילו פונקטליך 

 נישט קיין האנט אין דעם.

און אויב א פשוט'ע מענטש וועט ח"ו יא וועלן אראפ קלאפן א צווייטן, דארף ער זיך דאך שוין דעמאלט'ס 

ן דאך נאך מאכן א גאנצע "פורִים" פון דעם גאר גאר שטארק אכטונג געבן, ווייל דער אייבערשטער קע

און אויס דרייען די "השפלות" ]וואס דו האסט פראבירט: "מַשְׁפִיל" צו זיין דיין חבר[ אויף דיר ח"ו, און 

ממילא עס לוינט זיך דאך פשוט נישט עוסק צו זיין אין אזעלכע הארבע ענינים ווי: "מִי יִשָׁפֵל ומִי יָרום", 

אלע ענדערש שטיין ווייט: "כִמְטַחֲוֵי קֶשֶׁת" פון די אלע סארטן זאכן, און לאמיר לאזן דעם ענין נאר לאמיר 

 לִפְנֵי מֶלֶךְ מַלְכֵי הַםְלָכִים הַקָדוֹשׁ בָרוךְ הוא".פון: "מִי יִשָׁפֵל ומִי יָרום 

קודה, און דאס איז דאך, אז און עס איז דאך טאקע אויך כדי אָן צו מערקן דא גאר גאר א אינטרעסאנט'ע נ

ת", און די פינעף מאל זענען ווי הִתְחַזְקודי וואך ווערט דאך שוין דערמאנט "פינעף מאל" דעם ענין פון: "

 פאלגענד:

 ( ווייל מיר גייען דאך אלע ליינען אין די וואכעדיגע פרשה די ווערטער פון: "וַטִתְחַזֵק" יִשְרָאֵל וגו'.1

 ען דאך אלע דערמאנען די וואך אין די הפטורה די ווערטער פון: "וְחָזַקְתָּ" וְהָיִיתָ לְאִישׁ.( ווייל מיר גיי2

 ( ווייל מיר גייען דאך אלע אויס שרייען הויעך די וואך שבת קודש אין בית המדרש דעם: "חֲזַק".3

 מאל דעם: "חֲזַק".( ווייל מיר גייען דאך אלע איבער חזר'ן די וואך שבת קודש אין בית המדרש נאך א4

 –( ווייל מיר גייען דאך אלע אויס שרייען הויעך די וואך שבת קודש אין בית המדרש דעם: "וְנִתְחַזֵק" 5

 אז לאמיר זיך אלע צוזאמען שטארקן.

און די "פינעף" זאכן גייט דאך טאקע ארויף אויף די "פינעף" סארטן מצבים וואו א יודיש קינד קען זיך 

ון אין די אלע "פינעף" סארטן מצבים וואו א יודיש קינד קען זיך נאר געפונען, דארף ער נאר געפונען, א



 
 

זיך דאך אבער שטענדיג קענען "דער האלטן" און טרעפן "חיזוק" אין זיין מצב וואו ער געפונט זיך, און די 

 פינעף סארטן מצבים וואו א יודיש קינד קען זיך נאר געפונען זענען דאך ווי פאלגענד:

 ( ווען א יודיש קינד איז ברוך השם א: "צדיק גמור".1

 ( ווען א יודיש קינד איז ליידער א: "רשע גמור".2

 ( ווען א יודיש קינד איז א: "בינוני".3

 ( ווען א יודיש קינד האלט ביי זיך אז ער איז נאך אפילו ערגער ווי דעם: "רשע גמור".4

 ביי זיך אין וועלכע גרופע ער ווערט אריין גערעכנט. ( ווען א יודיש קינד איז נאך נישט זיכער5

און די אלע סארטן מענטשן האבן זיך אבער נאך אלץ מיט וואס "מחזק" צו זיין, ווייל א יודיש קינד דארף 

וְאוֹרַיְתָא  קֺדְשָׁא בְרִיךְ הואדאך שטענדיג געדענקען, אז איך בין דאך א: "חֵלֶק אֱלֹקַי מִםַעַל", ווייל: "

רָאֵל חַד יִ וְ  ", און אויב דער אייבערשטער געפונט זיך דאך צוזאמען מיט מיר א יעדע רגע פון דעם הואשְֹ

טאג, דעמאלט'ס האב איך דאך נישט פון וואס מורא צו האבן, און אויב דער אייבערשטער געפונט זיך 

יקלעכ'סטע מענטש אויף דאך צוזאמען מיט מיר א יעדע רגע פון דעם טאג, דעמאלט'ס בין איך דאך די גל

 דער וועלט.

און געב נאר א קוק אויף די יודישע קינדער וואס זענען געווען אין דעם טמא'נעם לאנד מצרים, ווייל די 

יודישע קינדער וואס האבן זיך געפונען אין דעם טמא'נעם לאנד מצרים האבן זיך דאך שוין ליידער 

ס עס איז נאר פארהאן אויף דער וועלט, אבער.. זיי האבן געפונען אין דעם ערגסט'ן "טומאת מצרים" ווא

זיך אבער נאך אלץ "מחזק" געווען מיט דעם וואס זיי זענען א: "חֵלֶק אֱלֹקַי מִםַעַל", און טראץ דעם וואס 

זיי זענען געווען אין די מ"ט שערי טומאה, האבן זיי זיך אבער נאך אלץ נישט געלאזט צוברעכן, נאר 

 מִםַעַל". אֱלֹקַיט, זיי האבן זיך שטענדיג "מחזק" געווען מיט דעם וואס זיי זענען א: "חֵלֶק פונקט פארקער

איז דאך טאקע אויך גימטריא: מ"ט, ווייל יא  –םַעַל" מֲ  לֹקַיאֲ לֶק חֲ און די ראשי תיבות פון די ווערטער: "

טומאה האט זיך אבער נאך אלץ מיט ר' יוד, אפילו אזא איינער וואס געפונט זיך ליידער אין די מ"ט שערי 

וואס "מחזק" צו זיין, אבער איין מינוט, מיט וואס טאקע..?! מיט וואס דארף זיך טאקע א מענטש מחזק 

 זיין בשעת ווען ער געפונט זיך אין די מ"ט שערי טומאה..?!

ואס ער איז א: און די תירוץ אויף דעם איז דאך, אז ער דארף זיך דאך דעמאלט'ס מחזק זיין מיט דעם ו

םַעַל", און ער דארף זיך דאך דעמאלט'ס שפירן גליק'לעך אז ער איז דאך א יודיש קינד וואס מֲ  לֹקַיאֲ לֶק חֲ "

קען זיך נאך שלאגן מיט די טמא'נע "סטרא אחרא", ווייל א "גוי" קען זיך דאך שוין נישט שלאגן מיט די 

טומאה", אבער משא"כ א יודיש קינד איז דאך א: "סטרא אחרא", ווייל א "גוי" איז דאך איין שטיק "

מִםַעַל" וואס איז דאך איין שטיק "קדושה", און ממילא וועגן דעם דארפסטו דאך אויך זיין  אֱלֹקַי"חֵלֶק 

גליק'לעך און צופרידן אין א יעדע מצב וואו דו ביזט נאר, ווייל דו ביזט דאך א: "חֵלֶק אֱלֹקַי מִםַעַל", און 

קוק וואו די יודישע קינדער אין מצרים זענען נעבעך געווען, זיי זענען דאך שוין נעבעך געווען  געב נאר א

דעמאלט'ס אין דעם ערגסט'ן "טומאת מצרים", אבער.. זיי האבן זיך אבער קיינמאל נישט פארלוירן, נאר 

 י מִםַעַל".זיי האבן זיך שטענדיג געשטארקט מיט די ווערטער אז איך בין דאך א: "חֵלֶק אֱלֹקַ 

, און זיי האבן דאך דעמאלט'ס "דִבורֵי אֱמונָה"און זיי האבן דאך דעמאלט'ס געהאלטן און איין חזר'ן: 

, און אויב דער אייבערשטער איז א חלק פון מיר און "מֵאִתּוֹ לאֹ תֵצֵא הָרָעוֹת"געהאלטן און איין חזר'ן אז: 

יך דאך ח"ו קיינמאל נישט פארלירן מיין "חיות", ווייל דער איך בין א חלק פון איהם, דעמאלט'ס וועל א

אייבערשטער איז דאך "אין" מיר, און דער אייבערשטער איז דאך א "חלק" פון מיר, און ניין ר' יוד, דער 

 אייבערשטער איז נישט "לעבן" מיר, נאר דער אייבערשטער איז דאך ממש א "טייל" פון מיר.



 
 

רות ישראל דוד המלך עליו השלום זאגט דאך אונז שוין טאקע אויך אין זיין און דער הייליגער נעים זמי

וועט זיך דאך נאר קענען האלטן.. אויב: "כִי  "אֱמונָה"אז מיין  –הייליגן ספר תהלים, אז: "הֶאֱמַנְתִּי" 

דִבורֵי "סדר רעדן: און איך וועל כ "דִבורֵי אֱמונָה"אויב איך וועל זיך כסדר מחזק זיין מיט:  –אֲדַבֵר" 

, און איך וועל כסדר איין חזר'ן נאך אמאל און נאך אמאל אז דער אייבערשטער טוט דאך מיר "אֱמונָה

נישט ח"ו קיין שום שלעכט'ס, נאר דער אייבערשטער איז דאך אויס דרוק'לעך א אמת'ע: "טוב ומטיב 

 טְהוֹרָה"."אֱמונָה מת האלטן ביי דעם ריינעם: לרעים ולטובים", ווייל נאר אזוי קען מען זיך דאך טאקע בא

און דער ענין איז דאך שוין טאקע אויך מרומז אין די ווערטער פון: "הֶאֱמַנְתִּי כִי אֲדַבֵר", ווייל די ראשי 

, ווייל יא ר' יוד, ה"-ז דאך טאקע אויך גימטריא: "יהואי –דַבֵר" אֲ י כֲ אֱמַנְתִּי הֲ "ֲתיבות פון די ווערטער:

דער אייבערשטער וויל אז א יודיש קינד זאל רעדן פון דעם: "אֱמונָה", און דאס גוט איין חזר'ן, ווייל נאר 

".. נאר דעמאלט'ס וועט מען זיך קענען שטענדיג האלטן ביי דִבורֵי אֱמונָהאויב מען חזר'ט זיך גוט איין: "

ן דעם הייליגן: "מֶלֶךְ טוֹב ומֵטִיב" און נישט ח"ו ווערן פארלוירן ווען עס אי טְהוֹרָה"דעם ריינעם: "אֱמונָה 

 גייט אמאל אריבער א שווערע תקופה.

און דאס איז דאך טאקע געווען די הייליגע עבודה פון די יודישע קינדער בשעת ווען זיי זענען געווען אין 

, און זיך מחזק צו זיין מיט דעם: "אֱמונָה"דעם: דעם טמא'נעם: "טומאת מצרים", אז וואס..?! צו רעדן פון 

 "חֵלֶק אֱלֹקַי מִםַעַל" וואס ליגט באהאלטן אין מיר.

און אויב א יודיש קינד פארשטייט טאקע באמת דעם געדאנק אז ער איז דאך טאקע באמת שטענדיג אָן 

אך גרינגער "מחזק" זיין געבינדן אין דעם הייליגן באשעפער, דעמאלט'ס קען ער זיך דאך שוין אסאך אס

אין זיינע שווערע מצבים, ווייל ער ווייסט דאך שוין דעמאלט'ס זייער קלאר ביי זיך, אז איך האב דאך 

נישט פון וואס מורא צו האבן, ווייל איך בין דאך אזוי נאנט צו מיין גרויסן הייליגן טאטן אין הימל, און 

היטן ווען ער געפונט זיך אונטער דעם שאטן פון זיין פונקט אזוי ווי א קינד שפירט אסאך מער אפ גע

טאטן, אזוי אויך דארף זיך דאך א יעדע יודיש קינד שטענדיג קענען בארואיגן אין זיינע שווערע מצבים, 

און טראכטן, אז דער אייבערשטער געפונט זיך דאך דא ממש לעבן מיר, און א יעדע פשוט'ע יוד דארף 

מיט דעם, און זיך מחזק זיין מיט: "אֱמונָה" און: "בִטָחוֹן" אזוי ווי די יודישע  דאך טאקע באמת קענען לעבן

 קינדער האבן זיך מחזק געווען אין זייער שווער'ן ביטער'ן "גלות מצרים".

און דער הייליגער תורה הק' זאגט דאך אונז שוין טאקע אויך בפירוש קומענדיגע וואך אין די פרשה 

האבן אויך גע'גלייבט, אז: "כִי פָקַד  שׁוטֵי עַם""פְ אז אפילו די:  –, אז: "וַטַאֲמֵן הָעָם" )קפיטל ד' פסוק ל"א(

אז דער אייבערשטער האט קיינמאל נישט פארגעסן פון די יודישע קינדער, און  –ה אֶת בְנֵי יִשְרָאֵל" -יהו

אז דער אייבערשטער האט  –ה אֶת עָנְיָם" האבן אויך גע'גלייבט, אז: "וְכִי רָאָ  שׁוטֵי עַם""פְ אפילו די: 

 געזעהן זייער פיין.

"אֱמונָה" וואס די יודישע קינדער האט געהאט און אויב מיר וועלן טאקע אלע באמת לעבן מיט אזא סארט: 

, און מיר וועלן נישט ווערן פארלוירן אין אונזערע גלות'ן, דעמאלט'ס וועלן מיר אין דעם לאנד "מצרים"

ין טאקע אלע קענען זוכה זיין אז עס וועט דאך שוין טאקע בקרוב ממש מקיום ווערן ביי אונז די דאך שו

ווערטער וואס מיר זינגען אלע אין דעם הייליגן יום טוב פון: "חֲנוכָה" ביי: "הַדְלָקַת נֵר חֲנוכָה" לפי נוסח 

וֹם תִּפְדֶה נַפְשִׁי", און מיר וועלן דאך שוין דעמאלט'ס אלע הרמ"א, אז: "חַזֵק יִשְרָאֵל וְתַכְנִיעַ יִשְׁמָעֵאל ומֵאֱד

 קענען זוכה זיין אויס געלייזט צו ווערן פון דעם שווער'ן ביטער'ן גלות בקרוב ממש.

ווייל אויב מיר וועלן מאכן דעם: "חַזֵק יִשְרָאֵל", און מיר וועלן זיך נישט לאזן צוברעכן פון דעם שווער'ן 

, וועט דאך שוין דעמאלט'ס דער אייבערשטער זיכער גָלֺטוֹת" וואס ליגט: "מֵעַל צַוָארֵנו""עֹל הַ ביטער'ן: 

און  –אויס פירן דעם צווייטן העלפט פון דעם זמר, און: "וְתַכְנִיעַ יִשְׁמָעֵאל", און: "ומֵאֱדוֹם תִּפְדֶה נַפְשִׁי" 

געלייזט צו ווערן פון דעם שווער'ן ביטער'ן:  מיר וועלן דאך שוין טאקע אלע בקרוב ממש זוכה זיין אויס

 :הַשְלִישִׁי בִמְהֵרָה בְיָמֵינו"בְבִיאַת מָשִׁיחַ צִדְקֵינו ובְבִנְיַן בֵית הַםִקְדָשׁ  "גָלות אֱדוֹם



 
 

ב עַל הַםִחָה: לכאורה דארף מען דאך וַטַגֵד לְיַעֲקֹב וַטאֹמֶר הִמֵה בִנְךָ יוֹסֵף בָא אֵלֶיךָ וַטִתְחַזֵק יִשְרָאֵל וַטֵשֶׁ 

פארשטיין, אז וואס האט צו געברענגט פאר יעקב אבינו אז ער זאל האבן די כח זיך צו קענען "שטארקן" 

און זיך אויף זעצן אויפן בעט..?! ער האט דאך שוין דא געהאלטן ממש פאר זיין "פטירה"..?! פון וואו 

 האט געקענט מאכן דעם: "וַטִתְחַזֵק יִשְרָאֵל וַטֵשֶׁב עַל הַםִחָה"..?! האט יעקב אבינו גענומען די כח אז ער

וועגן דעם זאגט דאך אונז שוין דא די פסוק, אז דו ווייסט פון וואו יעקב אבינו האט גענומען די כח זיך צו 

לטן ממש קענען "שטארקן" און זיך אויף זעצן אויפן בעט טראץ דעם וואס ער האט דאך שוין דא געהא

ווייל מען האט דאך דא פארציילט פאר יעקב אבינו, אז:  –פאר זיין "פטירה"..?! ווייל: "וַטַגֵד לְיַעֲקֹב" 

אז דיין זוהן יוסף וואס איז א קעניג איבער דעם גאנצן לאנד מצרים קומט  –"הִמֵה בִנְךָ יוֹסֵף בָא אֵלֶיךָ" 

דיר מבקר חולה זיין, און דעמאלט'ס.. האט דאך שוין יעקב אבינו דאך צו דיר קיין: "גֹשֶׁן", און ער קומט 

פארשטאנען מיט א זיכער'ע זיכער'קייט, אז יוסף הצדיק גייט דאך טאקע נאך זיינע גוטע וועגן, ווייל געב 

נאר א קוק, ער איז דאך דא מקיים די געוואלדיגע גרויסע מצוה פון: "כִבוד אָב וָאֵם" מיט אזא איבער 

בן קייט, און אפילו ער איז שוין דער גרויסער "משנה למלך" אויף דעם גאנצן לאנד מצרים, קומט געגע

ער אבער נאך אלץ באזוכן זיין אלט'ן טאטן קיין: "גֹשֶׁן", ווייל ער וויל דאך מיט דעם מקיים זיין דעם: 

 וָאֵם"." און מקיים זיין: "מִצְוַת כִבוד אָב א בָרוךְ הואהַבוֹרֵ  רָצוֹן"

און ממילא וועגן דען האט יעקב אבינו דא געזאגט אזוי, אז יעצט ווייס איך דאך שוין זיכער אז מיין זוהן 

יוסף גייט טאקע נאך מיינע גוטע וועגן און ער וועט טאקע אלעמאל בלייבן א "ערליכע יוד", אפילו נאך 

 דעם וואס איך וועל שוין אוועק גיין פון דער וועלט.

ט איינער אבער פרעגן, אז יעקב אבינו האט דאך שוין געהאט געזעהן אמאל אז יוסף הצדיק איז איי.. ווע

מקיים: "מִצְוַת כִבוד אָב וָאֵם", ווייל יעקב אבינו האט דאך שוין אליין געהאט געזעהן אין מצרים ווי אזוי 

ן רייט וואגן, אזוי ווי עס שטייט יוסף הצדיק איז איהם ארויס געקומען מקבל פנים זיין מיט זיין קעניגליכ'

דאך שוין טאקע בפירוש אין פסוק אין פרשת ויגש )קפיטל מ"ו פסוק כ"ט(, אז: "וַטֶאְסֹר יוֹסֵף מֶרְכַבְתּוֹ 

וַטַעַל לִקְרַאת יִשְרָאֵל אָבִיו גֹשְׁנָה", און ממילא פארוואס איז יענע "קבלת פנים" נישט געווען גענוג פאר 

ז ער זאל פארשטיין אז יוסף הצדיק איז דאך טאקע מקיים: "מִצְוַת כִבוד אָב וָאֵם" ווי עס יעקב אבינו א

 דארף צו זיין..?!

נאר די תירוץ אויף דעם איז, ווייל די "קבלת פנים" וואס יוסף הצדיק האט געמאכט פאר זיין הייליגן 

מצרים "האט ער דאך געמוזט מאכן", ווייל טאטן יעקב אבינו גלייך ווען יעקב אבינו איז אָן געקומען קיין 

ער האט דאך דעמאלט'ס געמוזט ארויס גיין אויף נעמען זיין טאטן, כדי איהם מסדר צו זיין אין דעם נייעם 

שטאט: "גֹשֶׁן" על צד היותר טוב, און ממילא יענע "קבלת פנים" איז דאך נישט געווען מער ווי א 

אט דאך דעמאלט'ס געמוזט ארויס גיין אויף נעמען זיין טאטן, ווייל זיי נארמאל'ע זאך, ווייל יוסף הצדיק ה

זענען דאך ערשט דעמאלט'ס אָן געקומען קיין מצרים, און פונקט אזוי ווי א נארמאל'ע מענטש נעמט אויף 

שיין א גאסט אין שטעט'ל, האט דאך דעמאלט'ס יוסף הצדיק אויך געמוזט אויף נעמען זיין הייליגן טאטן 

 ב און איהם געבן וואס ער דארף.יעק

און ממילא וועגן דעם איז יענע "קבלת פנים" נאך נישט געווען גענוג א גרויסע ראי' פאר "יעקב אבינו" 

אז זיין זוהן יוסף הצדיק איז דאך טאקע באמת געבליבן אָן געבינדן אין דעם הייליגן מצוה פון: "כִבוד אָב 

אך דעמאלט'ס פארט געטראכט, אז מיין זוהן יוסף האט דאך נישט עוסק וָאֵם", ווייל יעקב אבינו האט ד

געווען אין די מצוה פון: "כִבוד אָב וָאֵם" פאר גאנצע צוויי און צוואנציג יאר ]וואס ער איז געווען אין 

 מצרים[, און ממילא אפשר האט מיין יוסף גאר פארגעסן וואס דאס מיינט מכבד זיין א טאטע.

אז דיין זוהן  –. ווען מען האט דערציילט פאר יעקב אבינו, אז: "הִמֵה בִנְךָ יוֹסֵף בָא אֵלֶיךָ" אבער יעצט.

יוסף וואס איז דאך שוין גאר גאר א גרויסער קעניג איבער דעם גאנצן לאנד מצרים קומט צו דיר, 

עם, ווייל ער האט דאך דעמאלט'ס.. האט דאך שוין יעקב אבינו באקומען גאר גאר א גרויסע "חיזוק" פון ד



 
 

שוין דעמאלט'ס פארשטאנען פון דעם אויף זיכער, אז יוסף הצדיק איז דאך טאקע באמת מקיים: "מִצְוַת 

 כִבוד אָב וָאֵם" ווי עס דארף צו זיין.

און אזוי אויך האט דאך שוין יעקב אבינו אויך פארשטאנען פון דעם, אז ער קען זיך דאך טאקע באמת 

ף זיין הייליגן זוהן "יוסף הצדיק" אז נאך זיין פטירה וועט ער טאקע איין האלטן זיין צו זאג פאר לאזן אוי

און איהם נישט באגראבן אין דעם טמא'נעם לאנד מצרים, נאר ער וועט איהם טאקע ארויף טראגן צו 

יוסף הצדיק איז דאך  אונזער הייליגן לאנד קיין: "אֶרֶץ יִשְרָאֵל", און וויבאלד יעקב אבינו האט געזעהן אז

איהם אזוי שטארק מכבד ביים לעבן, ממילא וועגן דעם האט יעקב אבינו געטראכט, אז אויב ער איז מיר 

אזוי שטארק מכבד "יעצט", דעמאלט'ס וועט ער דאך מיר זיכער אויך מכבד זיין נאך מיין פטירה, און ער 

 צוֹן" און מיר ארויף טראגן קיין: "אֶרֶץ יִשְרָאֵל".וועט דאך שוין דעמאלט'ס אויך זיכער אויס פירן מיין: "רָ 

און עס ווערט דאך שוין טאקע אויך קלאר גע'פסקנ'ט אין שולחן ערוך, אז: "מכבדו בחיים ומכבדו במותו" 

אז מען דארף דאך שטענדיג מכבד זיין דעם טאטן, סיי בשעת די טאטע לעבט נאך, און אפילו: "לאחר  –

 דעם טאטן דארף מען דאך איהם אויך מכבד זיין. מאה ועשרים שנה" פון

און נאך א זאך האט יעקב אבינו פארשטאנען פון דעם, און דאס איז דאך געווען, אז ווען ער וועט אוועק 

גיין פון די וועלט, וועט דאך דעמאלט'ס זיין א בחינה פון: "ברא מזכה אבא", ווייל וויבאלד זיין זוהן יוסף 

אויף פירן ערליך, ממילא וועגן דעם וועט דאך דאס זיין א זכות פאר איהם אויבן אין  הצדיק וועט זיך דאך

הימל, ווייל עס שטייט דאך שוין בפירוש אין חז"ל, אז א קינד האט דאך א זכות מזכה צו זיין זיין טאטן 

 וואס ער טוט. "טוֹבִים"מִצְוֹת ומַעֲשִים אויבן אין הימל דורך זיינע: 

ון דעם שטייט דאך שוין אין די ספרים הק', ווייל עס שטייט דאך שוין אויך אין די ספרים און נאך מער פ

הק', אז ווען א יודיש קינד טוט א געוויסע "מצוה" אדער א געוויסע "דבר טוב", דארף ער דאך שוין 

יעדע "דבר דעמאלט'ס ניט אמאל זאגן אז: "הריני עושה זאת לעילוי נשמת זקני או אבי או אמי", ווייל א 

טוב" וואס א יודיש קינד טוט, איז דאך אטאמאטיש א זכות פאר זיינע אלע הייליגע אבות הקדושים, ]און 

עס איז דא וואס זאגן אז דאס גייט נאר אָן ביז א עלטער זיידע, כך שמעתי[, אבער על כל פנים.. ווען יעקב 

אמת געבליבן געטריי פאר דער הייליגער אבינו האט געזעהן אז זיין זוהן יוסף הצדיק איז דאך טאקע ב

תורה הק' און ער איז דאך טאקע באמת מקיים די מצוה פון: כִבוד אָב וָאֵם", האט ער דאך דעמאלט'ס 

באקומען גאר גאר אסאך "כח" פון דעם, און גאר גאר אסאך "חיות" פון דעם, און גאר גאר אסאך 

 "חיזוק" פון דעם.

און ממילא וועגן דעם האט זיך יעקב אבינו  –טִתְחַזֵק יִשְרָאֵל וַטֵשֶׁב עַל הַםִחָה" און ממילא וועגן דעם: "וַ 

געשטארקט און זיך אויף געזעצט אויפן בעט, ווייל די גרעסטע חיזוק פאר א מענטש איז דאך, ווען ער איז 

אבער נישט סתם: "עוֹסְקִים בַתּוֹרָה ובְמִצְוֹת",  זוכה צו זעהן: "בָנִים ובְנֵי בָנִים עוֹסְקִים בַתּוֹרָה ובְמִצְוֹת",

נאר וואס גייען "על דרך ישראל סבא", און זוכה זיין צו זעהן: "בָנִים ובְנֵי בָנִים  –נאר: "עַל יִשְרָאֵל" 

זוק" פאר א מענטש, יִשְרָאֵל סָבָא" איז דאך שוין די גרעסטע "חי דֶרֶךְעוֹסְקִים בַתּוֹרָה ובְמִצְוֹת בֶאֶמֶת עַל 

ווייל וואס דארף דען א מענטש אויף דער וועלט אויב נישט די זכי' צו זעהן: "בָנִים ובְנֵי בָנִים עוֹסְקִים 

 יִשְרָאֵל סָבָא": דֶרֶךְבַתּוֹרָה ובְמִצְוֹת בֶאֶמֶת עַל 

וַטאֹמַר קָחֶם נָא אֵלַי וַאֲבָרֲכֵם: לכאורה דארף מען דאך  וַטאֹמֶר יוֹסֵף אֶל אָבִיו בָנַי הֵם אֲשֶׁר נָתַן לִי אֱלֹקִים בָזֶה

פארשטיין, אז פארוואס האט דא יוסף הצדיק געזאגט פאר זיין הייליגן טאטן יעקב אבינו אז דאס זענען 

אך מיינע קינדער: אֲשֶׁר נָתַן לִי אֱלֹקִים "בָזֶה"..?! וואס איז פשט פון דעם ווארט: "בָזֶה"..?! ער וואלט ד

וואס  –דא לכאורה נאר געדארפט זאגן דעם לשון אז דאס זענען מיינע קינדער: "אֲשֶׁר נָתַן לִי אֱלֹקִים" 

דער אייבערשטער האט מיר געגעבן, און פארטיג, פארוואס האט ער דא געזאגט פאר זיין הייליגן טאטן 

בָזֶה"..?! וואס איז געלעגן באהאלטן אין יעקב אבינו אז דאס זענען מיינע קינדער: אֲשֶׁר נָתַן לִי אֱלֹקִים "

 דעם ווארט: "בָזֶה"..?!



 
 

און רש"י הק' ענטפערט דאך שוין אויף דעם א פשוט'ע תירוץ, און דאס איז, אז די סיבה פארוואס יוסף 

הצדיק האט דא דערמאנט פאר זיין הייליגן טאטן יעקב אבינו די ווארט: "בָזֶה" איז, ווייל יוסף הצדיק האט 

אך דא געוויזן פאר זיין הייליגן טאטן יעקב אבינו א "שטר כתובה" און א "שטר אירוסין", און ממילא ד

דאס איז געווען די כוונה פון יוסף הצדיק מיט דעם ווארט: "בָזֶה", ווייל ער האט דאך געמיינט צו זאגן מיט 

מיט דעם "שטר כתובה", האט מיר  דעם פאר זיין הייליגן טאטן יעקב אבינו, אז דורך דעם "שטר אירוסין"

דער אייבערשטער באשאנקן מיט אזעלכע צוויי ליכטיגע קינדער, און זארג זיך נישט הייליגער טאטע, 

ווייל איך האב דאך כשר חתונה געהאט על פי הלכה, אבער לאמיר אביסל מער אריין קלערן אין דעם 

 איז געלעגן באהאלטן אין דעם ווארט: "בָזֶה"..?!גאנצן ענין דא, און לאמיר פראבירן צו זעהן וואס נאך 

און כדי צו פארשטיין דעם תירוץ דא, דארף מען דאך אבער קודם מקדים זיין א קשיא, ווייל רש"י זאגט 

דאך אונז שוין בפירוש אין די וואכעדיגע פרשה, אז ווען יעקב אבינו האט געזעהן אז עס גייט ארויס 

ון "אפרים", האט ער דעמאלט'ס גלייך פארלוירן זיין "רוח הקודש", און קומען "רשעים" פון "מנשה" א

ער האט זיי נישט געוואלט דעמאלט'ס בענטשן, און ער האט דאך טאקע דעמאלט'ס אויך גלייך געפרעגט 

פון וואו זענען ארויס געקומען די צוויי  –זיין זוהן יוסף, אז: "מהיכן יצאו אלו שאינן ראויין לברכה" 

 וואס זענען נישט ראוי געבענטש'ט צו ווערן..?! קינדער

אבער לויט דעם פשט פון רש"י, ווערט דאך אבער לכאורה שווער דא א מורא'דיגע קשיא, ווייל אויב דאס 

האט דא יעקב אבינו געזאגט פאר יוסף, דעמאלט'ס וואס איז געווען יוסף הצדיק'ס תירוץ אז: "בָנַי הֵם 

ם בָזֶה", וואס האט יוסף הצדיק געמיינט דא צו זאגן מיט די ווערטער: "בָנַי הֵם אֲשֶׁר נָתַן אֲשֶׁר נָתַן לִי אֱלֹקִי

לִי אֱלֹקִים בָזֶה"..?! און ווי אזוי האט ער געוואלט פאר ענטפער'ן די קשיא וואס זיין הייליגער טאטע יעקב 

 !האט איהם דא געפרעגט אז: "מהיכן יצאו אלו שאינן ראויין לברכה"..?

נאר מען קען דאס אפשר פאר ענטפער'ן אזוי, אז יוסף הצדיק האט דא געמיינט צו ענטפער'ן מיט דעם פאר 

זיין הייליגן טאטן יעקב אזוי, אז דו ביזט גערעכט טאקע אז דו זעהס'ט טאקע אז עס גייט טאקע ארויס 

יר האבן דאך ביידע געהאט קומען "רשעים" פון מיינע צוויי קינדער, אבער איין מינוט טאטע געטרייע, מ

געלערנט צוזאמען, אז מען דארף דאך נישט קוקען "וואס עס גייט זיין שפעטער", ווייל עס שטייט דאך 

שוין בפירוש אין דער הייליגער תורה הק' ביי די פרשה פון אברהם אבינו, אז ווען אברהם אבינו האט 

ס געגעבן ברויט מיט א קריגל וואסער, און ער אוועק געשיקט הגר פון זיין שטוב, האט ער איר דעמאלט'

האט איר דעמאלט'ס אוועק געשיקט צוזאמען מיט איר קינד ישמעאל, און שפעטער האט זיך אבער אויס 

גענוצט די גאנצע וואסער וואס עס איז געלעגן אין דעם קריגל, און הגר האט דאך דעמאלט'ס גלייך 

ונטער א בוים, און זי איז דאך דעמאלט'ס אוועק געגאנגען געגעבן א ווארף אוועק איר קינד ישמעאל א

ווייט פון דעם קינד, כדי נישט צו זעהן די צער פון איר קינד ישמעאל ווי אזוי ער גייט אויס פון דארשט, 

און זי האט זיך דעמאלט'ס אראפ געזעצט אויף דער ערד, און זי האט דאך דעמאלט'ס גלייך אָן געהויבן 

 ויינען פון גרויס צער.גאר שטארק צו ו

און די פסוק זאגט דאך אונז שוין טאקע דארטן קלאר בפירוש, אז: וַטִשְׁמַע אֱלֹקִים אֶת קוֹל הַמַעַר וגו' "כִי 

שָׁמַע אֱלֹקִים אֶל קוֹל הַמַעַר בַאֲשֶׁר הוא שָׁם", און רש"י הק' זאגט דאך אונז שוין בפירוש אויף דעם, אז ווען 

עהאלטן ביים אויס גיין, זענען דאך דעמאלט'ס גלייך געקומען מקטריגים און האבן מקטרג ישמעאל האט ג

געווען אויף ישמעאל, און זיי האבן דעמאלט'ס גע'טענה'עט פארן אייבערשטן, אז די קינדער וואס גייען 

פארוואס  ארויס קומען פון ישמעאל גייען דאך שפעטער הארגע'נען דיינע יודישע קינדער..?! און ממילא

גייסטו איהם יעצט מאכן א "נס" און איהם שיקן וואסער און איהם ראטעווען..?! זיינע קינדער גייען דאך 

 שפעטער הארגע'נען דיינע קינדער..?!

האט זיי אבער דעמאלט'ס דער אייבערשטער גע'ענטפערט, אז.. ניין, ענק זענען דאך בעצם בכלל נישט 

ט אזוי, ווייל מען רעכנט דאך נישט א מענטש לויט דאס וואס ער גייט גערעכט, ווייל עס גייט דאך ניש



 
 

", דעמאלט'ס גיי איך איהם שוין יעצט צַדִיקטוהן, נאר ווי אזוי ער איז "יעצט", און אויב ער איז יעצט א: "

 ראטעווען.

בערשטער האט דאך און דאס איז דאך טאקע אויך פשט פון די ווערטער: "בַאֲשֶׁר הוא שָׁם", ווייל דער איי

אז איך קוק דאך נאר וואס ער  –דא געזאגט פאר די מקטריגים, אז איך קוק דאך נאר: "בַאֲשֶׁר הוא שָׁם" 

", צַדִיקאיז "יעצט", און איך קוק דאך נישט וואס עס גייט זיין "שפעטער", און אויב ער איז יעצט א: "

 אן דבריו הק' של יוסף הצדיק לפני אביו.דעמאלט'ס גיי איך איהם שוין יעצט ראטעווען, עד כ

און ממילא דאס האט דא יוסף הצדיק גע'טענה'עט פאר זיין הייליגן טאטן יעקב אבינו, אז דו ביזט גערעכט 

 –טאקע אז עס גייט דאך טאקע שפעטער ארויס קומען "רשעים" פון מיינע צוויי קינדער, אבער: "אבא" 

תורה"..?! עס שטייט דאך שוין בפירוש אין דער הייליגער תורה אבער הייליגער טאטע: "לא כך כתוב ב

הק' ביי די מעשה פון הגר אז דער אייבערשטער האט דאך דעמאלט'ס "יא" געראטעוועט ישמעאל, ווייל 

דער אייבערשטער האט דאך דעמאלט'ס געזאגט פאר די מקטריגים אז ער קוקט דאך נישט אויף דאס וואס 

גייען טוהן "שפעטער", און ממילא אויב אזוי קענסטו דאך "יא" בענטשן "מנשה" די קינדער פון ישמעאל 

 –און "אפרים", ווייל יעצט זענען זיי דאך ביידע "צדיקים גמורים", און יעצט זענען זיי דאך: "בָנַי הֵם" 

ן זיי דאך אויך און יעצט זענען זיי דאך "מיינע קינדער", און פונקט אזוי ווי איך בין א "צדיק גמור", זענע

 "צדיקים גמורים", און ממילא וועגן דעם קענסטו זיי דאך יעצט "יא" בענטשן..?!

און חוץ פון דעם.. ]האט דא יוסף הצדיק גע'טענה'עט פאר זיין הייליגן טאטן יעקב אבינו, אז[ זיי זענען 

ן אליין געזאגט, אז: דאך די זעלבע הייליג ווי דיינע אלע אנדערע שבטים, אזוי ווי דו האסט דאך שוי

"אֶפְרַיִם ומְנַשֶה כִרְאובֵן וְשִׁמְעוֹן יִהְיו לִי", און ממילא וועגן דעם זאג איך דיר הייליגער טאטע, אז דו 

ווייל דער אייבערשטער האט דאך מיר  –קענסט דאך זיי "יא" בענטשן, ווייל: "אֲשֶׁר נָתַן לִי אֱלֹקִים" 

וואס זענען דאך פונקט אזוי הייליג ווי דיינע אלע  –ר וואס זענען דאך: "בָזֶה" געגעבן אזעלכע צוויי קינדע

 הייליגע צוועלעף שבטים.

און די ווארט: "בָזֶה" איז דאך בעצם צוזאם געשטעלט פון צוויי ווערטער, און די צוויי ווערטער זענען 

ווייל יא ר' יוד, יוסף הצדיק האט דא געמיינט מסביר צו זיין מיט דעם פאר זיין הייליגן דאך: "ב' זֶה", 

איז דאך  –אז די צוויי קינדער וואס איך האב, זענען דאך: "זֶה", און די ווארט: "זֶה"  –טאטן יעקב, אז: ב' 

פאר זיין הייליגן טאטן  טאקע אויך גימטריא: י"ב, ווייל יוסף הצדיק האט דאך דא געוואלט זאגן מיט דעם

אז די צוויי קינדער וואס דו זעהס'ט דא, זענען דאך די זעלבע גרויס ווי אלע  –יעקב, אז: "בָ.. זֶה" 

, און אויב מיינע קינדער זענען אזוי ערליך.. פונקט ווי זיינע אלע אנדערע ה"-שִׁבְטֵי יָ אנדערע: "י"ב 

 דאך דעמאלט'ס "יא" א ברכה., קומט זיך זיי ה"-"שִׁבְטֵי יָ צוועלעף: 

און איינמאל יעקב אבינו האט געהערט די ווערטער, האט ער דאך טאקע דעמאלט'ס גלייך מסכים געווען 

צו בענטשן די צוויי הייליגע קינדער פון יוסף "מנשה" און "אפרים", און ער האט זיך דאך טאקע 

אז "נעם זיי צו מיר"  –: "קָחֶם נָא אֵלַי וַאֲבָרֲכֵם" דעמאלט'ס גלייך אָן גערופן צו זיין זוהן יוסף הצדיק, אז

אין מיין "חלק", און איך וועל זיי טאקע יא בענטשן, ווייל זיי זענען דאך טאקע יעצט צוויי גרויסע 

צדיקים, און זיי זענען דאך טאקע יעצט יא ראוי געבענטש'ט צו ווערן, און יעקב אבינו האט דאך זיי טאקע 

 געבענטש'ט. דעמאלט'ס גלייך

און וויבאלד יוסף הצדיק האט דאך שוין דערמאנט פאר זיין הייליגן טאטן יעקב אז מנשה און אפרים זענען 

דאך טאקע "יא" ראוי לברכה, ווייל זיי זענען דאך יעצט ביידע "צדיקים גמורים" פונקט אזוי ווי "אלע 

יעקב אבינו גלייך דערמאנט פון זיינע  אנדערע שבטים", ממילא וועגן דעם האט זיך דאך טאקע דעמאלט'ס

וואס זענען דאך אויך אזוי הייליג ווי "מנשה" און "אפרים", און ער האט דאך  ה"-"שִׁבְטֵי יָ אלע אנדערע: 

טאקע דעמאלט'ס גלייך געטראכט צו זיך, אז איין מינוט, איך דארף דאך טאקע אויך בענטשן "מיינע אלע 

ה, ווייל זיי זענען דאך אויך אזוי הייליג ווי "מנשה" און "אפרים", און צוועלעף שבטים" פאר מיין פטיר



 
 

יעקב אבינו האט דאך טאקע דעמאלט'ס גלייך אזוי געטוהן, אזוי ווי מען זעהט דאך שוין טאקע קלאר אין 

די פסוקים שפעטער, אז גלייך נאך דעם וואס עס האט זיך גע'ענדיגט די פרשה פון בענטשן "מנשה" און 

 געהויבן די הייליגע פסוקים פון: "בִרְכַת  יַעֲקֹב": אָןים", האט זיך דאך טאקע דעמאלט'ס גלייך "אפר

מֵעוֹדִי עַד וַיְבָרֶךְ אֶת יוֹסֵף וַטאֹמַר הָאֱלֹקִים אֲשֶׁר הִתְהַלְכו אֲבֹתַי לְפָנָיו אַבְרָהָם וְיִצְחָק הָאֱלֹקִים הָרֹעֶה אֹתִי 

ז דאך שווער דא א מורא'דיגע קשיא, ווייל עס שטייט דאך דא אין פסוק, אז: "וַיְבָרֶךְ הַטוֹם הַזֶה: לכאורה אי

אז יעקב אבינו האט דא געבענטש'ט "יוסף הצדיק", אבער לכאורה שטימט דאך דאס נישט,  –אֶת יוֹסֵף" 

"יוסף  ווייל מיר געפונען דאך נישט בכלל אין די פסוקים דא אז יעקב אבינו האט געגעבן א ברכה פאר

הצדיק", און עס ווערט דאך בעצם בכלל נישט דערמאנט אין די פסוקים קיין שום ברכה וואס יעקב אבינו 

 –האט דא געבענטש'ט "יוסף הצדיק"..?! און ממילא פארוואס שטייט דא אין פסוק אז: "וַיְבָרֶךְ אֶת יוֹסֵף" 

ענטש'ט "יוסף הצדיק"..?! ער האט דאך און ממילא פארוואס שטייט דא אין פסוק אז יעקב אבינו האט געב

 איהם דא אפילו נישט געבענטש'ט..?!

נאר די תירוץ אויף דעם איז, אז יעקב אבינו האט דא יא געבענטש'ט "יוסף הצדיק", ווייל עס איז דאך 

געלעגן באהאלטן גאר א טיפע ברכה אין די ווערטער פון יעקב אבינו, ווייל יעקב אבינו האט דאך דא 

ט אויס לערנען פאר זיין זוהן יוסף הצדיק א מורא'דיגע יסוד איידער ער גייט אוועק פון די וועלט, געוואל

וואס דאס וועט דאך זיין פאר איהם די גרעסטע "ברכה", און דאס וועט דאך איהם אויך באגלייטן זיין 

 גאנצן לעבן.

והן יוסף הצדיק, אז דו זאלסט וויסן גערופן צו זיין ז אָןאון ממילא וועגן דעם האט זיך דא יעקב אבינו 

וואס  –אז דער זעלבע באשעפער: "אֲשֶׁר הִתְהַלְכו אֲבֹתַי לְפָנָיו אַבְרָהָם וְיִצְחָק"  –יוסך, אז: "הָאֱלֹקִים" 

, ]און מיר געפונען דאך שוין טאקע קלאר אין "תְּמִימות"מיינע עלטערן זענען געגאנגען פאר איהם מיט א: 

 "תְּמִימות"ון דער הייליגער תורה הק' אז די לשון: "הִתְהַלֶךְ" גייט דאך טאקע ארויף אויף: די פסוקים פ

כידוע, אזוי ווי עס שטייט דאך שוין טאקע בפירוש אין פסוק ביי אברהם אבינו, אז דער אייבערשטער 

הִתְהַלֵךְ לְפָנַי וֶהְיֵה תָמִים"[, און דער זעלבע האט דאך שוין דעמאלט'ס געזאגט פאר אברהם אבינו, אז: "

איז  –", איז: "הָאֱלֹקִים הָרֹעֶה אֹתִי מֵעוֹדִי עַד הַטוֹם הַזֶה" מִדַת "הַדִיןבאשעפער וואס האט מיר געפירט מיט: 

 עג.דער זעלבע באשעפער וואס האט מיר געפירט מיט באהאלטענ'ע: "חֲסָדִים וְרַחֲמִים" אלע מיינע ט

און יא מיין טייער קינד יוסף, דער אייבערשטער האט דאך מיר מיר געפירט אויף גאר א שיינעם וועג, 

ממש אזוי ווי א פאסטעך וואס פירט זיינע שעפעלעך אויף א געוויסע וועג, און די שעפעלעך ווילן דאך 

קליינע קלאפ מיט זיין  אבער דעמאלט'ס גיין אויף א אנדערע וועג, געבט זיי דעמאלט'ס דער פאסטעך א

שטעקן, כדי זיי צוריק צו שטעלן אויף די גלייכ'ע וועג, און יא מיין טייער קינד, מיט די סארט "הנהגה" 

 פירט זיך דער אייבערשטער מיט א יעדע מענטש ווי לאנג ער לעבט נאר.

", זאלסטו ת "הַדִיןמִדַ און ממילא אפילו ווען דו זעהס'ט אמאל אז דער אייבערשטער גייט מיט דיר מיט: 

זיך אבער נאך אלץ נישט פארלירן, נאר דו זאלסט שטענדיג געדענקען אין א יעדן מצב, אז טיף 

אינעווייניג אין די וועגן פון דעם אייבערשטן ליגט דאך אבער שטענדיג באהאלטן גאר גאר גרויסע: 

 "חֲסָדִים וְרַחֲמִים".

ס יעקב אבינו האט דא געבענטש'ט "יוסף הצדיק", ווייל יעקב און ממילא דאס איז געווען די "ברכה" ווא

אבינו האט דאך איהם דא אויס געזאגט די סוד פון דעם לעבן, און יעקב אבינו האט דאך דא געזאגט פאר 

י זיין טייער קינד יוסף הצדיק, אז וויסן זאלסטו מיין טייער קינד יוסף, אז: "הָאֱלֹקִים" אֲשֶׁר הִתְהַלְכו אֲבֹתַ 

אז דער זעלבע באשעפער וואס מיינע עלטערן זענען שטענדיג געגאנגען פאר איהם  –לְפָנָיו אַבְרָהָם וְיִצְחָק 

", איז דאך דער זעלב'ער: "הָאֱלֹקִים" מִדַת "הַדִיןאפילו ווען ער איז געגאנגען מיט זיי: בְ  "תְּמִימות"מיט א: 

וואס פירט דאך מיר  –עֶה אֹתִי מֵעוֹדִי עַד הַטוֹם הַזֶה" איז דאך דער זעלב'ער באשעפער וואס: "הָרֹ  –

שטענדיג אויף א גוט'ן וועג, און יא מיין טייער קינד יוסף, דער אייבערשטער איז דאך ממש אזוי ווי א 



 
 

"פאסטעך" וואס פירט זיינע שאף אויף א געוויסע וועג, און די שאף קענען דאך נישט אלעמאל פארשטיין 

פאסטעך טוט פונקט אזוי און אזוי, אבער א קלוגע מענטש וואס קוקט זיך צו פון די זייט.. פארוואס די 

פארשטייט דאך שוין אבער זייער גוט פון זיך אליין, אז אלעס וואס די פאסטעך טוט פאר זיינע שאף איז 

ר שטארק ליב זיינע טייערע דאך אין אמת'ן: "כָל כֺלוֹ חֲסָדִים וְרַחֲמִים", ווייל די פאסטעך האט דאך גאר גא

 באליבט'ע שאף.

און ממילא דאס איז געווען די ברכה וואס "יעקב אבינו" האט דא אָן געוואונטשן פאר זיין זוהן "יוסף 

הצדיק" איידער זיין פטירה, אז דו זאלסט וויסן מיין טייער קינד יוסף דעם גרויסן סוד, אז אלע וועגן פון 

ן אמת'ן: "כָל כֺלוֹ חֲסָדִים וְרַחֲמִים גְדוֹלִים מֵאֵת הַבוֹרֵא יִתְבָרַךְ שְׁמוֹ", און דעם אייבערשטן זענען דאך אי

יעקב אבינו האט דאך שוין דא קלאר געזאגט פאר זיין זוהן יוסף, אז איך בין דיר מגלה דעם גרויסן סוד אז 

וֹ חֲסָדִים וְרַחֲמִים", און אויב דו וואס דער אייבערשטער טוט מיט א מענטש איז דאך אין אמת'ן: "כָל כֺל

וועסט דאס גוט אריין נעמען אין קאפ, וועסטו דאך זיין דעמאלט'ס א געבענטשט'ע מענטש און דו וועסט 

 "כֹל יְמֵי חַטֶיךָ":דאך דעמאלט'ס האבן א גליקלעך לעבן: 

אֵת אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית הַטָמִים.. הִקָבְצו וְשִׁמְעו בְנֵי וַטִקְרָא יַעֲקֹב אֶל בָנָיו וַטאֹמֶר הֵאָסְפו וְאַגִידָה לָכֶם 

יַעֲקֹב וְשִׁמְעו אֶל יִשְרָאֵל אֲבִיכֶם: דער גרויסער הייליגער צדיק "יעקב אבינו" האט דא גערופן זיינע 

אמען, און האלט'ס ענק: נעמט ענק צוז –קינדער, און ער האט דאך זיי דא געזאגט אזוי, אז: "הֵאָסְפו" 

ווייל איך וועל  –אַחֲדות כְאִישׁ אֶחָד בְלֵב אֶחָד", און עטץ ווייסט'ס פארוואס..?! ווייל: "וְאַגִידָה לָכֶם" "בְ 

אז דאס וועט דאך זיין די זאך וואס  –ענק אויס זאגן א סוד, אז: "אֵת אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית הַטָמִים" 

 גלייך פאר משיח וועט קומען. –פן צו אייך: "בְאַחֲרִית הַטָמִים" וועט רו

ווייל די ענין פון: "אַחֲדות" וועט דאך זיין די זאך וואס מען וועט פארלאנגען פון די יודישע קינדער: 

זאג אייך  "בְאַחֲרִית הַטָמִים", און ממילא וועגן דעם האט דא יעקב אבינו געזאגט פאר זיינע קינדער, אז איך

שוין יעצט אויס דעם סוד אז די ענין פון: "אַחֲדות" וועט זיין די זאך וואס: "אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית 

וואס וועט רופן צו אייך: "בעקבתא דמשיחא", ווייל גלייך פאר משיח וועט קומען, וועט דאך  –הַטָמִים" 

ת כְאִישׁ אֶחָד בְלֵב אֶחָד", אזוי ווי עס שטייט דאך שוין טאקע אַחֲדודעמאלט'ס כלל ישראל מוזן זיין: "בְ 

בפירוש אין חז"ל, אז משיח וועט דאך נאר קענען קומען ווען עס וועט זיין "אהבת חינם" און: "אַחֲדות" 

 צווישן יודישע קינדער.

ענק ווייסן שוין דעם און ממילא וועגן דעם האט דא יעקב אבינו געזאגט פאר זיינע קינדער, אז יעצט אז 

סוד אז די ענין פון: "הֵאָסְפו" וועט מען פארלאנגען פון ענק פאר משיח וועט קומען, ממילא אויב אזוי.. 

אז ענק קענען זיך דאך שוין  –האב איך פאר ענק גאר גאר א גוטע עצה, און מיין עצה איז, אז: "הִקָבְצו" 

ר מאכן אז די יודישע קינדער האלטן זיך דאך טאקע שטענדיג "יעצט" צוזאמען נעמען אינאיינעם און זיכע

אַחֲדות כְאִישׁ אֶחָד בְלֵב אֶחָד", ווייל דאס וועט דאך זיין די זאך וואס מען וועט פארלאנגען פון צוזאמען: "בְ 

נק גלייך פאר ווייל דאס וועט דאך זיין די זאך וואס מען וועט פארלאנגען פון ע –ענק: "בְאַחֲרִית הַטָמִים" 

משיח וועט קומען, און ממילא פארוואס זאלט עטץ דעמאלט'ס ווארטן ביז דעמאלט'ס..?! טוט'ס דאס שוין 

 אַחֲדות"."יעצט", און ווערט'ס אלע שוין יעצט: "בְ 

אס די און הערט'ס מיר אויס, ווייל ענק זענען דאך קינדער פון: "יַעֲקֹב", וו –און: וְשִׁמְעו בְנֵי "יַעֲקֹב" 

ווארט: "יַעֲקֹב" איז דאך בעצם צוזאם געשטעלט פון צוויי ווערטער, און די צוויי ווערטער זענען דאך: 

"עֵקֶב יו"ד", און מיר ווייסן דאך שוין אלע אויך זייער גוט, אז די יסוד פון א יודיש קינד איז דאך: "וְאָהַבְתָּ 

חבר אזוי ווי דיר אליין, און דאס מיינט דאך צו זאגן אין אז דו זאלסט ליב האבן דיין  –לְרֵעֲךָ כָמוֹךָ" 

אז וואס דו ווילס'ט נישט אז מען זאל טוהן  –אנדערע ווערטער, אז: "ומה דעלך סאני לחברך לא תעביד" 

און דאס איז דאך די  –פאר דיר, זאלסטו נישט טוהן פאר דיין חבר, און דאס איז דאך די: "עֵקֶב יו"ד" 

 ש קינד, נישט וויי צו טוהן קיין שום יוד.יסוד פון א יודי



 
 

אז קודם דארפט איר דאך  –און ממילא וועגן דעם האט זיי דא יעקב אבינו געזאגט, אז קודם: "וְשִׁמְעו" 

אז קודם דארפט איר דאך דאס דער הערן ווי א יסוד פון א יוד, ווייל די  –דאס דער הערן ווי: בְנֵי "יַעֲקֹב" 

ז דאס איז דאך די שליסל וואס האט געהאלטן גאנץ כלל ישראל דורך אויס אירע אלע מציאות איז דאך, א

אַחֲדות", אָן קיין שום פירוד לבבות, און דאס מוזט גלות'ן, אז מען האט זיך דאך שטענדיג געהאלטן: "בְ 

איז דאך: "זה כלל גדול איר דאך אלע אריין נעמען אין קאפ, ווייל די ענין פון: "וְאָהַבְתָּ לְרֵעֲךָ כָמוֹךָ" 

ווייל די ענין פון: "וְאָהַבְתָּ לְרֵעֲךָ כָמוֹךָ" איז דאך כולל די גאנצע תורה, און ממילא קודם מוזן  –בתורה" 

ענק דאך דער הערן, אז די ענין פון: "הֵאָסְפו און "הִקָבְצו" איז דאך א יסוד אין "יודיש'קייט", און אָן דעם 

קענען ארויס גיין פון ענקערע גלות'ן, סיי פון דעם "גלות מצרים", און סיי פון וועלן ענק דאך נישט 

 ענקערע אלע אנדערע גלות'ן.

און איינמאל ענק האבן שוין דער הערט דעם געדאנק אז די ענין פון: "הֵאָסְפו און "הִקָבְצו" איז דאך א 

דעמאלט'ס קענט איר דאך שוין אינזין  –אֵל" אֲבִיכֶם יסוד אין "יודיש'קייט", דעמאלט'ס: וְשִׁמְעו אֶל "יִשְרָ 

האבן דעם פשוט'ן כוונה פון דעם מצוה, וואס דאס איז דאך, די ענין פון: "יִשְרָאֵל", און די ווארט: 

ֲעֲשוֹת לֲ שְרָאֵל יֲ איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות: " –"יִשְרָאֵל"  : צו מאכן א –" בַשָמַיִםשֲ  בִינואֲ  צוֹןר 

פארן הייליגן באשעפער, און יא מיינע טייערע קינדער, איינמאל ענק האבן שוין דער הערט  נַחַת רוחַ""

דעם געדאנק אז די ענין פון: "הֵאָסְפו און "הִקָבְצו" איז דאך א יסוד אין "יודיש'קייט", דעמאלט'ס קענען 

 אָבִינו צוֹןרְ ס דאס איז דאך: "לַעֲשוֹת ענק דאך שוין אינזין האבן די פשוט'ע כוונה פון די מצוה ווא

 ".שֶׁבַשָמַיִם

אבער די ערשטע זאך דארפן ענק דאך אבער קודם וויסן זייער קלאר, אז די ענין פון: "אַחֲדות" איז דאך 

די יסוד פון "כלל ישראל", און נאר מיט דעם ענין פון: "אַחֲדות" וועלן ענק קענען זוכה זיין מקבל צו זיין 

 ."דעם: "מֶלֶךְ הַםָשִׁיחַ 

און אדער קען מען טייטש'ן א אנדערע פשט אויף די פסוק פון: "הֵאָסְפו וְאַגִידָה לָכֶם" וגו', און דאס איז 

אז  –אז די ענין פון "התאספות"  –אז יעקב אבינו האט דא געזאגט פאר זיינע קינדער, אז: "הֵאָסְפו"  דאך,

וועט דאך ענק נאך אפילו אויך  –ועט דאך ענק נאך אפילו אויך: "וְאַגִידָה לָכֶם" די ענין פון: "אַחֲדות", ו

, ווייל די לשון: "וְאַגִידָה" איז "גְאולָה שְׁלֵמָה"צו די גרויסע:  –"צו שלעפן" צו דעם: "בְאַחֲרִית הַטָמִים" 

מש אזוי ווי די לשון וואס עס ווערט דאך דאך א לשון פון "ציען" כידוע, און די לשון: "וְאַגִידָה" איז דאך מ

אז עס איז אזוי ווי מען ציט אראפ מחיצות  –שוין געברענגט כמה וכמה פעמים אין די גמרא: "גוד אסיק" 

אז נעמט'ס ענק  –כידוע, און ממילא דאס האט דא יעקב אבינו געזאגט פאר זיינע קינדער, אז: "הֵאָסְפו" 

ווייל דאס וועט  –אַחֲדות כְאִישׁ אֶחָד בְלֵב אֶחָד", ווייל דאס: "וְאַגִידָה לָכֶם" צוזאמען, און האלט'ס ענק: "בְ 

 ."גְאולָה שְׁלֵמָה"צו די גרויסע:  –דאך ענק נאר "צו ציען" צו: "אֵת אֲשֶׁר יִקְרָא אֶתְכֶם בְאַחֲרִית הַטָמִים" 

אַחֲדות", און נישט וויי טוהן א צווייטן, ווייל יא טייערע יודן, אויב מיר וועלן זיך אלע האלטן: "בְ 

, און מיר וועלן דאך שוין דעמאלט'ס ענדליך קענען "גְאולָה שְׁלֵמָה"דעמאלט'ס וועט דאס דער נעטער'ן די: 

זוכה זיין ארויס צו גיין פון דעם שווער'ן ביטער'ן גלות וואו מיר געפונען זיך דאך שוין ליידער צענדליגע 

, און בכלל.. ווי מעג מען דען וויי טוהן א יודיש קינד און דורך דעם אפ האלטן די גרויסע: טויזנט'ער יארן

מיט דיין וויי טוהן א צווייטן  –דו ביזט דאך: "חב לאחריני"  "גְאולָה שְׁלֵמָה" פון גאנץ "כלל ישראל"..?!

האלט דאך אפ די גרויסע: מאכסטו דאך שאדן פאר גאנץ "כלל ישראל", ווייל דיין וויי טוהן א צווייטן 

 "גְאולָה שְׁלֵמָה" פון גאנץ "כלל ישראל" פון קומען.

אבער ווען יודישע קינדער זענען זיך יא נוהג כבוד איינער מיטן צווייטן, און עס הערשט טאקע א אמת'ע: 

גרעסטע ישועות  אַהֲבַת יִשְרָאֵל" צווישן די יודישע קינדער, דעמאלט'ס קען מען דאך שוין צו קומען צו די"

אַהֲבַת יִשְרָאֵל" און מיט די כח פון: "אַחֲדות" קען "און השפעות טובות מן השמים, ווייל מיט די כח פון: 

מען דאך שוין צו קומען צו אלעס, און דורך דעם קען מען דאך אפילו אויך זוכה זיין צו ברענגען: "מָשִׁיחַ 



 
 

וין קלאר בפירוש, אז די צווייטע בית המקדש איז דאך נאר חרוב צִדְקֵינו", ווייל חז"ל זאגן דאך אונז ש

ווייל מען האט זיך  –געווארן וועגן איין איינציגע סיבה, און דאס איז דאך געווען, וועגן "שנאת חינם" 

פיינט געהאט איינער דעם צווייטן, און וויבאלד מען האט זיך ארום געקריגט איינער מיטן צווייטן, און יא 

ע יודן, דאס.. האט פארטריבן די הייליגע שכינה הק' פון דעם הייליגן בית המקדש, און מיר דארפן טייער

דאך דאס פארעכטן, און עס ליגט דאך א הייליגע "פליכט" אויף אונז דאס צו פארעכטן ווי שנעלער און 

 צוריק ברענגען די הייליגע שכינה הק' צו איר וואוין ארט.

אַחֲדות כְאִישׁ אֶחָד בְלֵב אֶחָד", און א יעדער איינער וועט דאך זיין אינאיינעם: "בְ  און ווען מיר וועלן אלע

נאר שטענדיג זוכן ווי אזוי ער קען א "טובה" טוהן פאר זיין חבר, דעמאלט'ס.. וועלן מיר דאך שוין טאקע 

ר געפונען זיך דאך נאך אלע זוכה זיין אויס געלייזט צו ווערן פון דעם שווער'ן ביטער'ן גלות וואו מי

"מִזִיו ליידער יעצט, און מיר וועלן דאך שוין דעמאלט'ס אלע קענען זוכה זיין נאך אמאל נהנה צו זיין: 

 .הַשְכִינָה"

וועלן מיר דאך שוין טאקע אלע בקרוב ממש זוכה זיין צו די "אַחֲדות" און אין דעם גרויסן זכות פון: 

און מיר זאגן דאך שוין טאקע אלע א יעדן שבת מברכים ביי ראש חודש  גרויסע: "גְאולָה שְׁלֵמָה",

בענטשן, און מיר דערמאנען זיך דאך דעמאלט'ס אלע אליין, און מיר זאגן דאך דעמאלט'ס אלע אליין צו 

ר וועט אז דו ווייסט ווען דער אייבערשטע –אונזערע נשמות, אז דו ווייסט ווען: "הוא יִגְאַל אוֹתָנו בְקָרוֹב" 

און  –אונז שוין אויס לייזן פון דעם שווער'ן ביטער'ן גלות..?! און: "וִיקַבֵץ נִדָחֵינו מֵאַרְבַע כַנְפוֹת הָאָרֶץ" 

דו ווייסט ווען דער אייבערשטער וועט שוין צוזאמען נעמען גאנץ כלל ישראל פון וואו זיי זענען און זיי 

 אהיים נעמען..?!

דאס  –יז, אז דאס וועט דאך נאר פאסירן ווען עס וועט זיין: "חֲבֵרִים כָל יִשְרָאֵל" די תירוץ אויף דעם א

וועט דאך נאר פאסירן ווען אלע יודישע קינדער וועלן זיך שוין ליב האבן איינער דעם צווייטן מיט א 

איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות:  –קָרוֹב" בֲ וֹתָנו אגְאַל יֲ וא האַהֲבַת יִשְרָאֵל", און די ווערטער: ""אמת'ע: 

פיינט שאפט און קריגעריי, ווייל יא ר' יוד, דו האלטס'ט דאך און איין פרעגן ווען עס וועט שוין  –"אֵיבָה" 

 קָרוֹב"..?! יא..?!בֲ וֹתָנו אגְאַל יֲ וא הזיין דעם: "

וועק נעמען פון אונזערע די תירוץ אויף דעם איז, אז דאס וועט דאך נאר געשעהן ווען מיר וועלן אלע א

הערצער אלע "פיינט שאפט" און אלע "קריגעריי" און אלע "מחלוקת'ן" אויף אנדערע יודן, ווייל נאר 

ה "אֶחָד", ווייל ווען מיר וועלן -ד יהובוֹכְ  לותתְגַ הִ "דעמאלט'ס" וועלן מיר אלע קענען זוכה זיין צו זעהן: בְ 

אֶחָד בְלֵב אֶחָד", דעמאלט'ס וועלן מיר דאך אלע קענען זוכה זיין צו דער  אַחֲדות כְאִישׁזיך אלע האלטן: "בְ 

ה אֶחָד ושְׁמוֹ אֶחָד", ווייל: "בשביל -לעבן די צייט וואס עס וועט דעמאלט'ס זיין: "בַטוֹם הַהוא יִהְיֶה יהו

 שנאת חינם חרב הבית", און: "ובשביל אהבת חינם יבנה הבית".

און לאמיר טאקע אלע ווייטער בעטן דעם הייליגן באשעפער אז עס זאל דאך שוין  –ן" און: "וְנאֹמַר אָמֵ 

 – י עוֹד"וְאַפְסִ  אֲנִי"טאקע אזוי זיין, און מיר זאלן דאך שוין טאקע אלע זוכה זיין אוועק צו ווארפן דעם: 

פון אונזערע הערצער, און מיר זאלן דאך שוין טאקע אלע זוכה זיין אוועק צו ווארפן דעם: "איך מיך זיך" 

און מיר זאלן דאך שוין טאקע אלע אָן הייבן צו טראכטן אביסעל'ע פון א צווייטנ'ס געפילן, און מיר זאלן 

זיך דאך שוין טאקע אלע אָן הייבן וויסנ'דיג צו מאכן פון א צווייטנ'ס געפילן, ווייל דעמאלט'ס וועלן מיר 

, און צו: "בִיאַת מָשִׁיחַ צִדְקֵינו", און "גְאולָה שְׁלֵמָה"גרויסע: דאך שוין טאקע אלע קענען זוכה זיין צו די 

 :הַשְלִישִׁי בִמְהֵרָה בְיָמֵינו"צו דעם: "בִנְיַן בֵית הַםִקְדָשׁ 

דאך שוין געברענגט אין גור אַרְיֵה יְהודָה מִחֶרֶף בְנִי עָלִיתָ כָרַע רָבַץ כְאַרְיֵה וכְלָבִיא מִי יְקִימֶמו: עס ווערט 

חז"ל, אז די סיבה פארוואס יעקב אבינו האט אזוי אויס געלויבט "יהודה" איז געווען, ווייל יהודה האט זיך 

דאך נישט פארלוירן ביי די מעשה פון תמר, נאר פארקערט, ער האט דאס דעמאלט'ס גאר אויס גענוצט 

, אז אפילו אויב ער האט געהאט אמאל א דורך פאר א "עליה", ווייל יהודה האט דאך שוין פארשטאנען



 
 

פאל, ווערט דאך נאך נישט דעמאלט'ס וועגן דעם "עק וועלט", נאר ער האט זיך דעמאלט'ס גלייך מודה 

געווען, און ער האט דאך שוין דעמאלט'ס גלייך געזאגט אז: "צָדְקָה מִםֶמִי" וגו', ווייל יהודה האט דאך שוין 

י זיך, אז אפילו אויב איך האב געהאט אמאל א דורך פאל, קען איך דאך אבער נאך גאנץ גוט געוואוסט בי

אלץ אָן גיין ווייטער, און דאס איז געווען זיין גרויס'קייט, אז ער האט געקענט ארויס זאגן פון זיין מויל די 

 אז דו ביזט גערעכט. –ווערטער: "צָדְקָה מִםֶמִי" וגו' 

יהודה צו גע'גליכן צו א "לייב", ווייל ער האט געהאט די: מִדַת "הַגְבורָה" אזוי און וועגן דעם טאקע ווערט 

ווי א "לייב", און ער האט פארשטאנען, אז אפילו ווען א מענטש האט אמאל א דורך פאל, ווערט נאך 

דעם נישט וועגן דעם עק וועלט, נאר פארקערט, פון דעם דורך פאל וועל איך "נתעלה" ווערן, און פון 

 דורך פאל וועל איך מיר דער הייבן נאך העכער צום הייליגן באשעפער.

ווייל די ספרים הק' לערנען דאך אונז שוין, אז אויב א מענטש האט געהאט אמאל א שטארקע "ירידה" אין 

עבודת השם יתברך, זאל ער דעמאלט'ס וויסן, אז דאס איז א סימן אז עס ווארט איהם יעצט אפ גאר גאר 

יסע עליה אין עבודת השם יתברך, און ער גייט זיך בעזרת השם יתברך צוריק אויף הייבן, און די א גרו

גאנצע זאך דא איז דאך פשוט געווען א: "ירידה לצורך עליה", ווייל א "דורך פאל" קומט דאך נאר צו א 

טראכטן, אז  מענטש כדי איהם שטערקער צו מאכן, און ממילא וועגן דעם דארף דאך א מענטש שטענדיג

איך דער שרעק זיך נישט פון מיין "דורך פאל", נאר פארקערט, איך שטארק זיך ווי א לייב, און איך גיי 

אָן ווייטער, און דאס איז געווען די: מִדַת "הַגְבורָה" פון יהודה, אז ער האט זיך געקענט שטארקן נאך א 

 "דורך פאל".

אז אפילו אויב עס איז געשעהן אמאל  –און ממילא דאס זאגט אונז דא דער הייליגער תורה הק', אז: "גור" 

עפעס א "דורך פאל", ]ווייל די לשון פון: "גור" איז דאך א לשון פון "צייט ווייליג"[, אפילו אזוי: "אַרְיֵה 

רק ווי א "לייב" אזוי ווי דער שטארק'ער אפילו אזוי וועל איך אבער נאך אלץ בלייבן שטא –יְהודָה" 

און פון א דורך פאל פון "מכירת יוסף" ]וואס די  –קעניג "יהודה" און זיך נישט פארלירן, און: "מִחֶרֶף" 

טאקע  –שבטים האבן דאך דערביי געזאגט דעם לשון: "טָרֹף טֹרַף" יוֹסֵף[.. טאקע פון דעם: "בְנִי עָלִיתָ" 

 ויף בויען מיין "עליה" און זיך נישט פארלירן פון דעם.פון דעם וועל איך א

איי פארוואס טאקע..?! וואס הייסט אז איך וועל זיך אויף בויען דורך א "דורך פאל"..?! נאר די תירוץ 

אז  –אויף דעם איז, ווייל די יסוד וואס א יודיש קינד דארף דאך שטענדיג וויסן איז דאך, אז: "כָרַע" 

האלט איך זיך דאך אבער נאך אלץ  –פאל.. איז דאך אבער נאך אלץ: "רָבַץ כְאַרְיֵה"  אפילו ווען איך

שטארק ווי א "לייב" זיך נישט צו פארלירן, און יא טייערע יודן, דאס איז געווען די "שיינ'קייט" פון 

ווי א  "יהודה", אז אפילו אויב איך האב געהאט אמאל א "דורך פאל", שטארק איך זיך אבער נאך אלץ

 "לייב" כדי נישט אונטער צו ברעכן און אויף געבן.

און דאס איז דאך טאקע אויך געווען די סיבה פארוואס יעקב אבינו האט דא געזאגט אויף "יהודה", אז: 

אז אלע דיינע ברודער'ס וועלן דיר אויס לויבן, ווייל דאס איז דאך די גרעסטע  –"יְהודָה אַתָּה יוֹדוךָ אַחֶיךָ" 

ויב וואס עס איז שייך אויף דער וועלט, אז א מענטש האלט זיך שטארק ווי א "לייב" אין א יעדע סארט ל

מצב וואו ער זאל זיך נאר געפונען, און דאס איז דאך די שענסט'ע זאך אויף דער וועלט, אז א יודיש קינד 

 ": ךְ שְׁמוֹלַעֲבוֹדָתוֹ יִתְבָרַ נוצט אויס זיין "דורך פאל" וואס ער האט געהאט: "

זְבולֺן לְחוֹף יַםִים יִשְׁכֹן וְהוא לְחוֹף אֳנִטוֹת וְיַרְכָתוֹ עַל צִידֹן: רש"י הק' איז אונז מסביר דא, אז "שבט 

יששכר" זענען געזעצן און געלערנט דער הייליגער תורה הק', און "שבט זבולון" פלעגן ארבעטן ביי דעם 

אר "שבט יששכר" וואס זענען געזעצן און געלערנט דער הייליגער גרויסן טייך און ברענגען צו עסן פ

תורה הק', אזוי ווי רש"י הק' זאגט דאך אונז שוין טאקע קלאר דא בלשון קדשו, אז: "זבולון עוסק 

אז "שבט זבולון" זענען דאך אלעמאל געווען באשעפטיגט מיט איין האנדלען סחורה, און  –בפרקמטיא" 

האבן זיי  –י האבן פארדינט פון דעם, האבן זיי: "וממציא מזון לשבט יששכר" מיט די געלט וואס זי



 
 

געשפייזט גאנץ "שבט יששכר" וואס זענען געזעצן: "בְאָהֳלָה שֶׁל תּוֹרָה" א גאנץ לעבן, און דורך דעם 

וואס "שבט זבולון" האט געשפייזט "שבט יששכר", איז דאך אויס געקומען, אז גאנץ "שבט יששכר" 

ט געקענט זיצן און לערנען דער הייליגער תורה הק' אָן קיין שום "דאגת הפרנסה", ווייל "שבט זבולון" הא

 האט דאך שוין גע'דאגה'עט פאר זיי אז זיי זאלן האבן צו עסן.

און עס קומט דאך אויס פון דעם א מורא'דיגע זאך, ווייל עס קומט דאך אויס פון דעם, אז די זכות פון די: 

הַתּוֹרָה" וואס "יששכר" האט געלערנט, איז דאך בעצם געווען די זכות פון "זבולון", ווייל אויב  "לִםוד

"שבט זבולון" וואלטן נישט גע'ארבעט שווער צו ברענגען פרנסה, וואלט דאך דעמאלט'ס "שבט יששכר" 

לט'ס געדארפט טראגן נישט געקענט זיצן און לערנען דער הייליגער תורה הק', ווייל זיי וואלטן דאך דעמא

די "דאגת הפרנסה" און גיין זוכן א וועג ווי אזוי זיך צו קענען שפייזן, און ממילא קומט דאך אויס פון 

דעם, אז די זכות פון די תורה וואס "שבט יששכר" האט געלערנט, איז דאך נאר געווען א דאנק "שבט 

 זבולון" וואס האט זיי אלעס גע'דאגה'עט.

דאך אבער דא ארויס ברענגען נאך א נקודה, ווייל מען דארף דאך דא אויך ארויס אבער מען דארף 

ברענגען, אז חוץ פון דעם וואס "שבט זבולון" האט פארמאגט די געוואלדיגע גרויסע זכי' אז ער איז א: 

"מחזיק מקום תורה", איז ער דאך אויך געווען א: "שליח מן השמים" צו שפייזן גאנץ: "שבט יששכר" 

ן געבן צו עסן פאר יודישע קינדער, און ממילא קומט דאך אויס פון דעם, אז "שבט זבולון" האט דא או

 זוכה געווען צו צוויי גרויסע געוואלדיגע זאכן:

 ( אז ער האט געהאט די זכי' צו זיין א: "מחזיק מקום תורה".1

 עסן פאר יודישע קינדער". ( אז ער האט געהאט די זכי' צו זיין א: "שליח מן השמים" צו "ברענגען2

און ממילא עס איז דא פשוט מקיום געווארן אויף "שבט זבולון" דעם פסוק וואס עס שטייט אין משלי 

)קפיטל ל"א פסוק כ"ו(, אז: "וְתוֹרַת חֶסֶד עַל לְשׁוֹנָה", ווייל "שבט זבולון" האט דאך שוין פארמאגט 

י: "זכות של חסד" צו "שפייזן יודישע קינדער", ווייל ביידע זאכן, סיי די: "זכות התורה", און סיי ד

איינער וואס איז א: "מחזיק מקום תורה", איז דאך דעמאלט'ס זוכה צו ביידע זכותים, סיי א זכות פון: 

 "החזקת התורה", און זיי א: "זכות של חסד" פון "געבן צו עסן פאר יודישע קינדער".

וען א: "שליח מן השמים" צו שפייזן "שבט יששכר" איז דאך שוין און דער ענין אז "שבט זבולון" איז געו

טאקע אויך מרומז אין דעם פסוק פון: "זְבולֺן לְחוֹף יַםִים יִשְׁכֹן" וגו', ווייל די ראשי תיבות פון די 

ד, חוץ פון דעם איז דאך טאקע אויך גימטריא: "זָן", ווייל יא ר' יו –שְׁכֹן" יֲ םִים יֲ חוֹף לֲ בולֺן זֲ ווערטער: "

וואס "שבט זבולון" האט געהאט דעם גרויסן: "זכות התורה" פון "שבט יששכר", האבן זיי דאך נאך אויך 

געהאט דעם גרויסן: "זכות של חסד" פון "שפייזן יודישע קינדער", וואס מיר קענען זיך דאך בעצם בכלל 

 ":ל הַקָדוֹשׁ בָרוךְ הואשֶׁ יו פָ ר כַ צונישט פָאר שטעלן וואס דאס מיינט געבן צו עסן פאר א: "יְ 

יִשָשכָר חֲמֹר גָרֶם רֹבֵץ בֵין הַםִשְׁפְתָיִם: עס ווערט דאך שוין געברענגט אין די ראשונים, אז ווען מען זעהט 

אין דער הייליגער תורה הק' אז די תרגום טייטש'ט נישט אפ די פסוק אויף דעם פשוט'ן פשט, נאר ער 

פ די פסוק על דרך דרוש, מיינט דאך דאס דעמאלט'ס אז די פסוקים זענען דעמאלט'ס גאר גאר טייטש'ט א

הויעכ'ע פסוקים, און די פשטים וואס מען טייטש'ט אריין דעמאלט'ס אין די פסוקים, זענען דאך טאקע 

דארף דעמאלט'ס ממש פשוט פשט, אבער על כל פנים.. ווען מען זעהט אזעלכע הויעכ'ע טיפע פסוקים, 

אֵשׁ קוֹדֶשׁ מען דאך דעמאלט'ס גוט געדענקען, אז די גאנצע: "בִרְכַת  יַעֲקֹב" איז דאך אין אמת'ן: "כָל כֺלוֹ 

", און מיר קענען דאך בעצם בכלל נישט האבן קיין שום השגה אין דעם, אבער אויף אזוי פיל ה-שַׁלְהֶבֶת יָ 

סוק פון: "יִשָשכָר חֲמֹר גָרֶם" רעדט זיך וועגן דער הייליגער יא.. שטייט דאך שוין אין די מפרשים, אז די פ

 "תורה" הק'.



 
 

אז ווען א מענטש איז זוכה און ער  –און ממילא קען מען דאך טייטש'ן לויט דעם, אז: "יִשָשכָר חֲמֹר גָרֶם" 

אָן מיט גאר גאר איז נעמט אויף זיך דעם גרויסן "עול תורה" אזוי ווי א אייזל וואס מען לאדענט איר 

אזא  –אסאך זאכן און זי קען אלעס סובל זיין, אזא מענטש קען זוכה זיין צו: "רֹבֵץ בֵין הַםִשְׁפְתָיִם" 

צווישן צוויי סארטן דיבורים, צווישן מענטש קען זוכה זיין אז ער וועט קענען מאכן א צווישן שייד 

 –"םִשְׁפְתָיִם" איז דאך אויך א לשון פון: "שְפָתַיִם"  ווייל די ווארט:"דיבורי קודש" און "דיבורי חול", 

ליפן, ווייל יא ר' יוד, דער הייליגער תורה הק' וויל דאך אונז דא זאגן אזוי, אז אויב: "יִשָשכָר חֲמֹר גָרֶם" 

 אז אויב א מענטש גארטל'ט זיך אונטער און ער האט די כח סובל צו זיין דעם "עול תורה", וועט ער –

וועט ער דעמאלט'ס זוכה זיין אז ער וועט קענען מאכן א  –דעמאלט'ס זוכה זיין צו: "רֹבֵץ בֵין הַםִשְפָתַיִם" 

, און ער וועט נישט רעדן צווישן "דיבורי קודש" און "דיבורי חול"חילוק צווישן צוויי סארטן דיבורים, 

נישט רעדן קיין דיבורי חול ח"ו, און בשעת'ן  ח"ו, און שבת קודש וועט ער "דְבָרִים הָאֲסורִים"קיין: 

דאווענען וועט ער נישט רעדן בכלל ח"ו, און ער וועט אויך נישט רעדן בשעת קריאת התורה ח"ו, און 

 דאס גלייכן.

אז ער וועט זיין אפ געהיטן אין "שמירת הדיבור",  –און אויב ער וועט זוכה זיין צו אזא "ברכה" 

גליקלעכ'סטע מענטש אויף דער וועלט, ווייל אויב די מויל איז הייליג,  דעמאלט'ס איז ער דאך די

 דעמאלט'ס האט ער דאך א כח מיטן מויל.

ווייל מיר ווייסן דאך שוין אלע זייער גוט וואס חז"ל האבן דאך אונז שוין אויס געלערנט, אז: "אֵין כֹחֵינו 

די כח פון די יודישע  –דאך נאר מיט זייער "מויל" אז די כח פון די יודישע קינדער איז  –אֶלָא בְפֶה" 

קינדער איז דאך נאר מיט זייער: "קוֹל קוֹל יַעֲקֹב", און די גאנצע טעם פארוואס נישט יעדער איינער איז 

זוכה אז זיינע ווערטער ווערן מקיום, איז דאך נאר, ווייל מען היט זיך נישט אפ דאס "מויל" ווי עס דארף 

מילא אויב א מענטש וועט זוכה זיין צו א "ברכה" פון דער הייליגער תורה הק' אז ער וועט צו זיין, און מ

קענען מאכן א צווישן שייד צווישן א גוטע דיבור מיט א שלעכטע דיבור, קען ער דאך דורך דעם צו קומען 

 צו גאר גאר גרויסע זאכן.

ך טאקע אויך ראשי תיבות: "יַחְגֹר", און דאס מיינט איז דא –בֵץ" רֲ רֶם גֲ מֹר חֲ שָשכָר יֲ און די ווערטער: "

דאך צו זאגן אין אנדערע ווערטער, אז יא ר' יוד, אויב דו וועסט זיך טאקע באמת אונטער גארטל'ן מיט א 

באזונדער'ע שטארקייט מקבל צו זיין אויף דיר דעם: "עֹל מַלְכות שָׁמַיִם", און דו וועסט נעמען אויף דיר 

ן דעם "עול תורה" אזוי ווי א אייזל, זאגט דיר דעמאלט'ס דער הייליגער תורה הק', אז דו סובל צו זיי

אז דו וועסט קענען צוריק האלטן א שלעכט'ן דיבור פון ארויס גיין פון דיין  –וועסט זוכה זיין, אז: "רֹבֵץ" 

צווישן צוויי סארטן "דיבורים",  –מויל, און דו וועסט דעמאלט'ס קענען מאכן א חילוק: "בֵין הַםִשְפָתַיִם" 

 צווישן "דיבורי קודש" און "דיבורי חול".

שֹׁמֵר פִיו ולְשׁוֹנוֹ שֹׁמֵר "קענען ליינען אויף דיר דעם פסוק פון:  דעמאלט'סאון מען וועט דאך שוין טאקע 

ווייל אויב א מענטש היט זיך אפ דאס מויל און דאס צונג,  –מִצָרוֹת נַפְשׁוֹ", ווייל אויב: "שֹׁמֵר פִיו ולְשׁוֹנוֹ" 

דעמאלט'ס היט ער  –און ער רעדט נישט ח"ו קיין: "דְבָרִים הָאֲסורִים", דעמאלט'ס: "שֹׁמֵר מִצָרוֹת נַפְשׁוֹ" 

 זיך דאך אליין אפ פון צרות.

מֵר מִצָרוֹת נַפְשׁוֹ"..?! און די תירוץ אויף אבער וואס איז טאקע פשט פון דעם פסוק: "שׁוֹמֵר פִיו ולְשׁוֹנוֹ שׁוֹ

שֹׁמֵר שלמה המלך זאגט דאך אונז שוין בפירוש אין משלי )קפיטל כ"א פסוק כ"ג(, אז: "דעם איז דאך, אז 

אז אויב א מענטש היט זיך אפ דאס מויל, און אויב א מענטש היט זיך אפ דאס צונג, און ער  –" פִיו ולְשׁוֹנוֹ

היט ער זיך דאך דעמאלט'ס  – "שֹׁמֵר מִצָרוֹת נַפְשׁוֹ", דעמאלט'ס: "דְבָרִים הָאֲסורִים""ו קיין: רעדט נישט ח

 אליין אפ פון אלע סארטן צרות וואס זענען נאר פארהאנען אויף דער וועלט.

: ן צו מערקן דא, אז עס שטייט דאך נישט אין פסוק דא דעם לשון, אזאון עס איז דאך טאקע אויך כדי אָ 

אז אויב א מענטש וועט זיך אפ היטן דעם דיבור, דעמאלט'ס: "יִהְיֶה שָׁמור מִכָל  –"שׁוֹמֵר פִיו ולְשׁוֹנוֹ" 



 
 

וועט ער דעמאלט'ס "ווערן אפ געהיטן" פון א יעדע סארט צרה וואס עס איז נאר דא אויף דער  –צָרָה" 

אז אויב א מענטש  –ון, אז: "שׁוֹמֵר פִיו ולְשׁוֹנוֹ" וועלט, ניין ניין ניין, נאר עס שטייט דא אין פסוק דעם לש

היט ער זיך דאך דעמאלט'ס אליין אפ  – מִצָרוֹת נַפְשׁוֹוועט זיך אפ היטן דעם דיבור, דעמאלט'ס: "שׁוֹמֵר" 

ירת " וואס עס איז נאר שייך אויף דער וועלט, ווייל די זכות פון "שמיָגוֹן וַאֲנָחוֹתת רוֹפון אלע סארטן: "צָ 

הלשון" אליין איז דאך אזוי גרויס.. אז די זכות פון "שמירת הלשון" אליין איז א "שמירה" אויף דעם 

מענטש, און די זכות פון "שמירת הלשון" אליין שיצט דאך איהם שטענדיג: "בְכָל יוֹם ובְכָל עֵת ובְכָל 

 שָׁעָה".

נעם די באקאנט'ע מעשה וואס מען דערציילט און עס איז דאך שוין טאקע אויך באקאנט פאר א יעדעם איי

דאך שוין נאך בשם מגידים, אז עס איז געווען אמאל א גרויסע מגיפה אין א געוויסע שטאט, און די 

מענטשן פון די שטאט האבן זיך דעמאלט'ס גאר שטארק געמוטשע'ט אויס צו געפונען די סיבה פארוואס 

יז.. מען האט זיי מגלה געווען פון הימל דורך עפעס א גרויסע די מגיפה איז געקומען אויף זייער שטאט, ב

ל"ו צדיק, אז די סיבה פארוואס די מגיפה איז געקומען איז געווען, ווייל מען האט זיך נישט געהיטן דעם 

, און ווען די מענטשן פון די שטאט האבן זיך טאקע "דְבָרִים הָאֲסורִים"דיבור און מען האט גערעדט: 

, איז דאך טאקע דעמאלט'ס גלייך "דְבָרִים הָאֲסורִים"ל געווען מער נישט צו רעדן קיין: באמת מקב

 , און די מגיפה האט זיך טאקע דעמאלט'ס גלייך אפ געשטעלט."וַתֵּעָצַר הַםַגֵפָה"געווארן: 

ו געפערליכ'ע זאכן, "דְבָרִים הָאֲסורִים" קען דאך צו ברענגען צווייל יא טייערע יודן, איר זאלט וויסן אז: 

ווייל דאס פארשמירט דאך אינגאנצן די "מויל" פון א מענטש, און אויב די מויל פון א מענטש איז נישט 

ריין, דעמאלט'ס קען מען דאך נישט אריין קומען אין דעם בית המדרש כדי צו דאווענען פארן הייליגן 

ע כלי קען דאך ניט אמאל אריין קומען צום מלך באשעפער, ווייל די מויל איז דאך אום ריין, און א שמוציג

בכלל, ווייל עס האט דאך גאר גאר א שלעכטע ריח, און מען קען דאך נישט אריין ברענגען קיין שמוץ אין 

 "פלטין של מלך". דעם שיינעם ריינעם:

ער האלט  אבער מדה טובה מרובה.. ווען א יודיש קינד היט זיך יא אפ דאס "מויל" און דאס "צונג", און

דאס טאקע באמת הייליג און ריין, ווערט דאך דעמאלט'ס זיין גאנצע: "נֶפֶשׁ" אויס גערייניגט, און זיין 

 גאנצע רוח ווערט דאך איהם דעמאלט'ס הייליג און ריין.

און עס שטייט דאך שוין טאקע אויך אין די ספרים הק', אז וויבאלד משה רבינו האט געהאט אזא ריינע 

ממילא וועגן דעם  –" "פֶה אֶל פֶה אֲדַבֶר בוֹלא וועגן דעם האט ער טאקע געקענט זוכה זיין צו: מויל, ממי

"כַאֲשֶׁר יְדַבֵר אִישׁ אֶל  האט ער טאקע געקענט זוכה זיין אז ער האט געקענט רעדן מיטן אייבערשטן אליין:

אס..?! די תירוץ אויף דעם איז, צוויי אזוי ווי איינער וואס רעדט צו זיין חבר, איי פארוו –רֵעֵהו" 

ווייל משה רבינו האט זיך דאך אפ געהיטן:  –הַדִבור"  "קְדֺשַתווערטער, און די צוויי ווערטער זענען: 

ממילא וועגן דעם טאקע האט ער געקענט זוכה זיין ביי מתן תורה אז: "מֹשֶׁה יְדַבֵר" און הַדִבור",  בִקְדֺשַת"

און דער אייבערשטער וועט ארויס רעדן פון  –בינו וועט רעדן, און: "וְהָאֱלֹקִים יַעֲנֶמו בְקוֹל" אז משה ר –

 הַדִבור". בִקְדֺשַתדי האלז פון משה רבינו, ווייל ער איז דאך געווען גאר שטארק אפ געהיטן: "

ר, אז אין מיין מנין וואו און א יעדע יודיש קינד דארף דאך טאקע שטענדיג בעטן דעם הייליגן באשעפע

איך דאווען זאל יא זיין שטיל, און מען זאל נישט ח"ו רעדן דארטן קיין דברים בטלים אדער: "דְבָרִים 

הָאֲסורִים" רח"ל, ווייל כדי אז מיינע תפילות זאלן קענען ארויף גיין אויבן אין הימל, דארף מען דאך 

ים דאווענען", ווייל עס איז דאך שוין באקאנט פאר א אבער קודם זיכער מאכן אז "מען רעדט נישט בי

יעדעם איינעם, אז עס ווערט דאך שוין געברענגט אין די ספרים הק', אז איינער פון די טעמים פארוואס 

מען מעג אָן שרייען איינער וואס רעדט בשעת'ן דאווענען איז דאך, ווייל אויב איינער רעדט בשעת'ן 

דעמאלט'ס אלע תפילות ]פון דעם גאנצן מנין[ פון ארויף גיין אויבן אין הימל, דאווענען, שטערט ער דאך 

און ממילא קומט דאך אויס פון דעם, אז דער מענטש וואס רעדט בשעת'ן דאווענען איז דאך א פשוט'ע 



 
 

"גזלן", ווייל ער גזל'ט דאך אוועק אלע מיינע תפילות און בקשות וואס איך בעט מיר דא אויס ביים 

 גן באשעפער.היילי

און איינער וואס רעדט בשעת'ן דאווענען איז דאך נאך אפילו "ערגער" ווי א "גזלן", ווייל א "גזלן" נעמט 

ווייל א "גזלן" נעמט דאך נאר סך הכל אוועק מיין "גשמיות",  –דאך נאר סך הכל אוועק מיין "געלט" 

אלע מיינע טייערע "תפילות" און אבער דער מענטש וואס רעדט בשעת'ן דאווענען נעמט דאך אוועק 

, און דער מענטש "מֶלֶךְ מַלְכֵי הַםְלָכִים הַקָדוֹשׁ בָרוךְ הוא""בקשות" וואס איך בעט מיר דא אויס ביים: 

וואס רעדט בשעת'ן דאווענען נעמט דאך פשוט אוועק מיין "רוחניות", און ממילא וועגן דעם איז ער דאך 

ווייל דער מענטש וואס  –תם א "גזלן", ווייל: "הרי הוא גוזל את הרבים" נאך אסאך אסאך ערגער ווי ס

רעדט בשעת'ן דאווענען איז דאך א: "גוזל את הרבים", און דער מענטש וואס רעדט בשעת'ן דאווענען איז 

 דאך א: "הבא להרגך ברוחניות ובגשמיות", ווייל דיינע תפילות קענען דאך נישט נתקבל ווערן אזוי.

און ממילא  –ילא וועגן דעם איז דאך טאקע דא די הייליגע מצוה פון: "הוֹכֵחַ תּוֹכִיחַ אֶת עֲמִיתֶךָ" און ממ

אז דו זאלסט דאס נישט צו לאזן ח"ו, נאר דו זאלסט מקיים וועגן דעם איז דאך טאקע דא די הייליגע מצוה 

ן שרייען אזא איינער וואס דארף אָ  אז מען –זיין דאס וואס עס שטייט אין שולחן ערוך, אז: "וגוערין בו" 

ן קיין מורא, און דו זאלסט איהם און דו זאלסט צו גיין צו דעם יוד אָ רעדט אינמיטן חזרת הש"ץ, 

וְלאֹ תִשָא עָלָיו חֵטְא", און יא ר' יוד, דו דארפס'ט און: " דעמאלט'ס זעהן צו מוסר'ן אויף א שיינעם אופן,

וואס רעדט בשעת'ן דאווענען, און דו דארפס'ט איהם דעמאלט'ס זאגן  דעמאלט'ס צו גיין צו דעם מענטש

 מיט ווייעכ'ע ווערטער, אז.. ר' יוד, "מען רעדט נישט בשעת'ן דאווענען".

און בכלל דארף מען דאך שטענדיג וויסן און געדענקען, אז דער הייליגער זוהר הק' שרייבט דאך שוין 

ער וואס רעדט בשעת'ן דאווענען, ווייל עס ווערט דאך שוין גאר גאר שארפע ווערטער אויף אזא איינ

געברענגט אין דעם הייליגן זוהר הק', אז אויב איינער רעדט בשעת'ן דאווענען, דעמאלט'ס איז דאך: "אין 

לו חלק באלקי ישראל" רחמנא ליצלן, איי.. וועט דאך איינער אבער פרעגן, אז פארוואס איז דאס אזוי 

וואס ווען איינער רעדט בשעת'ן דאווענען דעמאלט'ס איז: "אין לו חלק באלקי ישראל" הארב..?! און פאר

פארוואס ווען איינער רעדט בשעת'ן דאווענען דעמאלט'ס איז ער נישט קיין "יוד"..?! פארוואס איז די  –

 זאך פון רעדן בשעת'ן דאווענען אזוי הארב..?!

שטעלן אז צעהן מענטשן קומען  פָאר שוט, ווייל לאמיר זיךנאר די תירוץ אויף דעם איז דאך שוין זייער פ

דא יעצט אריין צו גאר גאר א גרויסע קעניג פון גאר גאר אסאך מדינות, און אלע צעהן מענטשן קומען דא 

בעטן פון דעם קעניג אז דער קעניג זאל זיי אפ ראטעווען זייער לעבן פון עפעס גאר גאר א גרויסע: 

זיי הארגע'נען, און זיי קומען דא יעצט אלע אריין צום גרויסן קעניג, און זיי הייבן דא  וואס וויל חַ"צֵ וֹ"ר

 צו בעטן זייערע בקשות פון דעם גרויסן קעניג. אָןיעצט אלע 

אבער פלוצלונג.. באמערקט דער קעניג ווי איינער פון די צעהן מענטשן האט ארויס גענומען א קליינע 

פונקט יעצט האט ער עפעס זייער וויכטיג צו רעדן מיט זיין חבר, אבער.. דער "טלפון" פון זיין טאש, און 

קעניג איז דאך א גוט'ער, און ממילא וועגן דעם טראכט דעמאלט'ס דער קעניג גלייך, אז נו.. אפשר איז 

יקוח נְשָׁמָה" און עס איז ממש "פ יְצִיאַתדאס גאר גאר וויכטיג, און אפשר האלט יעצט איינער ממש פאר: "

נפש" אויף צו הייבן דעם "טלפון" יעצט, אדער אפשר האט דער מענטש פארגעסן וואו ער געפונט זיך 

 פָאריעצט בכלל, און ממילא וועגן דעם האט דער קעניג געטראכט דעמאלט'ס, אז לאמיר צו ווארטן נאך א 

 מינוט, און אזוי.. וועט ער זיך אפשר כאפן וואו ער געפונט זיך יעצט.

אבער פלוצלונג.. זעהט דער קעניג וואו דער מענטש פלאצט אויס אין א הויעכ'ן געלעכטער, און ער נעמט 

זיך דעמאלט'ס אריין שרייען אין זיין טלפון, אז "וואס איז נייעס"..! מיט נאך פארשידענ'ע שטותים 

ט אויף דעם מענטש, והבלים, און דא.. איז דאך שוין דער קעניג געווארן גאר גאר שטארק אויף גערעג

ווייל יעצט האט דאך שוין דער קעניג געכאפט אז דא רעדט מען דאך נישט פון עפעס א "שוגג", נאר מען 



 
 

רעדט דאך דא פון גאר גאר א נידריג'ער מענטש, און ממילא וועגן דעם האט זיך דעמאלט'ס דער קעניג 

ביזט..! דו שעמס'ט זיך נישט צו רעדן  געגעבן א צו שריי אויף איהם, אז דו "מוריד במלכות" וואס דו

אפילו איין ווארט בשעת ווען דו שטייס'ט פארן קעניג..?! און נאך דערצו, ווען דו ביזט זיך געקומען בעטן 

אז איך זאל דיר אפ ראטעווען דיין "לעבן"..?! און דו האסט נאך יעצט א השגה "ארום צו לאכן" מיט 

ריד במלכות" וואס דו ביזט..! נעמט'ס איהם ארויס פון דא ]האט דיינע חברים אין אזא פלאץ..?! "מו

דעמאלט'ס דער קעניג גלייך אויס געשריגן[, איך וויל איהם מער נישט זעהן דא פאר מיינע אויגן, און ועד 

 כאן המשל.

 און די נמשל פון דעם איז דאך שוין זייער פארשטענדליך, ווייל אויב א מענטש רעדט בשעת'ן דאווענען,

און נאך דערצו אויב א מענטש "לאכט ארום" מיט א "קלות ראש" בשעת'ן דאווענען, ברענגט דאך דאס 

אויף דעם מענטש, ווייל דאס ווייזט דאך דעמאלט'ס, אז דער  "חֲרוֹן אַף"א מורא'דיגע:  ח"ו אָןדעמאלט'ס 

ום גרויסן: "מֶלֶךְ מַלְכֵי מענטש איז דאך בעצם בכלל נישט מחשיב די "צייט" וואס ער פארמאגט צו רעדן צ

הַםְלָכִים הַקָדוֹשׁ בָרוךְ הוא", און דאס ווייזט דאך דעמאלט'ס אויך, אז דער מענטש איז ח"ו א "מוריד 

און ממילא וועגן דעם שרייבט דאך טאקע דער הייליגער זוהר הק' גאר , רחמנא ליצלןבמלכות שמים" 

אויף אזא איינער וואס רעדט בשעת'ן דאווענען, און וועגן דעם שרייבט דאך שוין טאקע דער גאר שארף 

הייליגער זוהר הק', אז אויב איינער רעדט בשעת'ן דאווענען, דעמאלט'ס איז: "אין לו חלק באלקי ישראל" 

 רחמנא ליצלן.

דארף צו זיין, און ער רעדט אבער מדה טובה מרובה.. אויב א מענטש היט זיך יא אפ דעם דיבור ווי עס 

נישט ח"ו בשעת'ן דאווענען, קען ער דאך שוין דעמאלט'ס אויס פועל'ן גאר גאר גרויסע ישועות מיט זיין 

"מויל", און ער קען דאך שוין דעמאלט'ס געראטעוועט ווערן פון א יעדע סארט צרה וואס עס איז נאר 

אונז שוין בפירוש אין משלי )קפיטל כ"א פסוק כ"ג(, שייך אויף דער וועלט, ווייל שלמה המלך זאגט דאך 

אז אויב א מענטש היט זיך אפ דאס "מויל", און אויב א מענטש היט זיך אפ דאס  –" שֹׁמֵר פִיו ולְשׁוֹנוֹאז: "

זיך  היט ער – "שֹׁמֵר מִצָרוֹת נַפְשׁוֹ"דעמאלט'ס:  "דְבָרִים הָאֲסורִים""צונג", און ער רעדט נישט ח"ו קיין: 

דאך דעמאלט'ס אליין אפ פון אלע סארטן צרות וואס עס איז נאר פארהאנען אויף דער וועלט, און 

דעמאלט'ס קען ער זיך דאך שוין טאקע איינמאל באנוצן מיט דעם גרויסן הייליגן כח פון דעם יודיש'ן 

 פאלק וואס רופט זיך: "אֵין כֹחֵינו אֶלָא בְפֶה".

די אמת'ע וועג ווי אזוי א יודיש קינד דארף אויף שטיין אינדערפרי און גיין אין  און די אמת איז דאך, אז

מיט א "ברען", און מען דארף דאך "לויפן" אין בית  –בית המדרש אריין איז דאך, מיט א: "חֵשֶׁק" 

"לעולם ירוץ אדם לבית המדרש אריין, אזוי ווי עס שטייט דאך שוין טאקע בפירוש אין חז"ל, אז: 

, נאר "שְׁטַאטְ'לֶעךְ" דעמאלט'ס אז ווען א מענטש גייט אין בית המדרש אריין, זאל ער נישט גיין –סת" הכנ

 מיט א גליקלעכ'ע הארץ און מיט א פרייליכ'ע הארץ.ער זאל דעמאלט'ס "לויפן" אין בית המדרש אריין 

איך האב ברוך השם זוכה טראכטן ביי זיך, אז געלויבט איז דער אייבערשטער אז  דעמאלט'סאון ער זאל 

ה", און געלויבט איז דער אייבערשטער אז איך קען -געווען אריין צו גיין אין דעם הייליגן: "בֵית יהו

אויף זיינע אלע גרויסע: "חֲסָדִים" וואס ער טוט מיט  "בוֹרֵא כָל עוֹלָמִים"דאנקען און לויבן דעם הייליגן: 

 עֵת ובְכָל שָׁעָה":מיר שטענדיג: "בְכָל יוֹם ובְכָל 

: וַטֵט וַטַרְא מְנחָֺה כִי טוֹב וְאֶת הָאָרֶץ כִי נָעֵמָה וַטֵט שִׁכְמוֹ לִסְבֹל וַיְהִי לְמַס עֹבֵד: רש"י הק' זאגט אונז דא, אז

שִׁכְמוֹ לִסְבֹל "עול תורה", ווייל צו קענען לערנען דער הייליגער תורה הק', דעמאלט'ס דארף מען קענען 

אז  –בן "קבלת עול", און ממילא קען מען טייטש'ן לויט דעם פשט פון רש"י, אז: "וַטַרְא מְנחָֺה כִי טוֹב" הא

 אָןאויב א מענטש זעהט אז די מנוחה איז איהם גוט, און ער טראכט צו זיך, אז.. נע, איך וויל זיך נישט 

די  –ווייל די "ארציות"  –כִי נָעֵמָה" שטרענגען צו מקבל זיין דעם עול תורה, ווייל: "וְאֶת הָאָרֶץ 

"גשמיות" איז דאך אזוי זיס, זאגט דעמאלט'ס די תורה פאר אזא מענטש, אז ער זאל ער וויסן, אז עס איז 



 
 

נישט אזוי, די תאות עולם הזה זענען גארנישט אזוי געשמאק ווי דאס קוקט אויס, ווייל די תאות עולם הזה 

 בערשטן, און דאס נעמט אוועק א מענטש פון דעם אייבערשטן.איז דאך פארקערט פון דעם איי

און די פסוק זאגט פאר אזא איינער, אז ער זאל גוט געדענקען, אז נאך דעם: "וַטַרְא מְנחָֺה כִי טוֹב וְאֶת 

נאך דעם וואס א מענטש האט שוין טועם געווען דעם טעם פון די עולם הזה'דיגע  –הָאָרֶץ כִי נָעֵמָה" 

ט, און ער זינקט אין דעם, דעמאלט'ס זאל ער וויסן, אז נאך דעם קומט ח"ו א: "וַטֵט", און ער וועט וועל

 ח"ו אוועק גיין פון דעם אייבערשטן.

ה, -איז דאך טאקע אויך גימטריא: כ"ה, וואס דאס איז פארקערט פון דעם שם הוי –און די ווארט: "וַטֵט" 

ייל די תאות עולם הזה איז א סתירה מיט עבודת השם, און א און פארקערט פון דעם אייבערשטן, וו

ערליכע יוד קען נישט זינקען אין די תאות עולם הזה, ווייל די תאות עולם הזה ברענגט דאך אראפ דעם 

מענטש צו לעבן נידריג, און דאס מאכט אז ער זאל פארגעסן אז עס איז דא א באשעפער אויף דער וועלט, 

דאך שוין טאקע בפירוש אין פסוק אין פרשת האזינו, אז: "וַטִשְׁמַן יְשֺׁרון וַטִבְעָט", ווייל אזוי ווי עס שטייט 

א יוד טאר נישט זיין פאר זינקען אין די הבלי עולם הזה, נאר א יוד דארף אויס נוצן די חלק הגשמי פאר 

אייבערשטן, און ער דארף  עבודת השם, דאס מיינט צו זאגן, אז ער דארף עסן, כדי צו קענען דינען דעם

טרינקען, כדי צו קענען דינען דעם אייבערשטן, און ער דארף שלאפן, כדי צו קענען דינען דעם 

 אייבערשטן.

און נישט פשט אז ער זאל נישט עסן, פארקערט, ער זאל יא עסן, און ער זאל גוט עסן, נאר ער זאל נישט 

וועק נעמען א מענטש פון דעם אייבערשטן, און ממילא מאכן פון דעם עסן א עיקר, ווייל גשמיות קען א

ווען א מענטש זעהט אז ער איז אזוי פארזינקען אין זיינע תאות, עד כדי כך.. אז ער זאגט שוין: "וַטַרְא 

אז ער האט ליב די גשמיות, דעמאלט'ס זאל ער שנעל מאכן זיכער,  –מְנחָֺה כִי טוֹב וְאֶת הָאָרֶץ כִי נָעֵמָה" 

 אז ער בייגט אונטער זיין פלייצע סובל צו זיין דעם עול תורה ועבודה. –"וַטֵט שִׁכְמוֹ לִסְבֹל" אז: 

איי.. וועט איינער אבער פרעגן, אז ווי אזוי ווייסטו אז מען רעדט דא פון סובל זיין א עול..?! וועגן דעם 

איז דאך ראשי  –בֵד" עֲ מַס לֲ יְהִי וֲ וערטער: "טאקע זאגט די פסוק ווייטער, אז: "וַיְהִי לְמַס עֹבֵד", וואס די ו

תיבות: "עוֹל", און ממילא ווייס איך שוין אז מען רעדט דא פון סובל זיין א "עול", און עס איז אזוי ווי עס 

אז מען דארף אונטער בייגן א פלייצע כדי צו  –וואלט געשטאנען אין דעם פסוק: "וַטֵט שִׁכְמוֹ לִסְבֹל עוֹל" 

 סובל זיין אויף זיך א "עול".קענען 

אבער פון וואו ווייס איך טאקע אז מען רעדט דא פון קבלת עול "תורה"..?! וועגן דעם האבן מיר די סופי 

וואס דאס איז סופי תיבות: "סִיד", וואס סיד גייט דאך ארויף  –" דעֹבֵ  סלְמַ  יתיבות פון די ווערטער: "וַיְהִ 

וע, ווייל עס שטייט דאך אין פסוק, אז דער אייבערשטער האט געזאגט אויף דער הייליגער תורה הק' כיד

קאלעך אויף די לוחות )און די  –אז מען זאל לייגן "סיד"  –פאר משה רבינו, אז: "וְשַדְתָּ אֹתָם בַשִיד" 

ז ווארט: "סִיד" קען מען שרייבן סיי מיט א שי"ן, און סיי מיט א סמ"ך כידוע(, זעהט מען פון דעם, א

"סיד" גייט ארויף אויף די תורה, און ממילא שטימט שוין זייער גוט דאס וואס רש"י זאגט, אז: "וַטֵט שִׁכְמוֹ 

 :"קַבָלַת עֹל תּוֹרָה"לִסְבֹל עוֹל תּוֹרָה", ווייל אין דעם פסוק ליגט טאקע באהאלטן דעם סוד פון: 

טייט אין חז"ל, אז די צווייטע בית המקדש איז חרוב געווארן וועגן דָן יָדִין עַםוֹ כְאַחַד שִׁבְטֵי יִשְרָאֵל: עס ש

ווייל מען האט זיך פיינט געהאט איינער דעם צווייטן, און מיר דארפן דאס פארעכטן  –"שנאת חינם" 

היינטיגע צייטן בשעת וואס מיר געפונען זיך טאקע אין דעם ביטער'ן גלות נאכן חורבן פון דעם צווייטן 

און אין דעם זכות וואס יודישע קינדער וועלן זיך ליב האבן איינער דעם צווייטן, וועלן מיר  בית המקדש,

 בעזרת השם יתברך זוכה זיין אויס אויס געלייזט צו ווערן פון אונזער ביטער'ן גלות.

א  און עס איז נישט גענוג אז יעדער אין זיין משפחה האט זיך ליב, נאר א יעדע האט א חיוב ליב צו האבן

אז דו זאלסט  –יעדע יוד פונקט ווי זיך אליין, אזוי ווי די פסוק זאגט אונז טאקע, אז: "וְאָהַבְתָּ לְרֵעֲךָ כָמוֹךָ" 



 
 

ליב האבן דיין חבר ]וואס איז נישט פונקט אזוי ווי דיר[ ווי זיך אליין, און אנשטאדט "שנאת חינם" 

ישן יודישע קינדער, דאס מיינט צו זאגן, אז מען צווישן יודישע קינדער, דארף ווערן "אהבת חינם" צוו

דארף ליב האבן א צווייטע יוד, בלויז ווייל ער איז א יוד, פשוט.. וועגן דעם, און נישט ווייל איך קען 

 איהם גוט, אדער ווייל ער איז מיין חבר, נאר ווייל ער איז א חלק פון כלל ישראל.

, אז משיח וועט נישט קומען אין די זכות פון די תלמידי און עס שטייט טאקע פון פריער'דיגע צדיקים

חכמים, נאר משיח וועט קומען אין דעם זכות פון די אלע מענטשן וואס לויפן ראטעווען יודישע קינדער 

ווען מען דארף נאר, און אפילו עס איז אינמיטן די נאכט, און אפילו זיי ווייסן נישט ווער דער מענטש איז, 

אלץ איהם צו ראטעווען, פארוואס..?! ווייל ער איז א יוד, און די סיבה פארוואס משיח וועט  לויפן זיי נאך

ליב צו האבן  –קומען אין זייער זכות איז דאך זייער פשוט, ווייל זיי זענען דאך מקיים דעם "אהבת חינם" 

 א צווייטן בלויז ווייל ער איז א יוד, און אפילו איך קען איהם נישט אזוי גוט.

דער אייבערשטער וועט דַן זיין די יודישע קינדער, און ער  –און ממילא דאס איז פשט אין פסוק: "דָן" 

ווען אלע יודישע קינדער וועלן זיך  –וועט ברענגען די גאולה.. ווען עס וועט זיין: "כְאַחַד שִׁבְטֵי יִשְרָאֵל" 

א: "אַחֲדות" פון די אלע  –זיין: כְאַחַד "שִׁבְטֵי" יִשְרָאֵל  ליב האבן: "כְאִישׁ אֶחָד בְלֵב אֶחָד", און עס וועט

שבטים פון כלל ישראל, דאס מיינט צו זאגן, אז אפילו ער איז נישט פון די זעלבע שבט ווי מיר, און אפילו 

ער איז נישט די זעלבע סארט מענטש ווי מיר, ווייל ער איז א ליטווישע, און איך בין א חסידישע, אדער 

ווייל ער איז א ספרד'ישע און איך בין א אשכנז'ישע, אפילו אזוי האב איך איהם נאך אלץ ליב ווי מיר 

 אליין, פארוואס..?! ווייל ער איז א יוד.

ווען  –, ווייל: "וַיְהִי בִישֺׁרון מֶלֶךְ" "גְאולָה שְׁלֵמָה"און מיט מיין "אהבת חינם" וועל איך מקרב זיין די: 

ווען אלע  –ן זוכה זיין צו זעהן דעם מלך המשיח..?! ווען עס וועט זיין: "יַחַד שִׁבְטֵי יִשְרָאֵל" וועלן מיר שוי

יודישע קינדער וועלן זיך האלטן צוזאמען, מיט א אמת'ע: "אַחֲדות", דעמאלט'ס וועלן מיר זוכה זיין אז עס 

 : "יִבָנֶה הַםִקְדָשׁ עִיר צִטוֹן תְּמַלֵא".וועט מקיום ווערן דאס וואס מיר שרייען שוין הונדערט'ער יארן, אז

און מיר בעטן טאקע ווייטער דעם אייבערשטן, אז עס נישט גענוג אז די בית המקדש זאך אויף געבויעט 

הן מיט דאס צו זע –ווערן, נאר מיר וויל אויך קענען זוכה זיין צו: "וְתֶחֱזֶינָה עֵינֵינו בְשׁובְךָ לְצִטוֹן בְרַחֲמִים" 

אונזערע אויגן, ווי דער אייבערשטער וועט זיך צוריק קערן צו זיין וואוינונג, צו דעם הייליגן בית המקדש 

 :ד שָׁמַיִם"בוֹ"כְ השלישי, און עס וועט נתגלה ווערן: 

ט ארויף אויף יענע מֵאָשֵׁר שְׁמֵנָה לַחְמוֹ וְהוא יִתֵּן מַעֲדַמֵי מֶלֶךְ: עס שטייט פון צדיקים, אז ווען א נשמה קומ

וועלט, דעמאלט'ס שטעלט מען איר גלייך אוועק פארן בית דין של מעלה, און אויב די נשמה איז ליידער 

נישט זוכה, און מען וויל איר פירן אין גיהנם אריין, דעמאלט'ס נעמט זי זיך שרייען הויעך: אברהם, יצחק, 

איר נישט, אבער די נשמה געבט נישט אויף אזוי יעקב, משה, אהרן, יוסף, דוד, אבער קיינער ענטפערט 

שנעל, און זי שרייט ווייטער: ראובן, שמעון, לוי, יהודה, יששכר, זבולון, דן, נפתלי, גד, אשר.. און ביי 

 "אשר" שטעלט זיך דאס אפ.

ווייל "אשר בן יעקב" קומט צו גיין, און ער פרעגט די נשמה, אויב ווען ער האט געלעבט, האט ער 

ערנט משניות, ווייל משניות איז די עסן פון די נשמה אויף יענע וועלט, אזוי ווי עס שטייט שוין פון געל

צדיקים, און אויב ער ענטפערט יא, דעמאלט'ס כאפט איהם "אשר בן יעקב" ארויס פון די הענט פון די 

 שלעכטע מלאכים, און ער טראגט אריין דעם נשמה אין גן עדן.

יעקב" שטייט דאך אין די תורה, אז: מֵאָשֵׁר "שְׁמֵנָה" לַחְמוֹ, און: די ווארט: "שְׁמֵנָה"  ווייל אויף "אשר בן

איז דאך די זעלבע אותיות ווי די ווארט: "נְשָׁמָה", ווייל נאר "אשר בן יעקב" קומט ראטעווען די נשמה 

 אויף יענע וועלט אויב ער האט געלערנט משניות.



 
 

ליגער תורה הק', אז דו ווייסט פון וועמען די נשמה באקומט א ענטפער אויף און ממילא זאגט אונז דער היי

פון איהם באקומט די נשמה א ענטפער אויף יענע  –פון "אשר בן יעקב"  –יענע וועלט..?! "מֵאָשֵׁר" 

אבער נאר אויב ער האט געלערנט משניות אויף דער וועלט, ווייל  –וועלט, אבער נאר אויב: "שְׁמֵנָה" 

זיין שפייז אויך אויף יענע וועלט, און  –ב ער האט געלערנט משניות, דעמאלט'ס בלייבט דאס: "לַחְמוֹ" אוי

 וואס טוט אשר מיט א נשמה וואס האט געלערנט משניות..?!

זאגט אונז די פסוק, אז דו ווייסט וואס "אשר בן יעקב" טוט מיט א נשמה וואס האט געלערנט משניות 

ער לייגט אריין דעם נשמה אין  –אשר בן יעקב מאכט דעם: "וְהוא יִתֵּן מַעֲדַמֵי מֶלֶךְ" אויף דער וועלט..?! 

"גן עדן", און אלעס.. ווייל ער האט געלערנט משניות אויף דער וועלט, ווייל אונזערע חכמים האבן אונז 

ביז'ן סוף, און די געלערנט, אז משניות וואשט אויס די נשמה פון א יוד, און דאס רייניגט איהם אויס 

איז דאך סופי תיבות: "אָנֹכִי", ווייל די סוף פון א נשמה וואס לערנט  –" ךְמֶלֶ  ימַעֲדַמֵ  ןיִתֵּ  אווערטער: "וְהו

 ":ן עֵדֶןגַ בְ "מִזִיו הַשְכִינָה אז ער וועט קענען נהנה זיין:  –" ךְמֶלֶ  ימַעֲדַמֵ  ןיִתֵּ  אמשניות וועט זיין, אז: "וְהו

רַךְ אֹתָם: אֵלֶה שִׁבְטֵי יִשְרָאֵל שְׁנֵים עָשָר וְזאֹת אֲשֶׁר דִבֶר לָהֶם אֲבִיהֶם וַיְבָרֶךְ אוֹתָם אִישׁ אֲשֶׁר כְבִרְכָתוֹ בֵ  כָל

עס שטייט פון צדיקים, אז ווען עס גייט אמאל אריבער א שוועריקייט אויף א מענטש, דעמאלט'ס טאר ער 

ירן, נאר פארקערט, ער דארף געדענקען, אז זיין יעצטיגע מצב איז נאר דא זיך ח"ו קיינמאל נישט פארל

כדי איהם צו שטערקער מאכן, און ממילא טאר זיך א מענטש בכלל נישט דערשרעקן פון דעם, נאר 

פארקערט, זיך שטענדיג פראבירן צו שטארקן איבער די פראבלעם, און שטענדיג בעטן דעם אייבערשטן 

 , און קיינמאל נישט אויף געבן.אויף סייעתא דשמיא

ווייל מען זעהט דאך ביי משה רבינו, אז ער האט געדאווענט צום אייבערשטן פינעף הונדערט און פופצן 

תפילות ]כמנין וויפיל עס באטרעפט די ווארט: "וָאֶתְחַמַן"[ אז ער וויל אריין גיין אין: "אֶרֶץ יִשְרָאֵל", און 

 וף כל סוף געזאגט, אז ער זאל מער נישט בעטן.דער אייבערשטער האט איהם ס

זאגט דער הייליגער מגלה עמוקות, אז אויב משה רבינו וואלט געבעטן נאך איין תפילה פארן אייבערשטן 

אז ער וויל אריין גיין אין: "אֶרֶץ יִשְרָאֵל", דעמאלט'ס וואלט דער אייבערשטער איהם נאך געגעבן זיין 

אקע געקענט אריין גיין אין: "אֶרֶץ יִשְרָאֵל", און פון דעם זעהט מען דאך א פארלאנג, און ער וואלט ט

מורא'דיגע זאך, אז אסאך מאל ווארט דער אייבערשטער אויף נאך איין תפילה פון א מענטש, און ער 

ווארט צו הערן פון דעם מענטש נאך איין תפילה מיט א אמת'דיג קייט, און גלייך נאך דעם העלפט איהם 

 ר אייבערשטער גלייך.דע

אז דער אייבערשטער גלוסט  – יִשְרָאֵל"שֶׁל "הַקָדוֹשׁ בָרוךְ הוא מִתְאַוֶה לִתְפִלָתָן ווייל חז"ל זאגן אונז, אז: 

זייער שטארק צו די תפילות פון יודישע קינדער, און ער ווארט אזוי שטארק צו הערן זייער קול, און אויב 

רשטן אויף יעדע זאך וואס מען דארף נאר, דעמאלט'ס איז מען זוכה אז די: בעט מען כסדר דעם אייבע

ווערט אויף געבויעט ביי זיך אינעווייניג, און דעמאלט'ס קען מען אָן הייבן צו שפירן א נאנט  "אֱמונָה"

 שאפט צום אייבערשטן.

אויף דעם, אז עס איז און עס שטייט טאקע פון איינער פון די פריער'דיגע צדיקים א מורא'דיגע מעשה 

געווען אמאל א פרייע יוד, וואס עס איז געשטארבן אין א געוויסע שטעט'ל, און דער יוד איז געווען גאר 

גאר ווייט פון זיין א ערליכע יוד, ווייל ער איז ממש געווען א גרויסע רשע, און ער האט שטענדיג געזוכט 

גערופן ווען דער פרייע יוד איז געשטארבן, אז עס  אָןאט צו פייניגן ערליכע יודן, האט זיך די רב פון שט

טוט זיך יעצט א מורא'דיגע רעש אין אלע הימלען, האט זיך אלע מענטשן זייער שטארק געוואונדערט 

אויף זיינע ווערטער, און מען האט איהם געפרעגט, וואס הייסט..?! דער מענטש איז דאך נישט געווען 

 פארוואס רעש'ט זיך אין אלע הימלען ווען ער גייט אוועק פון דער וועלט..?!קיין צדיק..?! און ממילא 



 
 

האט איהם דער צדיק גע'ענטפערט, אז טאקע דערפאר רעש'ט זיך אין אלע הימלען וועגן איהם, ווייל מען 

האט דאך איהם שוין אראפ געשיקט אויף דער וועלט פאר זיבעציג יאר צוריק, און זייט דעמאלט'ס האט 

דאך נאך קיינמאל נישט געהערט פון איהם, ווייל ער האט קיינמאל נישט גערעדט קיין איין ווארט מען 

צום אייבערשטן, און ער האט קיינמאל נישט געבעטן קיין איין תפילה צום אייבערשטן, און ממילא יעצט.. 

פרעגט דער נשמה,  ווען ער קומט ארויף אויף יענע וועלט, טוט זיך א רעש אין אלע הימלען, ווייל מען

 וואו ביזטו געווען ביז יעצט..?! אונז האבן שוין נישט געהערט פון דיר גאנצע זיבעציג יאר..?!

און ממילא האט זיי דער רב בארואיגט, און ער האט זיי געזאגט, אז עס איז בכלל נישט קיין גדולה די רעש 

הימל, ווייל.. פארקערט, עס איז נאך גאר א גרויסע בושה פאר וואס עס טוט זיך יעצט אפ דארט אויבן אין 

 די נשמה דארטן.

אבער על כל פנים.. מיר דארפן וויסן, אז א יעדע תפילה וואס א יוד בעט דעם אייבערשטן, מאכט א רעש 

אין אלע עולמות עליונים, און דאס ווערט אויס געהערט אויבן אין הימל, און מען געדענקט דאס פאר 

ביג, און אפילו איך האב שוין געבעטן צוויי טויזנט תפילות, דעמאלט'ס וועל איך בעטן צוויי טויזנט און איי

איין תפילות, ווייל א יעדע תפילה מאכט אויס אויבן אין הימל, און אפילו איך האב אמאל א שווערע 

נישט עק וועלט, נאר תקופה, אדער אויב איך האב באקומען א פסק פון איינעם, דעמאלט'ס ווערט נאך 

 מען קען ווייטער אָן גיין מיט דעם עבודת השם, און דינען דעם אייבערשטן כאילו לא היה.

, אז אפילו יעקב אבינו האט אריין געגעבן מוסר פאר א ה"-"שִׁבְטֵי יָ אזוי ווי מיר געפונען טאקע ביי די: 

אר זיי האבן דאס איבער געגאנגען, און חלק פון די שבטים, האבן זיי זיך נאך אלץ נישט פארלוירן, נ

ווייטער געלעבט כאילו לא היה, ווייל אפילו א מענטש באקומט אמאל א פסק פון איינעם, און אפילו ער 

ווייסט קלאר, אז יענער איז נישט גערעכט, דארף מען זיך נאך אלץ קענען ארויס דרייען, און גיין ווייטער 

 מיט דאס לעבן כאילו לא היה.

זענען  ה"-"שִׁבְטֵי יָ די אלע:  –ממילא דאס איז פשט אין פסוק: "כָל אֵלֶה שִׁבְטֵי יִשְרָאֵל שְׁנֵים עָשָר" און 

 אָןאפילו נאך דעם וואס זייער טאטע יעקב האט זיי  ה"-"שִׁבְטֵי יָ אלע ווייטער געבליבן די זעלבע: 

אפילו נאך דעם וואס: וְזאֹת אֲשֶׁר "דִבֶר"  ה"-י יָ "שִׁבְטֵ געשריגן, און זיי זענען אלע געבליבן די זעלבע: 

וואס זייער טאטע יעקב האט גערעדט צו ]א חלק פון[ זיי שטרענגערהייט, )ווייל עס איז  –לָהֶם אֲבִיהֶם 

אז וואו עס שטייט א לשון "דיבור" מיינט דאס א לשון  –דאך באקאנט, אז: "אין דיבור אלא לשון קשה" 

 ג(.פון רעדן שטרענ

און די פסוק זאגט אונז די אויס א מורא'דיגע זאך, אז די שבטים האבן זיך נישט באליידיגט פון דעם פסק 

וואס זיי האבן באקומען פון זייער טאטן יעקב, נאר זיי האבן דאס אויס געהערט, און ווייטער אָן געגאנגען 

טוישן מיין לעבן, און אפילו איך האב  מיטן לעבן, ווייל א מענטש דארף וויסן, אז קיינער קען מיר נישט

געכאפט א פסק, גיי איך נאך אלץ ווייטער אָן מיט דאס לעבן, סיי ווען איינער שרייט מיר אָן, אזוי ווי די 

לשון הפסוק פון: וְזאֹת אֲשֶׁר "דִבֶר" לָהֶם אֲבִיהֶם, און סיי ווען איינער רעדט צו מיר שיין, אזוי ווי די לשון 

"וַיְבָרֶךְ אוֹתָם אִישׁ אֲשֶׁר כְבִרְכָתוֹ בֵרַךְ אֹתָם", אלעמאל דארף א מענטש וויסן, אז: "כָל אֵלֶה  הפסוק פון:

אז איך בלייב ווייטער מיר, און איך גיי אָן ווייטער כאילו לא היה, ווייל א  –שִׁבְטֵי יִשְרָאֵל שְׁנֵים עָשָר" 

און שטענדיג געדענקען, אז קיינער קען מיר נישט אפ האקן יעדע מענטש דארף זיין גאר שטארק ביי זיך, 

מיין קשר צווישן מיר מיט דעם אייבערשטן, און ממילא אפילו ווען איך באקום א פסק, וועל איך נאך אלץ 

 ווייטער דינען דעם אייבערשטן מיט די זעלבע דביקות ווי פריער:

לְטֹבָה לְמַעַן עֲשֹה כַטוֹם הַזֶה לְהַחֲיֹת עַם רָב: יוסף הצדיק האט  וְאַתֶּם חֲשַׁבְתֶּם עָלַי רָעָה אֱלֹקִים חֲשָׁבָה

געמיינט מיט דעם צו זאגן פאר די ברודער'ס, אז דער אייבערשטער פירט דאך די וועלט, און ממילא 

בער: אפילו ענק האבן געהאט דא א שלעכטע מחשבה, איז דאך א –אפילו: "וְאַתֶּם חֲשַׁבְתֶּם עָלַי רָעָה" 

"אֱלֹקִים חֲשָׁבָה לְטֹבָה", און דער אייבערשטער האט געהאט דא אינגאנצן א אנדערע פְלַאן, און דער 



 
 

אייבערשטער האט געוואלט, אז עס זאל ארויס קומען פון דעם א טובה, און ענקער מחשבה לגבי די 

 פירט דאך די וועלט.מחשבה פון דעם אייבערשטן.. ווערט דאך זיכער בטל, ווייל דער אייבערשטער 

און ממילא לויט דעם חשבון קומט אויס, אז עטץ וואלט'ס קיינמאל נישט געקענט בכלל אויס פירן ענקער 

פְלַאן, ווייל די רצון השם יתברך איז דאך געווען אנדערש, און ממילא אויב דער אייבערשטער האט 

, ווייל עס וואלט דאך סיי ווי קיינמאל געוואלט אנדערש, דעמאלט'ס זענען ענק דאך בכלל נישט שולדיג

 נישט געקענט געשעהן ענקער פְלַאן, ווייל דעם אייבערשטנ'ס פְלַאן איז דאך געווען אנדערש.

, עד כדי "אֱמונָה"און בקיצור נמרץ.. זעהט מען פון דעם, אז יוסף הצדיק האט געהאט גאר א שטארקע: 

כך.. אז ער האט אפילו נישט געקענט פארשטיין פארוואס די ברודער'ס בעטן איהם איבער, און וואס זיי 

ווילן פון איהם, ווייל ער האט זיי געזאגט, אז ענקער פְלַאן לגבי דעם אייבערשטנ'ס פְלַאן.. ווערט דאך 

ט צו קומען צו אויס פירן ענקער פְלַאן, בטל, און ממילא וואלטן ענק דאך סיי ווי קיינמאל נישט געקענ

ווייל די רצון השם יתברך איז דאך געווען אנדערש, אבער על כל פנים.. זעהט מען פון דעם, וואס דאס 

אין דעם אייבערשטן, און נישט זאגן, אז יענער האט מיר ווי  "אֱמונָה"מיינט אז א יוד דארף לעבן מיט: 

געטוהן, נאר געדענקען אלעמאל, אז דער אייבערשטער פירט א יעדע  געטוהן, און יענער האט מיר דאס

 ":שֶׁל עוֹלָםם אַלופוֹ שָׁ ריר אין די גאנצע וועלט, און: "ובכל תנועה ותנועה" איז דאך טאקע באמת: "

די פסוק איז דא מעיד אויף "יוסף וַטָמָת יוֹסֵף בֶן מֵאָה וָעֶשֶר שָׁנִים וַטַחַנְטו אֹתוֹ וַטִישֶם בָאָרוֹן בְמִצְרָיִם: 

הצדיק", אז ער איז אוועק פון דער וועלט ווען עס איז איהם געווען ליכטיג ווי די טאג, ווייל אפילו יוסף 

הצדיק האט נעבעך מיט געמאכט אזא שווערע לעבן, אפילו אזוי.. איז ער אבער קיינמאל נישט אוועק 

 געגאנגען פון דעם אייבערשטן.

ן איז דאך שוין טאקע אויך מרומז אין דעם פסוק פון: "וַטָמָת יוֹסֵף" וגו', ווייל די ווערטער: און דער עני

איז דאך טאקע אויך ראשי תיבות: "בַיוֹם", כדי צו זאגן פאר א מענטש, אז מען  –אָה" מֲ ן בֲ וֹסֵף יטָמָת וֲ "

עזעהן די אלע: "צָרוֹת" און: האלט שוין טאקע נאך אזא לאנגע ספר בראשית, וואס מען האט געהאט ג

"יְסורִים" וואס יוסף הצדיק האט נעבעך מיט געמאכט, און ווי אזוי ער איז א דורך געגאנגען די אלע 

שוועריקייטן, ממש.. אז דאס הארץ קען צו גיין, אבער אפילו אזוי.. איז יוסף הצדיק אבער נאך אלץ 

, נאר ער האט זיך פראבירט צו שטארקן "מיט: קיינמאל נישט אוועק געגאנגען פון דעם אייבערשטן

"אֱמונָה" און: "בִטָחוֹן" אין דעם אייבערשטן, אז דער אייבערשטער וועט מיר נאך זיכער העלפן, און 

 אלעס וועט נאך ווערן צוריק גוט מיט דעם אייבערשטנ'ס הילף.

אוועק גענומען דעם און אפילו עס איז איהם געווען גאר גאר ביטער, האט ער אבער נאך אלץ 

ביטער'קייט, און ער האט זיך געשטארקט איבער דעם, ווייל ער האט געוואוסט אז דער אייבערשטער 

און דער אייבערשטער איז א באגלייבט'ער גאט, און ער טוט  –ל אֱמונָה וְאֵין עָוֶל" -זעהט זיין צער, און: "אֵ 

ער איז א גערעכט'ער און א גלייכער גאט, און ער ווייסט  – נישט קיין עוולה'ס, נאר: "צַדִיק וְיָשָׁר הוא"

האט יוסף הצדיק אוועק  "זיכער וואס ער טוט, און עס איז זיכער נאר "לטובה", און מיט די: "דִבורֵי אֱמונָה

 גענומען פון זיך דעם ביטער'קייט, און ער האט דאס פראבירט אינגאנצן אוועק צו נעמען פון זיך.

 המֵאָ  ןבֶ  ףיוֹסֵ  תיז טאקע מרומז אין דעם פסוק פון: "וַטָמָת יוֹסֵף" וגו', ווייל די ווערטער: "וַטָמָ און דאס א

די  –וואס איז סופי תיבות: "תְּפַנֶה מַר", דאס מיינט צו זאגן, נעם אוועק די "מרירות"  –" םשָׁנִי רוָעֶשֶ 

'ס קרוין, אז אפילו עס גייט מיר שווער, און אפילו ביטער'קייט פון זיך, ווייל דאס איז געווען יוסף הצדיק

עס טוט מיר עפעס וויי, פראביר איך נאך אלץ אוועק צו נעמען דעם ווייטאג פון מיר מיט: "דִבורֵי אֱמונָה 

ובִטָחוֹן", אז דער אייבערשטער טוט דאך זיכער נאר וואס עס איז גערעכט, און אפילו איך פארשטיי נישט 

רשטנ'ס וועגן, אפילו אזוי.. לאז איך נאך אלץ נישט אפ דעם אייבערשטן, נאר איך פראביר דעם אייבע

" אנשטאדט "שִמְחָהווייטער אוועק צו נעמען דעם ביטער'קייט פון מיר, און אריין צו ברענגען אין מיר א: 

 דעם.



 
 

ר גרויסער מנהיג פון דער וועלט , און דעה"מַנְהִיג לְבִירָ  שׁ"יֶ ווייל יוסף הצדיק האט דאך געוואוסט, אז: 

וועט דאך זיכער קיינמאל נישט צו לאזן אז איינער זאל מיר טוהן שלעכט'ס, און ער האט דאס אזוי 

שטארק אריין געבאקען אין זיך, ביז ער האט געלעבט מיט דעם, און ער האט פארשטאנען אז אויף יעדע 

נגען אין זיך דעם געדאנק אז: "כל דרחמנא עביד זאך וואס עס פאסירט דארף מען פראבירן אריין צו ברע

אז וואס דער אייבערשטער טוט, איז דאך זיכער נאר געטוהן געווארן צום גוט'ן, און אפילו  –לטב עביד" 

איך פארשטיי דאס נישט, גלייב איך אבער נאך אלץ אז אלעס האט דאך זיכער א קלאר'ע חשבון פון 

 הִיג לְכָל הַבְרואִים", און: "וְהוא לְבַדוֹ עָשָה וְעוֹשֶה וְיַעֲשֶה לְכָל הַםַעֲשִים":הימל, ווייל: "הוא בוֹרֵא ומַנְ 
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יצא לאור לזכר נשמת מרן רבינו ישראל אברהם 
 בן אליעזר זוסיא זצוק"ל.

 

 ולז"נ זקני הרב ר' יצחק בן יונה ז"ל
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